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Ö\SÖZ 

GAP Idaresi Başkanlıg ı. "GAP Master Planı"nın yerini alacak. GAP Bölgesel Kalkınma Planı 
ça lışmasını. katılımcı bir süreç içinde başlatmış bulunmaktadır. 

Teknisyen olarak haz ı rlık ça lışmasında görev ald ıgım ve '1 989 yılında tamamlanan Master 
Plan ı ·n ın uygulanmaya baş laması üzerinden geçen 10 y ıl. Pla nın sadece yenilenmesi ihtiyacın ı 

degil, bir takım başka degişiklikleri de gündeme getiı·miştir . Dünyanın kalkınmaya bak ış açısı ve 
planlama pratiginde önemli degişiklikleı· olmuş ve kalkınınayla ilgili temel bir takım konular 
daha belirleyici konuma gelmiştir 

1992 yılında Rio'da yapı lan dünya zirvesinde çevre ve dogaı kaynakların korunması konu
la rı ile sürdürülebiliı· ka lkınına yaklaşımı . kalk ınına literatüründe ön plana çıkmıştır. Kalkınma 

kaVI'aını artık salt. kaynakla ı·ın geliştirilmesi ya da fiziksel yapıların inşasını içeı·meınektedir. 

Artık sulama ya da tarımsal üretimi arttırmak için proje yapmak gündeme gelmemektedir. 
Ka lkınınanın odagına insan yerleştirilmiş ve dogaı kaynakların korunması birinci derecede 
önem kazanmış bulunmaktadır . 

Gündeın-2 '1 doküman ın ı üreten ve Türkiye'nin de içinde bulundugu. hemen Li.im ülkelerin . 
devlet ve hükümet başkanlaı· ı düzeyinde imzalanan Rio Zirvesi'ni takiben. başka konularda da 
önemli gelişmeler ortaya çıkm ıştı r. 1994 l e Kalıire Konferansı nüfus. 1995'te Bejing Konferansı 

· cinsiyet dengeli kalkınma " konusundaki yeni ilke ve yaklaşım ları belirlem iştir . Kopenhag·daki 
ilkeler (1995) kalkınınada sosyal politikalara il işkin yeni gündemler saptamıştır. 1996'da Istan
bul'daki Habitat ll Kent Zirvesi. kalkınmanın ve gelişmenin kentsel baglarnma ilişkin degerieri 
evrensel boyutlara taşım ış ve son olarak da Mart 2000'de Lahey'de gerçekleşen Dünya Su 
Poruınu. kalkınma ve su kaynaklarının gel iştirilmesi ve yönetimi konusundaki çagdaş 

yak laşımları ortaya koymuştur. 

Aslında GAP Idaresi. söz konusu bu degişik alanlarda. deg işik projeler liretmekteydi. Ancak 
bu gelişıneler GAP'ın genelinin. bir tür entegre yaklaşım içinde ve ortaya çıkan çagdaş deger 
ve ilkeler baglamında gerçekleştirilmesi konusunda Idare'ye önemli bir fırsat sunmuştur. B i ı· 

diger fırsat ise. tüm ça lışmaya ilişkin direktifin. GAP' ın 2010 yılına kadar tamam lanınası tali
matıy la birlikte. siyasi iradeye yansımış olmasıdır . Böylece yeni plan ilgili tüm kesimlerden 
saglanan girdi ve katk ılarla bu ta limaLın geregini yerine getiren bir ça lışma olarak gerçekleşmiş 

o lacaktır. 
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Katılımcı bir şekilde yapılmasını esas aldıgımız GAP Bölgesel Kalkınma Plan ı ça lışması 

süresince tüm GAP Bölgesi illerinde her kesimi yeni planın felsefesi. hedef ve stratejileri ile 
degişik konulardaki detay ları hakkında bilgilendirmek amacıyla ilk etapta 9 ilde bilgilendirme ve 
beyin fırtınası toplantı ları yapılmıştır. Böylece iş tanımının sonuçlanması ve katılım yöntem
lerin in belirlenmesi ile ilgili olarak. tüm paydaşla rın görüş ve katkı ları alınm ış olmaktadır 

Bu kitap. baş langıç aşamasında yap ılm ış olan sözkonusu bu toplantılardaki konuşmaları 

kapsamaktadıı·. Ancak katkı ve katılımdan anladıgımız bu toplantı larda ortaya konan görüşlerle 

sın ırlı kalmamaktadır. Toplum kesimleri ve onların örgütleri aracılıgıyla yapılacak bir dizi başka 
çalışma da plan lanmaktad ır. Temsil edilmeyen kesimlere dogrudan ulaşma yöntemleri de kul
la n ı lanarak . katılım en üst düzeyde uygulanmaya ça lışı lacak ve GAP Bölgesel Kalkınma Planı 
bu kez aşagıdan yukarıya biı• şekilde oluşacak. bu program bütün paydaşlar ta rafından çizi l
miş şekl i y le. uzmanlar tarafından gerçekleştirilmiş ve yine paydaşların onayıyla yürürlüge 
girm iş veya siyasi iradeye sunu lmuş olacaktır. Bunun önemi Türkiye'de katılımcı planlama 
an layış ıyla gerçekleştirilen ilk kapsamlı uygulama olmasından kaynaklanmaktadır. 

Tüm katılımcı ların ortak emegi ve katk ısıyla ortaya çıkacak yeni GAP Bölgesel Ka lkınma 

Planı ' nın hayır lı olması dilegiyle, saygılarım ı sunarım . 
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GAP BÖLGE KALKlNMA PLANI 

57 nci Hükümetin Programında "Güneydogu ve Dogu Anadolu'nun geri kalmışlıgı. ekonomik 
ve sosyal önlemlerle çözülecekLir" politikası yer almıştı r . Bu karar çerçevesinde. Bakanlar Kul'U
lu Güneyd~u Anadolu Projesi'nin (GAP) 2010 yılında biLirilmesi kararın ı alm ış ve ekonomik, 
sosyal ve benzeri diger önlemlere ilişki n planlama çalışma ların ı yapmakla GAP Idaresini görev· 
lendirmişLir. 

Bu direkLif üzerine GAP Idaresi kendi bünyesi içinde planlama çalışma larını yürütecek GAP 
Bölge Kalkınma Plan ı Proje Ekibini kurmuştur. Proje Ekibi konularında uzman. deneyimli ve uy· 
gulama tecrübesi olan kişi l erden oluştul'ulmuştur. Proje ekibi, bölge planlama. iktisadi planla· 
ma ve finansman modelleri. sosyal planlama. tarımsal ve kırsal kalkınma. altyapı-çevre ve ileti
şim olmak üzere a ltı ça lışma grubu halinde örgütlenmiştir . 

Bilindigi üzere. Güneydogu Anadolu Pı'ojesi başlang ıçta bir su ve toprak kaynak ları gelişLir· 

me projesi olarak planla nmış . 1989 yılında hazırlanan GAP Master P lan ı ile entegre bölgesel kal· 
kınına programına dönüştüı'ü lmüştür. GAP Master Planı . sektörler arası entegrasyonu dikkate 
alan GAP'ın hedef ve stratejilerini belirleyen. GAP kapsamında kamu yatırımların ı zaman ve me
kan itibarıyla ve finansman i htiyaçlarıyla planlayan temel dokümandır. Mevcut uygulamalar 
mümkün oldugu ölçülerde bu doküman çerçevesinde yürütülmektedir. 

1989 GAP Master P lanı . geleneksel. merkezi planlama anlayışı ile hazı rlanm ış. bilgi verici. 
kaynak degerlendirmeye ve gelir artırmaya yönelik projeler üretmiş bir plandı r. Hazı rlanacak 

olan yeni p lanı . 1989 GAP Master Planından ayıran temel özellikler: bölge ve dünyada meyda· 
na gelen gelişmeleri dikkate a lması . katı lımcılıga önem vermesi. pı'ojeden etkilenen kesimlerin 
plan hazırlama ve uygulama sürecinde etkin rol alma larını ben imseınesi. ekonomik-sosyal ve 
çevresel gelişmeyi birlikte ele alması. sürdürülebilir ka lkınma ilkelerini (doga ı ve kültürel çevre 
koruma-sorum lulukları paylaşma-yerellik-saydamlık·erişebilirl i k-ka lıcı olma-bölgesel öncelik· 
sosyal adalet) esas a lmasıd ı r. Yeni planın hareket noktasını ise 1989 GAP Master P lan ı ile GAP 
Idaresince hazırlanm ış olan GAP Sosyal Eylem Planının uygulama sonuçlaı'ına i lişkin degerlen
dirmeler oluşturacaktır . 

GAP Idaresi yeni plan ça lışma larını katı lımcı planlama teknigi ile gerçekleştirecektiı·. GAP 
Bölgesel Kalkınma Pla n ı ismiyle hazırlanacak olan doküman: yöre halkın ın yaşam kalitesini 
sosyal, kültürel. ekonomik ve çevresel açı lardan artırmay ı hedefleyecek. bölge insan ının ve ilgi
li kamu kuruluşlarının katılımıyla hazırlanacak ve uygu lanacaktır. Kamunun p lanın hazırlan

ması ve uygulanmasında etkin katı lımı önem arz etmektedir. Ayrıca bölge insan ının bu süreçte 
rol a lması yerel ha lkın gerçek sorunlarına. gereksinimlerine. tuturu larına ve önceliklerine du-
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yarlı bir plan hazırlanınasına imkan saglayacaktır. Bu amaçla Proje Ekibi çalışına programını 

hazı r lanm ış ve bu program 14 Nisan-31 Mayıs 2000 tarihleri arasında 9 GAP ilinde yapılan bil
gilend irme toplantıla rı ile başlatılınıştır. Bu program dogrultusunda Proje Ekibi ça lışma larını 

yürütmekLedir. 

Yeni plan şu aşama lardan geçerek hazırlanacaktıı·: 1) Veri toplama ve güncelleştirme. 2) 
1989 GAP Masteı· Planı ve Sosyal Eylem P lanının degeriendirilmesi ve bugünkü durumun çö

zümlenmesi. 3) Ka lkınma iht iyaçlarının ve sınır larının belirlenmesi. 4) Hedef ve stratejilerin be
lirlenmesi. 5) Kalkınma seçeneklerinin hazı rlanması . 6) Ka lkınma seçeneklerine ilişk in finans
ınan modellerinin hazırl anması ve taslak Bölge P lanının oluşturulması. 7) Bölge kalkınma pla
nı ve Uygulama progı·amının oluşturulmas ı. ve 8) lzleme-degerlendirme sisteminin kuru lmasıdır. 

Hazırlanacak GAP Bölge Ka lkınma Planı sonucunda iki önemli doküman ortaya çıkacaktı r: 

GAP Bölge Kalkınma P lan ı ve Uygulama Programı. 

Yeni plandan beklenenler: ekonomik yapıda degişim sürecinin başlaması. yaşam standartla
rın ın iy ileşınesi. bölge ile ulusal ölçekteki göstergeler aı·asındaki farkl ı l ı kla rın azalacagı. bölgeye 
dışaı·ıdan sermaye akışın ın temini. GAP'ın kamu fonları ile desteklenmesinin yanında bölge ve 
bölge d ışı özel kaynak la rın da gideı·ek artan ölçüde katkısının saglanınasıd ı r. 

Yeni planlama çalı şınasının ana felsefesi: sürdürülebilir insani kalkınma ve katılımcılı ktır. In
san kalk ınınanın odagındadır. Planın temel amacı . yaşam kalitesini yükseltmek ve bunu sürdü
rülebilir kılınaktı r. 

Ister istemez plan döneminin de ötesine taşacak olan nihai amaç ya da başka bi ı• dey işle pla
nın vizyonu ise "Refah ın a ıttıgı ve yaygııılaştıgı ve bunun herkese ekonomik faa liyetleı·e katılma 

fırsatı veı·erek saglandıgı ; bölgenin diger bölgeleric olan gelişmişli k farklarının ortadan kalktıgı : 

bölgedeki kaynakların etkin ku llanıld ıgı . sürdürülebilir büyüme ve toplumsal istikrarın bir gere
gi olarak verinı l i l ik ve istihdaının arttıg ı : güçlü. özgüvenli. donanımlı. egitilmiş ve kültürel geliş

mesi saglanınış biı·eylerden oluşan : ulusal ekonomiyle bütünleşmiş . dışa açık. fırsat eşitliginin 

etkin oldugu, demokratik bir toplumsal yapının gerçekleştirilınesidi r." 

Bu yapının gerçek leştirilmesinde izlenecek yeni strateji " pazar ekonomisinin tüm kurum ve 
kura lları ile oluştu ı·acak a ltyapının sagla nması . bölgenin ulusal pazarla bütünleşmesi. pazarın 

çözüm üretemedigi alanlarda. pazarın etkin iş leyi şin i bozmayacak biçimde kamu inisiyatifinin 
kullan ılması. bölge mekansal yap ısının çevre boyutunu ön plana çıkaracak şekilde düzenlenme
si. sürdü r'lıleb ilir kalkınmanın gerçek leştirilmesi için beşeri. dogal ve ekonomik kaynakların 

uyum içinde ve b i rbir le ı·ini tamamlayacak şeki lde geliştirilmesi. öncelikli hedef gı·upların destek
lenmesi. çagdaş kurumsal yap ıla rın oluşturulması ve güçlendirilmesi amacıyla gerekli düzenie
melerin ve yönlend imıeler in yapılmasıdır ... Bu baglam da önümüzdeki dönemde kalkınmada ön
cü rol giderek özel girişim ve giı· işimciler taı·afından üstlenilecektir. 
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GÜNEYDOGU ANADOLU PROJESİ 
BÖLGE KALKlNMA PLANI 

BILGILENDIRME VE BEYİN FlRTlNASI TOPLANTISI 
MARDİN 

Tarih 

Yer 

Oturum Başkan ı 

1. OTURUM 

Açılış Konuşma ları 

Haşme BITER 

Murat ENSARI 

Yusuf YILDIZ 

M. Kaya YAŞINOK 

Temel KOÇAKLAR 

: 17 MA VIS 2000 

: Milli Egitim Müdürlügü Egitim Araçları Salonu 

: Abdulkadir TUTAŞI (Mardin Belediye Başkanı) 

Mardin·Çok Amaçlı Toplum Merkezi 

Mardin Organize Sanayi Bölge Müdürü 

Mardin Serbest Bölgeler Bölge Müdürü 

GAP Bölge Kalkınma Idaresi Başkan Yardımcısı 

Mardin Valisi 

GAP Bölge Kalkınma Planı Hakkında Sunuş 

Vedat OZBILEN GAP Bölge Kalkınma Pla nı Proje Koordinatörü 

Doç. Dr. Ahmet SALTlK GAP Bölge Kalkınma Pla nı Sosyal Planlama Grup Yöneticisi 

MardJn lllnde Yapılan Başarılı Çalışmalar 

Leyla ONUR 

2. 0TURUM 

Beyin Fırtınası 

Dargeçit·Çok Amaçlı Toplum Merkezi (ÇATOM) 
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ll\RDİ~ 

OTURUM BAŞKAN I - Abdulkadlr TUTAŞI (Mardin Belediye Başkanı) : 

Sayın konuklar. Sayın Başsavcım. GAP Idaresi'nin Sayın Başkan Yardımcısı. GAP Idaresi'nin 

Sayın temsilcileri ve degel'li katılımcıla rı hepinize hoş geldin derken sevgi ve sayg ı larım la sizle

ri selamlıyorum. 

Bizler bugün burada Güneydogu Anadolu Projesi Bölge Kalkınma Planı bilgilendirme beyin 

fırtınası toplantısının 5.sini yapmak için toplandık. Bu toplantının ülkemizin ve bölgemizin gele

cegini dogru kararlaı· alınınası halinde olumlu etkileyecegini inandıgım GAP'ta yeni bir Bölge 

Ka lkınma Plan ı oluşturma ça lışmasını başlatmak için yapılacak bir toplantı oldugunun bilinme

sin i istiyorum. Bu proje ve bu süreç hepimizin katkısı ile şekillenecek. Hepimiz bu ça l ışınanın 

içinde yeı· ve sorumluluk almak mecburiyetindeyiz. Çünkü GAP Idaresi merkezi planlamadan ka

tı lı mcı planlamaya geçiş ifadesi ile karşımıza hepimizin arzuladıgı bir pı·o je ile çıkmaktadır. Bu 

demek oluyor ki özellikle biz yerel yönetici lerinin sü ı·ekli yakındıgı eleştirdigi Idare'nin yerinde 

görmeden. arazinin riziki konumunu bilmeden merkezden harita üzerinde çalışınasına son veril

ınesi demektir. Bu ifade şu anda hepimiz için ıneçhullerle dolu olsa da niyet olarak bizi umutlan

d ı r ıp olumlu yan lar ı ile hepimizi heyecanlandırmaktadır. Bu girişimden do lay ı GAP Idaresin i kuL

luyor ve teşekkür ediyorum. Sayın konuklar Güneydogu Anadolu Projesi'nin Bölgemiz ve Türki

ye aç ısından önemi tartışılamaz. Türkiye Cumhuriyeti bu Proje ile Bölge'de ka lkınınaya ilişkin 

gerekli yaptırımlarını h ızlı bir şek ilde tamamlamaya çalışmaktadır. Son bir kaç yıldır Bölgemize 

sosyal ve ekonomik alanda biı· can lılık getirdigi hepimizin malumudur. Gerçi bu canlanmadan 

baz ı yöıoeler daha fazla nasibini a lmış olsa da yinede bu can lanmanın va rlıgın ı inkar edeıniyo

ruz. Merkezi hükümetin GAP'a verdigi önemi biliyor ve takdir ediyo ı·uz. Ancak detaylardaki ba

zı önemli eksikliklerin yanı sıra özellikle kentsel alt yapı eksikligini belirtmek le sözlerime başla

mak istiyorum. Bilindigi gibi bölge özellikle kentsel alt yapı açısından fakir ve yoksul bir durum

dadır. Kentlerin kendi imkanlarıyla alt yapılarını tamamlamaları wrdur. Çogunun fiz iki plan la

rı dahi yoktur. GAP'ın gelecekte önemli sorunlarla karşılaşmaması açısından tüm yer leşimleı·e 

ilişk in alt yapı plan lamasının eksiksiz olması gerekmektedir. 

Ote yandan ka lkınma sadece fiziki alt yapılarının tamamlanması ile gerçekleşemez. Esas 

önemli olan egitim ve saglıga yapılacak yatırımlardır. Bu anlamda ortaya çıkacak yeni Bölgesel 

9 



Kalkınma Planı'nda bu iki hususun ve temel ilkelerin çok saglam bir şekilde belirlenmesi ve şe

killendirilmesi gerekmektedir. Kalkınma yetişmiş insanların elleri üzerinde şekillenecektir. Bu 

bakımdan saglık ve özellikle egitime ilişkin planlama ilkeleri belirlenirken GAP'ın yaratacagı ar

tı katına degeı'i refaha ve kalkınınaya çevirebilecek nitelikte insan gücünün yeLiştirilmesi gerek

mektedir·. Ekonomik kalkınına ve refah kadar demokrasinin de bu yoldan geçecegi malumunuz

dur. Bu bagla ında toplum katınan larının kalkınma ça lışmalarına katılmasını saglayacak örgüt

lenme de dahi l tüm katılım araçları konusunda merkezi yönetiminin belirl i bir yönlendirmesin

den bahsetmek pek mümkün degildir. Bu konudaki tek isLisnayı belki GAP Idaresi oluşturmak

tad ır. 

Idare gerçektende çalışmalarına mümkün oldugunca ilgili her kesim le dogrudan ve daha sı

cak ilişk ile r içersindedir. Bugün artık devletin her şey i şekillendirmemesi esastır. Ancak bunu 

saglayabilecek nitelikte insan gücü ortaya çıkarılmasında da yine devletin veya merkezi otori

tenin beliı' li bir politikası ve eylem p lanının oluşmas ı kaçınılmazdır. I şte bugün bu konuya iliş

kin önemli bir fırsatın ayagımıza getirildigini söylemek yanlış degildir. Bu konuda Mardin'in özel 

sektörüyle. yerel yönetimiyle. sivil toplum örgütleri ve basınıy la çok dinamik ve etkin bir katılı

ma hazır oldugunun işaretleı'in i hep birlikte görmekteyiz. Tüm o lanaksızhklara ragmen dinamiz

mini koruyan özel sektörümüz ve geçen y ıl açı lan Gençlik Merkezi m izde sergilenen dinamik giri

şim. verdigirniz bu ça lışmanın bir kanıtıdır. Biraz sonra GAP Idaresi'nin degerli ça lışanları yeni 

Bölgesel Kalkınma Planı'nı ne şekilde yenileyeceklerini hangi ilkeleri uygu layacaklarını daha de

taylı bir şek ilde sunacaklardır. Ben detaylara girmeyecegim. Ancak katılımın gerçekten saglana

bilmesine ilişkin açık ve belirgin bir tablo ile karşılaşmayı ümit etmekteyim. 

Merkezi planlamadan katılımcı planlamaya geçiş niyetinin sözden eyleme çevrilmesi hepimi

zin di legidir. Bu baglarnda tüm kesimlerin katılım ı ile bu tip toplantıların devam etmesinin fay

da lı olacagını düşünüyorum. Çalı şmanın GAP'a. ilimize hayırlı olması dileklerimle hepinize say

gı ve sevgilerimi sunuyorum. Ve oturumu başlatıyorum. 

Siz say ın katılımcılardan ricam gündeme taşıyacagımız konuların anlaşılabilir olmas ı için ge

rek Bölge gerekse toplumun faydasını içeren sorunların tartışılmasıdır. Soracagınız soru ların 

yan ı s ıra önerilerinizin de kayda alınacaktır. GAP Idaresi'nden Sayın Vedat ÖZBILEN ve Sayın 

Ahmet SALTUK Beyler yanımda kendilerine hoş geldiniz diyorum ve oturumu açıyorum. Şimdi 

sırasıyla elimizdeki gündem programına göre açılış konuşma lan ilki Sayın Haşme BITER ÇA

TOM adına yapacakları konuşma için kendilerini mikrofona davet ediyorum. 
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Haşme BiTER (Mardin Çok Amaçlı 'I'OJ)Ium Meı·kezl [ÇATOM)) : 

Hepinize merhaba. Biı•birimizi Lanıya l ım sevelim. Okumaya yazmaya koşa lım .... sonra bir· 

birimizi tanıyalım. Ailemize. ha n ım ımıza saygı verelim. Temiz edelim. Ondan sonra her şey i n gü· 

zeli güzel olsun. Birbirimizi güzel Lan ıya lıın . Yaşasın Türkiye Cumhuriyeti. Bay ı·agımız daima 

dalgalansın. Güzellikler gelsin. çiı•kinlikler gitsin. Sayg ı lar. 

Abdulkadlr TUTAŞI : 

Teşekkür ediyorum. Haşme ablaya. 

Şimdi ikinci olarak Mardin Organize Sanayi Bölgesi Müdürü Sayın Murat ENSARI Beyi davet 

ediyorum. 

Murat ENSARI (Mardin Organize Sanayi Bölgesi Müdürü) : 

Sayın Valim. Sayın Başkanını. Sayın Garnizon Komutanım, Sayın Başsavcım. GAP Idaresi· 

nin d~erli yetkilileri. kalkınınakLa olan ülkemizin her tarafıyla tarih kokan ve kendinden emin 

ad ım larla sa nay ileşen ilimize hepiniz hoş geldiniz. 

Kuruluşundan günümüze kadar geçen 20 yı lı aşkın süre içinde GAP Idaresi gerek yöremizin 

Lan ı tımında gerekse ka lkınması yolunda yapmış oldugu başarılı ça lışmalarından dolayı kutluyar 

ve başarı ların ın devamını katlanarak gelişmes in i temenni ediyorum. GAP Idaresi'nin geçmişte 

yapmış oldugu başarı lı ça l ışınaların ın yan ısı ra 1989 yılında yapı lan GAP Master Plan ı 'nın ön· 

gördügü yatırımların ın y ı llı k yatı r ım programının basına ya nsımamasından do lay ı özellikle ta· 

rım. hayvancılı k ve sulama projelerinde yeteı•siz ka ld ıgı gözlenmiştir. Ayrıca yörenin kozmopoli· 

tik yapısı. yaşam standard ı. egitim seviyesi gibi kı·iterler dikkaLe alınmadan hazırlanan 1989 y ı· 

lı GAP Masteı· Plan ı uygulanabilirlik noktasını işlem in i yitirerek bir anlamda ülkem izin ka l kın· 

ması demek olan GAP Bölgesi'nin kalkınmasına da önemli ölçüde darbe vurdugu kanaatindeyim. 

Bu baglaında yöı·enin her kesiminden temsilcilerinin katılımlarıyla hazll'lanması planlanan ve 

dünyanın en kapsamlı projelerinin başında gelen GAP Projesi'nin 201 O yı lında biLirilmesini he· 

defleyen uygulanabilir GAP Master Planı'nın ilimizdeki bu ilk toplamısın ın yöremizin gelecegi 

açısından çok önemli sonuçlar doguracagından emin olarak hepinizi sayg ıy la selamlıyoruın . Te· 

şekküı· ederim. 

AbdulkadJı· TUTAŞI : 

Murat Bey ben bu oturumda daha fazlasıyla biz yerel yöneticilerden temsilci görmek istiyor· 

dum. Görünürde 3·1 tane belediyesi olan bir ilin ancak 3 veya 4 Belediye Başkanı'nı aramızda 
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görüyoruz. Bu beni çok üzdü. Çünkü çogu zaman biz GAP"ı evimizden. makamımızdan eleştiri· 

riz. GAP yazdı. GAP çizdi ama GAP bugün ayagımıza gelmiş. GAP sorunlarınızı dinlemek için bu· 

rada biz yokuz. Onun için ben GAP Idaresi'nden şahsım ve arkadaş lar adına özür diliyorum. 

Şimdi Serbest Bölge Müdürümüz Sayın Yusuf Yıldız Bey' i davet ediyorum. 

Yusuf YILDIZ (Mardin Serbest Bölge Müdürü) : 

Teşekkür ediyorum. Sayın Valim. Sayın Garnizon komutanım. Sayın GAP Idaresi Başkanım. 

degcı· li katılımc ıl ar. Gerçekten çok an lamlı bir toplantı. Neden çok anlamlı. Bizim zaten ana ko· 

nu muz giri ş imc il ik. Ben biraz girişimcilik üzerinde durmak istiyorum. Çünkü girişimciligin ne ol· 

dugunu ben Serbest Bölge Müdürü olarak ve dış ticaret uzmanı olarak her alanda. her noktada 

görüyor ve hissediyorum. Ve Mardin'in sagıamış oldugu bu potansiyelin girişimcilikten geçLigi

nin bilincindeyinı. Ve burada mümkün oldugunca girişimcilik . girişimci l ik. girişimcilik. 

Zaten tahmin ediyorum bu GAP Master Planı'nın temelinde yatan hadise sürdürülebilir insa· 

ni kalkınmadan bahsedilen altında yatan en büyük olay Bölge insanının katılımıyla ve girişimci· 

ligiyle hedeflenen ekonomik sosyal programlara ulaşmaktır. Şimdi bende 34 tane firma var. Şu 

anda ruhsat almış. Bunun 20 tanesine yakını Mardin'in dışından gelip buraya yatırım yapma ni· 

yeLinde olan ve ruhsat alan firmalar 1 O adet. Şimdi tabi her zaman isteriz dışarıdan yatırımcı 

gelsin. Sermaye sıkıntımız çok fazla . Ama inanın GAP'ın nimetlerinden daha çok yararlanmak 

istiyorsak dışarıdan Urfa'da oldugu gibi yabancı yatırımcı dışarıdan gelişmiş yörelerimizden 

yerli yatırımcı gelir. Bizim buradaki kaynaklarımızı en iyi şekilde degerlendirir ve kullanır. Ama 

bizim Bölge insanı ne olur burada en fazla yönetici olur. Onun dışında ne yaparız bugünkü fo· 

tografını çektigi nıiz zaman biz bu Mardin Bölgesi'nin ancak ve ancak işte belirli bir noktada is· 

tihdamla yetinecek durumda kalırız. Şimdi ben bu çerçevede GAP'ın 10 sene içersinde planlan· 

d ıgı şekliyle 1 O sene içersinde bu GAP'ın gerçekleşmesi öngörülmektedir. 1 O senenin ilk 5 sene 

içersinde özellikle Master Plan'da olmasını diledigim ve özellikle Bölge insanımızın organize ola· 

rak örgütlenerek bu girişimcilik ruhunu bu motivasyonu bu ilgiyi kazandıracak projelerin sürat· 

le ele alınmasında çok büyük bir fayda görüyorum. Inanın bir tane girişimci geldigi zaman ben 

burada özellikle Nusaybin Kızıltepe girişimcilerine dikkaL çekiyorum. Organize Sanayi Bölge· 

si"nin % 80"ini kuran ve yapan Kızıltepe girişimcileridir. Dış ticareLle ugraşan girişimcilerimizin 

çogu Nusaybinlidir. Bugün Singapura gitti{liniz zaman bavul ticaretinde Nusaybinli girişimcileri 

görebilirsiniz. Bunlar bugünkü Mardin'in aynasını oluşturan bu sanayide ve geli şmede lokomo· 

Li fi olan Serbest Bölge ve tabi yerel idarecilerimizin katkısıyl a Organize Sanayi Bölgesi'ni o luş· 

turmuşlardır. Demek ki ça lıştıkları zaman demek ki organize olunduguzaman biz teşvik edebi li· 

yo ı·uz. Ve ben bir Mardin li olarak da 1 O sene içersinde nasıl bir Mardin hayal ediyorum. Benim 

hayal ettigim Mardin'i sizler de hayal ediyorsunuz. Ama nas ıl ulaşacagız. D()digim gibi 5 sene 
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içersinde insan özellikle kaynak larımızı g irişimci l ik kurulu çerçevesi içeı'sinde işte örnekleri nis

peten vardır . Mardin 'de 35 taneye yakın sivil toplum öı'gütü var. Bunlar sevindirici. Bun ların 

meşru zeminlerde proje bazında mutlaka harekete geçirmeleri ve işbirligi ne gitmelerinde çok bü

yük fayda vardır. Tabi ben burada lıa kikaı.en konuşmayı uzatmak istemiyorum. Başkan ım beni 

uyardı. Ama inşallah daha ileri ki zamanlarda daha detayl ı ta rtış ır ız . Detay lı örnekler veririz. Di

ger ülkelerde gi riş iıncil ik örnekleri nasıld ır. GAP Idaresi zaten bu deneyime sahiptir. Bir de Mar

din 'in potansiyeli bu konuda çok iyi. Yani biz şimd i girişiınci l ik deı'sek hangi alanda girişimcil i

gi kullanacagız. Büyüklerimiz bilir. Sayın Başkanımızın babası bir ara an latmıştı. Mardin'de 

1950 yılında 1250 dokuma kooperatifi varm ış. Demek ki tekstil merkeziyın iş. Ve nitekim köyler 

bile belde statüsündeyın iş. Neredeyse dükkanlaı' ve zanaatkarlar ın her türlüsü va rdı. Turizm po

tansiyeli zaı.en başlı başına bir hadise. 80 yıl öncesi biliyorsunuz. Günde 20 otobüs yabancı tu

rist gelirdi. Alt yap ıları oluştugu zaman özellikle turizmde ve insan kaynakların ın geli şınesinde 

çok kısa sürede mesafe alırız. Bununda yolu işı.e 31 Belediye Başkanım ızın 4 'n ün katılması ile 

degil 31'ininde katı lınası ile olur. Bu konuda mesela biz dış ticaret açısından olaya baktıgım ız 

zaman d ı ş ticareLle ilgilenen arkadaşlarıın ızın çaba ları da yerinde. Bugün Suriye, Iran. Irak 3 ta

ne büyük pazar. Mardin bunlara hitap ediyor. Mardin'in bu potansiyelini de dikkate a ld ıgım ız 

zaman inanın yabancı ülkeler dahil gelişm iş yörelerimizdeki firmalardaki Halk Bankası 'nın ku

ruluş Yıldönümü Cumartesi. Türkiye'nin tüm kesimler inden 400 taneye yakın işadamı gelecek. 

Sayın Valimin ev sahipliginde gerçekleşecek. Burada çok ciddi bir potansiyel göreceklerine ina

nıyorum. Onla rı n istedigi Mardin'deki yerel gi ri şiınciler i ve yerel tüccarlaı· ı kullanmak. Zaı.en çok 

büyük şirketler yeı'e l pazara hitap edecek yerel insan ları kullanmak isterleı'. Bu çerçevede tek

rar diyorum. Her şeyin basında insan her şey insan için. 

Ama biz kendi potansiyelimizi bildigirniz zaman onun farkında oldugumuz zaman yapılama

yacak hiç bir şey yoktur. Bu çerçevede GAP Master Plan ça lışmasının etkin katılımım ızl a ve de

vam ını saglayacak şek ilde sürdürülmesi en büyük dilegirniz ve bu ça lışmanın hepimize herkese 

ülkemize hay ırlı olmasını diliyorum. Teşekkür ediyorum. 

Abdulkadlr TUTAŞI : 

Ben teşekkür ediyorum Yusuf Bey. Efendim şimdi sırada Sayın Kaya Yaşınok GAP Idaresi 

Başkan Yardımcısını davet ediyorum. 

M . Kaya YAŞINOK (GAP Bölge Kalkınma Idaresi Başkan Yardımcısı) : 

Başkan . Sayın V alim. Sayın Komutanım . Sayın Belediye Başkan ım. Sayın Başsavcım . Sayg ı

deger katılımcılar. 
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GAP lda ı·esi ' nin GAP Bölge Kalkınma Planlama Hazırlama kapsamında düzenlemiş oldugu 

hu toplantıya hoş geldiniz. Bugün burada Güneydogu Anadolu Projesi'nin hedef ve stratejilerini 

bei ıı· leyen ve 1989 yılında hazırlanmış bulunan GAP MasLer Planı yenilenmesi çalışmaları ile il

gili plan ı sunmak ve gö ı·üş a lış verişinde bulunmak üzeı·e toplanmış bulunuyoruz. 

Bildiginiz üzere 1998 y ılı Haziran ayında hükümet GAP ' ın 201 O yılında tamamlanınası ile il

gili planları hazırlamakla GAP Bölge Kalkınına Idaresi'ni görevlendirıniştir. Bu görev kapsamın 

da Idare GAP Master Planı'nın yenilenmesi ça lışınas ını başlatmış bulunma ktadır. Bu çalışmanın 

amacı bölgesel. ulusal ve uluslararası deg işiınlerin gerektirdigi formülasyonların yanı sıra sür

clürülebil ir insani gelişme felsefesinden kaynaklanan ve GAP'ın özellikle son 10 sene zarfındaki 

uygulamalanndan elde edinilen bi rikimlerin ışıgında oı·taya çıkan kavramları GAP Bölge Kalkın

ımı Planına dahil etmektedir. Hedeflenen sürdürülebilir insani gelişme odagına yerleştirilen ve 

bu nedenle katılımcılıgı esas alan biı· anlayı şı da beraberinde getirmektedir. Degerli konuklar 

Güneydogu Anadolu Projesi bugün gerek ülke ve gerekse Bölge sosyo-ekonomisini etkileyen so

nuçları gerekse sürdürülebilir insani gelişıneye i lişkin ilke ve uygulamalarıyla sadece Türkiye'ye 

deği l dünyaya mal olmuş bir örnek proje durumuna ulaşmıştır . 

Biz GAP Bölge Kalkınma Idaresi olarak 10 yılı aşan bir sü ı·edir GAP 'ı planlanıakta. program

lamakLa ve izlemekLeyiz. Bu 1 O yıl GAP'ta önemli dönemeçleri n yaşandıgı bir zaman dilimini 

o luşturmuştuı·. 1989 yılında tamamlanan GAP Master Plan ı Pl'Oje kapsaınındaki kamu yatıı·ım

la ı·ını sektörel ve finansınan ihtiyaçlarıyla belirleyerek GAP'a entegre bölgesel kalkınına projesi 

olına ufkunu kazandıran bir belge niteligi taşımaktadır. Ancak Plan proje kapsamında yapılma

sı gereken kamu yatırımları bak ımından bir rehber olmaktan öteye geçememiştir. GAP'ta plan

lanan ve in şa edilmekte olan tüm fiziksel yapılar ekonomik gel işmenin. büyümenin alt yapısını 

oluşturmaktadır. Bu tesisler eşit adil erişilebiliı·. sürdürülebilir bir kalkınmanın aracıdırlar. Kal

kınmanın asıl hedefi insan mutlulugudur. Bizler yani kamu kurumları bu tarif ettiğim ortamın 

sagıanmasının temelini oluşturmayı amaçlamaktayız. Sürdürülebilir insani gelişme doğal ve be

şeri kaynakların optimum kullanma yoluyla gelecek kuşakların olanakları tüketilmeden halkın 

tercih ve potansiyelini etkisiz bir biçimde hayata geçirebilecekleri biı· ortamın yaratılmasını ifa

de etmektir. Gerçek bir kalkınma ne sadece üretim artışı ne de sadece ekonomik katınadeger ya

ratıl ınasından geçmektedir. Aslolan yatırımla rla kaynak ları geli ştirerek bir taraftan ekonomik 

ve sosyal refahı sağlarken öte yandan da bunun sürdürülebilirliğini sağlayacak insani gelişme

yi gerçekleştirınekti r . Sürdürülebilir ka lkınma kamu sektörünün yanı sıra özel sektör ve halk ka

tılımından oluşan 3'1ü bir saç ayağına daya lı olmak durumundadır. Biraz önce ifade etmege ça

lı ştığım gibi kamu sektörü yatırım ları sürdürülebilir kalkınmada gerekli alt yapıyı oluşturacak

t ı r . 
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Bu açıdan Güneydogu Anadolu Projesi arLık sadece kamu yatırımların ı n planlanmasıyla vü

cut bulacak bir kalkınma projesi olma niteligini aşm ış özel sektörün ve bizatih i halkın da proje

ye katkı saglaınası gereken bir safhaya ulaşmış bulunmaktayız .. Güneydogu Anadolu PI'Ojesi 

kalkınma sürecinde yer alacak Lüm kesimlerin katılımı ile planlanmak duı·umundadır. Bu neden

le GAP'ta yer alacak tüm kesimlerin katılımı ile planlanmak durumundad ı r. Bu nedenle GAP'ta 

yeni bir aşamaya daha ulaştıgımızı söylemek yanlış olmayacaktır. GAP kalkınmasında artık 

merkezi planlanmadan katılımcı planlamaya ve bunun uygulanmasına geçişi yaşamaktayız. 

Önemle belirtmek isterim ki GAP Idaresi ola ı·ak bize verilen görevi yani Bölge Kalkınma Plan ve 

Programlarının hazırlanmasını Güneydogu'da yaşayan herkesin işi haline getirmek istiyoruz. 

Getiriyoruz. Bu Plan'a herkesi ortak ediyoruz. 

Sayın konuklar bundan böyle GAP Bölge Kalkınma Planı ola~ak adland ıracagıınız belge bir 

plan olmanın ötesinde bir yandan bir kalkınmanın ı·ehberi diger yandan da kalkınmanın uygu

lama programı hüviyetindedir. Ortaya çıkacak plan yukarıda sözünü ettigiın sürdürülebil ir insa

ni gelişıneye ilişkin ilkeleri içeren bütün toplum kesimlerinin katılımıyla hazır lanmış ı·ehbeı· do

küman niteligindedir. Bu ilkeleri yeni GAP Bölge Kalkınma Planı'na yansıLman ın yolu biraz ön

cede ifade ettigim gibi bu p lanı tüm kesimlerin birlikte ve katılımcı bir şekilde üretınesi olacak

t ır. Ülkemizde ilk defa uygulanacak olan bu metot inanıyorum ki bölgesel kalkınma uygulaınala

rı açısından dünyada Türkiye'nin sundugu önemli bir yenilikçi model olacaktır. Planın kaLılınıcı 

bir şeki lde yenilenmesi ça l ışınaları kapsamında bir dizi bilgilendirme dan ışma ve ortak çalışma 

toplantısı gerçekleştirilecektir. Ve degişiklik sürecinin her aşaması hakkında ilgili kesimleı·e bil

gi verilecektir. Çalışma kapsamında konu ların özelliklerine göre programın önemli bir diliminin 

ortaya çıkarılmasında ilgili kesimler bu görevi üstlenme fırsatını da kullanacaklardır. Yani pla

nın herhangi bir bölümünde dil'ekt kuru luşlar kendileri hazırlayıp plana bi lgi verecek lerdiı·. Bu

rada bulunan katılımcıların GAP kalkınması sürecinde yer alacak tüm kesimleri paydaşları Leın

sil etmesine özen gösterildigini düşünüyorum . Nitekim bu toplantıda kamu kuruluşlaı·ının yanı 

sıra özel sektör lıükümeL d ışı kuruluşlar. yerel yönetimler. gönüllü kuruluşlar· ve kalkınınadan 

faydalanacak bireylerin bulunmasın ı saglamaya ça lıştık. 

GAP Bölgesel Kalkınma Plan ı 'nını hazırlama çalışmasının safhaları ile ilgili olarak biraz son

ra .arkadaşlarım daha detay lı olarak bilgilendireceklerdir. Daha sonraki oLurumda ise kaLılımcı 

l arın görüş ve düşünceleri hakkında belirli bir fikir sahibi olmamıza imkan verecek verimli gö

rüşmeler olmasını ümit ediyor hepinize saygılarımı sunuyorum. Sayın Başkan'a teşekkür ediyo

rum. 
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Abdulkadir TUTAŞI : 

Arkadaşlar anlaşılaca~ı gibi özellikle yerel yöneticilerin sürekli taı'Lıştıgı bir olay vard ır. An

kara Mardin arazi yapısını bilmeden, Dar·geçiL'in alt yapısını bilmeden. gelip görmeden harita 

üzerinden bir ça lışma yapar. Kendi insiyatifi kendi tasarrufu dahilinde bir kısma yeşil alan ve 

diger yerleri belirler bir kısma meskene açık alan diye belirler bugünkü bu toplantının ana he

defi de görüldügü gibi bunun Ankara'dan d~il siz d~erli katılımcıların gerek Mardin. Şırnak. 

Silop i bu Bölge'den katılımcı ların verecekleri bilgiler dogı·ultusu ııda yeni bir şekil alması ile ye

ni bir ça lışma metoduna başlanacaktır. 

Bu çok önemli bir olay Belediye Başkan ları ' na haksızlık ettik galiba üç beş tane arkadaşım

da yeni yeni geldi kendilerine hoş geldin diyorum. Galiba bunun da nedeni toplantı saatimizin 

erken olmasıdır. Kendilerine tekrar hoş geldin diyorum. Şimdi sırada engin bilgilerinden fayda

lanmak için sayın va l i ın sizleri davet ed iyoı·um. 

Sayın Garnizon Koınutanıın . Beled iye Başkanım . Cumhuriyet Başsavcıın. GAP Idaresi'nin 

çok degerli Başkan Yaı·dımcısı. çok d~el'li temsilcileri. çok d<ıgerli katı lımcı lar. d~el'li Mardin' li

ler. bas ın ıın ı zın çok kıymetl i temsilcileri bugün GAP Idaresi'nin ilimizde düzenlemiş oldugu çok 

an lamlı biı· toplantı için buı·ada toplanmış bulunuyoruz. 

Temel KOÇAKLAR (Mardin Valisi) : 

Ben sözlerimin başında en içten hepinizi sayg ıları mla selaın lıyorum ve GAP Idaresi'nin özel

likle Güneydogu Anadolu Bölgemizdeki dokuz vilayetimiz içerisinde Mardin ilimizin de bulundu

gu dokuz vilayetimize her türlü takdiri n üzerindeki gayret ve çalışınaları ile yapmış oldu k ları çok 

degeri i hizmetleri için hepinizin huzurunda GAP Idaresi ça l ışanlarına çok teşekkür ediyorum. Sa

golsun var olsunlar gerçekten Bölgemizin gel işmesi. kalkınması. ilerlemesi konusunda bitmek tü

kenmek bilmeyen enerji ile çok d<ıgcrli katkılarda bu lunmuşlardıı·. Bilindi~i gibi GAP Idaresi bu· 

gün Güneydogu Anadolu Bölgesi'nde dokuz ilimize ve yaklaşık % ıo·nuna yaklaşan yüz ölçü

münde yaşayan vatandaşlar ımıza hizmet vermektedir. Ve yine GAP Cumhuriyet tarihimizin en 

önemli ve en büyük projelerinden birisidir ve bugün gerçekten de GAP projesinin başarılmasının 

Türk insanın ya nında dünya ulusu da ayakta alkışlamaktadır ve bizim gurur projemizdir. Ve şu

nu da hemen belirtmek istiyorum. Bugün GAP dünyadaki sayılı projelerin içerisinde yer almak

tadır. Ve ülkemiz için de son derece önemli bir pi'Oje oldugunu belirtmek istiyorum. Başlangıçta 

bi ı· çok arkadaşımızın bildigi gibi GAP Pı rat ve Dicle su l arının ve Bölgedeki toprak kaynakları· 

nın degeriendirilmesi amacı ile başlamış ancak daha sonraki zamanlarda GAP Idaresi kabına 

sıgmayarak hazır lam ış oldugu projeler ve planlar çerçevesinde çok geniş bir Bölge'ye egitim in-
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den. saglıga. sosyal hizmetl eı·e. larıma. yetişkinler imizin egitilmesine. bilgilendiri lmesine. sporu

na kadar aklınıza gelebilecek her konuda çok degcrli h izmetleı· i ulaştırnııştıı· ve gerçektende de

min söy lediginı noktada bölgeler arasındaki gelişmiş lik farkının en asgari düzeye getirilmesi ko

nusunda çalı şına l ar gerçek leştiı·mişti r . Bugün il ıneı·kez lerimiz de ilçe merkezlerimiz de. köyleri

miz ve kasaba larınıızda GAP Idaresi'nin çok yogun bir ça lışına ile insanla rıın ı zi a iç içe olmak on

lara yardımcı olmak konusunda ki çalışma la rını görüyoruz ve her fırsa tta bunu takdir ediyoruz. 

Maı·din 'de GAP Idaresinin çok önemli ve çok degeı· li ça lışınalarına sahip olan illerimizden b i ı· ta

nesidir. Ve GAP Idaresi'nin hizmet vermiş oldugu diger illerinde olmayan Gençlik Merkezi Ma ı·

din 'de çok aktif bir şekilde ça l ışınalar ın ı sü ı•dürnıektedir . Ve Pazartesi gününden bugüne kadar 

yine GAP Idaresi'nin öncülügünde artık Avrupa Birligine girme sürecinde olan ülkemizde genç

lerimizde bu konuda bilg ilendirebilnıek için çeşitli üniversitelerden gelen gençlePimiz Pazartesi. 

Salı. Çarşamba ilimizde bir araya geldiler. Hem ilimizdeki gençlerimiz ile hem de üniversiteler

de ki gençlerimiıle kaynaşabi lme fırsatını buldular. Bunlar gerçekten bizim için. Mardin için ve 

Bölge için son derecede önem verdig inıiz ça lışnıa l a ı· ı mızd ı r . 

Şimdi çok degerli katılımcıl ar burada Mardin'i temsil eden çok geniş kesimlerden arkadaşı 

m ız oldugunu görüyoruz. Ve yine ben arkadaşlaı·ıma bu toplantıya yakın ilgi gösterdikleri için 

teşekkür ediyoi'Unı. Bilindigi gibi yeni bir bin yıla girdik. Yeni bir yüzy ılın içersindeyiz. Ve iki bin 

yılının yarısına geldik. Dünya degişiyor. toplumlar degişiyoı· . şartla r degişiyor. Artık bu degişinı 

süreci içersinde mutlak suretle yeni birtakını planlamalar yeni bir takım hederıer belirlememiz 

gerekmektedir. I şte yeni olu şum lar içerisinde yeni gelişen bir kavram sürdürülebilir ka lınıcı kal

kınınay ı gerçek leştirebilmekti r . Sürdü rülebilir kalkınınayla toplumun her kesiminin arzuları is

tekleri göı•üş ler i dogrultusunda artık sadece nıeı•kezi hükümetten beklemek yerine özel seklörü

müzün ve özellikle de katı lımcı planlanıala r dogı·ultusunda belediyem izin sivil toplum örgütleri

mizi n. gönüllü kuı·ul uşlarımızın ve her kesimdeki vatandaş larımızın mutlak suretle görüşl erin in 

alınmasının ve bunların planlama çeı•çevesiııde insan la ı·ımızın. bölgemizin hizmetine sunulması 

geı·ekmekted i r işte bu top lantı sürdürülebil ir kalkınınay ı gerçekleştirebilnıek için geniş kesimde

ki vatandaşlarıınız ve arkadaşlarımızın görüşleı•ini almak için GAP Idaresi tarafından düzenlen

di. 

Sürdürülebilir ka lkınma içerisinde tabii ki yine insanlarımızın her zaman oldugu gibi yaşa

ması na ve diger konulara da öncelik verecek bu şekilde yeni gerçekleştirilecek olan GAP Master 

Pla nı çerçevesinde geçmişten edilen tecrübelerden de gelecekte çok degerli hizmetlerin gcı-çek

leştirilınesini sagıanmış olacaktı r. Bilindigi gibi GAP az önce çok degerli konuşmalarda da ifade 

edildigi gibi 2010 yılında tamam lanacaktıı·. 
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Geçmişten bugüne kadar baktıgım ızda gerçekten Bölge'ınizde çok güzel gelişmeleı· oldugunu 

görüyoruz. Ve bu gelişmeler içerisinde özellikle de huzurun saglanmış olması en önemli gelişme

lerden bir tanesidir. Çünkü huzur olrnad ıgı takdirde hiç bir şey gerçek leştirmemiz mümkün ol

mamaktadıı·. Çok degerli katılımcılar bizlere bugün güzel kentlerimizde güzel bölgemizde huzur 

içerisinde birlik beraberlik içerisinde yaşamamızı saglayan günlerimizi huzur içerisinde sagla

yan öncelikle si l ahlı kuvvelerimizin çok degerli mensuplarına güvenlik, görevlilerimize. jandar

mamıza. palisimize ve yine büyük bir fedakarlıkla görev yapan korucularımıza ve saydıgıın gü

venlik göreviiierimize bütün vatandaşlarımıza ve kamu görevlilerine hepinizin huzurunda teşek

küı·lerimi şükranlarımı sunmak istiyorum. 

Birlik ve beraberlik içinde oldugumuz zaman aşamayacagımız hiçbir engel olamayacagını da 

buradan belirtmek istiyorum. Mardin olarak gelecek günlerde bir takım beklentilerimizin oldu

gunu da ben buradan belirtmek istiyorum. Bugün gerçekten de artı k Mardin'li Mardin ilinde bir 

fakültenin ve ondan sonraki aşamada da bir üniversitenin gerçekleşmesini hak lı olarak arzu et

mektedir. Ve bu Mat'di n ' inde en dogalhakl arından bir tanesidiı'. Ancak ben burada bi ı' diger se

vincimi de bu konu ile ilgili belirtmek istiyorum. Hafta sonunda çok degerli hemşeh ı·i lerimizin Is

tanbul'da yapmış oldugu toplantıya sevgili başkanım ızla birlikte katıldık. Gerçekten de fakülte

nin ötesinde bir üniversite kazand ırılması konusunda çok ciddi ça lışmalaı· yapılmakta oldugunu 

görmekten büyük bir mutluluk duydugumu ve yine Mardin sanayileşme konusunda çok önemli 

çalışma lar gerçekleştirilmiştir. Sanay ileşme yolunda artık Mardin az önce arkadaşımızm da ifa

de ettigi gibi tarihin. sanatın. kültürün. inancın. hoş görünün sevginin saygının yaşandıgı bir 

kent olduguna göre turizm yönünde bekledigi yere mutlak surette ulaşmalıdı r. Çünkü Mardin 

gerçekten de varlıkları itibariyle bunu hak etmiş durumdadır. Inanıyorum ki önümüzdeki günler

de Mardin turizm itibariyle çok önemli noktalara gelecektir. Ve yine beklentisi Mezopotamya 

Ovası'nın artık Atatürk Barajındaki suların Nusaybin ve daha ilerilere kadar bölgedeki toprak

larımızı sulayabilmesi gibi bir takım beklentileri de oldugunu belirtmek istiyorum. 

Çok degerli katılımcılar ben iki y ıla yakındır Güneydogu Anadolu Bölgesi'nde hizmet veriyo

rum. Ama gördügüm odur ki her gün bu bölgemizde egitimden sagııgına. alt yapısına. kültürüne 

kadar çok güzel gelişmeler oldugunu görüyoruz. Ve bununla da iftahar ediyoruz. Ben bugünü

müzün dünden çok daha iyi o lacagına inanıyorum. Ve Atatürk'ün ışıklı yolunda yürüdügümüz 

süre içersinde yarınlarımızın da bugünden çok daha iyi noktalara ulaşacagı inancıını belirtmek 

istiyorum. Ben bugün yapı la n çok an lam lı toplantının ülkemiz için. bölgemiz için ve ilimiz için 

çok başarılı sonuçlara ulaşacag ımızı belirtmek istiyorum. Ve toplantının başarıyla devam etme

sini dilek ve temennisiyle hepinizi en içten saygılarımla selam lıyorum . Teşekkür ederim. 
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Abdulkadlr 'I'U'I'AŞI : 

Biz teşekkür ederiz Sayın Va li 

Şimdi biz detay bölümüne geçmeden önce tahmin edersem toplantının mahiyeti anlaşıldı. Bu 

konuda görüş belirtmek isteyen arkadaşlarımın oturum başkanlıgına isiınleı'ini belirtmeterini ri

ca edecegim. 

Bu arada isimleri almış oluyoruz. lsiın leı'in alınd ıgı süre içersinde biz bu toplantıy ı taparla

maya çalışacagız. Saygıdeger konuklar bu anlamlı günde bu önemli toplantıya çok önemli işleı'i· 

ni iptal ederek aramıza katılan ve güzel konuşmalarıyla bizleri bilgBendiren Sayın Valim. Tugay 

Kamutanım ve Başsavcımız sizlerden müsaade almak isterler. Çünkü Tugay Komutanının saat 

10 da başka biı' toplantısı daha vaı'. 

Sırasıyla GAP Bölge Ka l kınma Plan ı ça lışmasıyla ilgili bir bilgiyi sunmak için Sayın Vedat 

OZBILEN Bey'i davet etmek istiyorum. 

Vedat ÖZBILEN (GAP Bölge Kalkınma Planı Proje Koordinatörü) : 

Çok teşekkür ederim Sayın Başkan. Sayın Valim. Degerli komutanım. Degerli belediye baş

kan ları m. degerli katılımcılar. Hepinizi saygıyla selamlıyorum. GAP Idaresi olarak Güneydogu 

Anadolu Kalkınma Plan ı nın nas ıl yapılacagı konusunda sizleri bilgilendirmek için burada bulu

nuyorum. Bu plan sürecinde nelere dikkat ediyoruz. Yaklaşım ımız nedir. Bunu nası l ele alacagız. 

Ele alırken dikkat etLigiıniz hususlar hakkında bir 20 dakikalık bir sunuşuın olacak. Ve bu sunu

şuın üzerinde de benden sonra Ahmet Beyin yapacagı konu şmayı da dikkate alarak sizlerin gö

rüş ve öneriterinize açıyoruz. Güneydogu Anadolu Bölge Ka lk ınma P lanının yen iden ele alınma 

konusu Bakanlar Kurulu'nun ele alınış oldugu bir ka ı'ar üzerine hızlandı. Karar da 201 O yı lında 
Projenin bitiri tmesi böyle denince acaba ne anlaşı lıyor. Bunun ortaya konmas ı geı'ekiyor. GAP' ın 

bitirilmesi demek GAP 9 ili kapsıyor. Bir çok sektörleri kapsıyoı'. Sanayi de var bunun içinde. 

Tarım var. enerji var. egitim vaı'. Saglık var. Illerimizin farklı farklı konumlar ı sosyal yapıları. 

ekonomik gel işmeleri çok degişik. Bunlar içersinde öncelikler neler. Bu öncelikleri dikkate alarak 

Bölge'ınizi nası l geliştirebiliriz. Bunların dikkate alınınası istendi hükümet tarafından. Tabi bu 

bizim hareket noktaınız oldu. Bugün toplantıla ı' ı bu aşamaya getirmemizdeki en büyük üst ka

rar buydu. Tabi biz daha öncede planlar dahilinde yapıyorduk. Biz ona 1989 y ılında yaptıgım ız 

GAP Master Planı ismini vermiştik. Bu Bölge'nin sorunlarını tespit etmişti . Bu sorunların nas ı l 

çözülecegini ve bu sorunları çözebilınek için nelerin yapılması gerekLigini ayn ı zamanda bu so

runları çözerken ortaya koydugumuz bu projelerin finansmanları yıllık yatırım programları da

gılıınını ortaya koyan bir rehber dokümandır. 1989 yılında yapıldı ve onandı. Ve bugüne kadar 
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da bu plan dogrultusunda 9 ilde uygulamalar yapıldı. Güneydogu Anadolu Projesi neydi. Kısa

ca bir hatırlatmak gerekiyor. Fırat ve Dicle nehirleri üzerinde 22 barajın yapılacagı 19"unda 

elektrik santrali inşa edilecegi 1.7 milyon hektar alanın sulanacagı ve buradan elde edilecek çe

şitli sektörlere girdi verilecek faaliyetlerle tarım. sanayi. hizmetler. egitim. saglık. konut gibi bir

birleriyle ilişkili sektörlerin gelişmesini kapsayan bir plan. Bir doküman. proje. Bu proje yapılır

ken ki anlay ış daha çok merkezi planlamayd ı. Biliyorsunuz bizim devletimiz yapılanma şekli 

merkezidir. Yani bütün iş ler Ankara'dan yapılır . Orada bir bürokrasi vardır. Bü ı·okrasideki de

gerli uzma nların uzmanlık deneyimi alınarak Bölge'de kısa süreli yapılan incelemeler sonunda 

sorunlar tespit edilir. Ve plan teknik bilgi degerlendirileı·ek doküman haline getiriliyor. 89'daki 

Plan da böyle yapıldı. O aşama larda bende bulundum. 198Tden beri bu projedeyim. Bu 89 Mas

ter Planı hazırlanına sümcini de yaşadım. Böyle bir süreç yaşandı. Fakat burada gözden kaçan 

bir şey vard ı. Yörenin bazı ihtiyaçları yani projelerden etkilenen insanların sorunları ya cia di

lekleri yansıtı lmaınıştı. Çünkü o zamanın şanları onu gerektiriyordu. Bu tür bir planlama yapıl

mıştı. 10 yıllık süre içinde bizim plana dayalı ola ı·ak yaptıgıı111z eleştiri uygulamalarda sizlerden 

al clıgıınız eleştiri bizim düşüncelerimizi dikkate almadan bu planı yaptın ız oldu. Dolayıs ıyla siz

ler tarafından destek görmedi. Sorunların bazıları nın yansıtılmad ı gın ı bazıla rının çok makro se

viyede kaldıgı iddia edildi. Böyle bir yapı vardı. Yani bu planın yenilenmesindeki bi ı· nedende bu. 

Kendi içimizde yaptıgımız bir özeleştiri. Tabi 10 yıll ık süre içersinde Bölge'de sosyo ekonomik 

yapıda da çok degişiklikler oldu. Irak ambargosunun Bölge'ye etkileri oldu. Bu Masteı· Planda 

gö ı·ülmeyen etkilerden biriydi. Bir çok projeksiyon ları etkiledi. 10 yıldır Bölge'de hassas bir ko

nudur bu. Terörden dolayı etkilenıneler çok oldu. Onun getirdigi olumsuz şartlar bazı sektörler

de yatırımları geciktirdi. Ornegin biz enerji sektöründe çok ileriye gittik. GAP'ta o/o 62'1ere var

dık. Ama sulamalarda o/o 11 gerçekleşme ile çok geriyiz. Yani bu Proje'nin en önemli can cia

marlarından biri. Sulamay ı hedefledigimiz alan ların tarıma açılmasında gecikınişiz. Yani sektör

lerde bir farklılık var. Yatırımın dagılımında. Bunun yeniden gözden geçirilmesi gerekiyor. Kent

lerimizin bazılarında nüfus yogunlugu çok fazla oldu. Kırdan kente göç çeşitli nedenlerle yapılan 

göçleı· kentlere agır yükler getirdiler. 

Kentlerimizin çogunun alt yapı sorunlarından doleıy ı ve gelen nüfusun baskısı nedeniyle cid

di sorunlai'J var. 

Küreselleşen dünyada Güneydogu Anadolu Projesi ve orada yaşayan insanlar kendilerini bu 

dünyadaki gelişmelerden soyutlayamazlar. Internet dünyasına bilgi toplumuna geçiyoruz. Bilgi

sayarla daha önce ulaşaınad ıgımız bilgilere. kişilere ve temas noktalarına ulaşıyoruz. Bunları 

dikkate almamız gerekiyor. 1992 yılında dünya Rio'da bir toplantı yapıldı ve Cumhurbaşkanı

mızın da imza attıgı Gündem 21 adlı dokümanla 21. Yüzyılın yeni planlama ilkeleri ortaya kon-
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du. Çevrenin agı l'lıkl ı korunmasına daya lı olaı•ak bu nların hep dikkate alınması gerekiyoı·. Çün· 

kü biz imza atmışız. Ve bu stratejik kararlardan kendimizi soyutlayamay ız. Bir diger nokta Gü· 

neydogu Anadolu Projesi ve bölgemiz aıtık ulusla ı·arası a ı·enada tartışılmaya başiandı. Ondan 

da kendimizi uzak tutamay ız. Biz onlara karşılıklı hazırlıklı olmalıyız. Çünkü Pırat ve Dicle su la· 

rı artık tartışılmaya başlandı. 21. Yüzyılda dünya su sorununu ta rtışıyor. Yan i suyun paylaşımı 

daha verimli kullanımı ve bunun içinde göze batan nokta Gilneydogu Anadolu Bölgesi'nde Türk 

Devletinin uygulamakla oldugu Proje herkesin ilgisini çekiyor. Acaba bunu uygulamay ı başaı·a· 

bilecekler mi? Suları nasıl kullanacaklar. Ve şimdi bunların kaı·şısında bizim hazıı· lıklı olmam ız 

gerekiyor. Yeni yak laşırnlara yeni cevaplar vermemiz kendi gücümüzü teknik açıdan da insan 

gücil açı sından da göstermemiz gerekiyor. Çünkü GAP Idaresi olarak bizim yurtdışındaki imajı

ınız çok iyi. 

Yapmış oldugumuz uygulama takdir görüyor. Bunu uluslararası yayınlardan da görilyoruz. 

Dolayıs ıyla bu kavramları sizlere iletmek bizim göreviıniz. Yani teknik elemanlaı· olaı·ak görevi

miz. Bu kavramları sizlere iletip on ları birlikte tartışmak sizleı·in bunlar dogrultusunda beled i

yelerinizin de valiliklerde. kaymakamlıklarda. mulıtarlıklaı· da benzer çalışma lar yapınan ız ge

rekiyor. Yani dünyadan kendimizi soyutlayamıyoruz. Do layıs ıyla bu tür noktalar planın yeniden 

gözden geçirilmesi ihtiyacını doguruyor. Yeniden gözden geçirirken biz katılımcı planlama anla

yışını gilndeme getiriyoruz. Çilnkü dünyanın artık beniınsedigi ve bir çok ülkede tartışı lan bu ko

nuda da deneyimler yaratan pi'Ojeler piyasaya çıkı yor. Yani uluslararası arenaya çık ıyor. Biz 

Güneydogu Anadolu Projesi ile çık ıyoruz. Tü ı·k devletinin 21 . Yüzyılda övünerek sundugu bir 

proje ola ı·ak. Şimdi projeyi yaparken tabi bizim yaklaşımımız katılımcı. Proje'den etkilenen in

sa nların bu Proje de etkin rol ald ıgını göstermek ve onlarla beraber sorunlaı·ını çözdügünü bel

gelemek gerekiyor. Bu yapacagıınız GAP Bölge Ka lkınma Planı 'nda bu anlayışla hareket edecek. 

Nedir katılımcı planlamadan bizim anladıgımız. Sizlerin fikirleri ele alınacak. Sizlere soracagız. 

Bu plan yapılıyoı· da Mardin ilinde Mardin'i tartışacagız. Ma ı·din'in önündeki sorunlar nedir. Siz

ler sorunların içersinde yaş ıyorsunuz. Bunları nasıl çözebili ı·iz. Bunu yaparken sadece bu görüş 

a lış veı·işi şeklinde olmayacak. Yani biz burada oturup sizleri bilgilendirmeyecegiz. Esas sizin fi

kirleri n izi alacagız. Birlikte çalışacagız. Bu plan sadece Ankara 'da biz teknik elemanla rın otu ı·up 

yapacagı bir plan olmayacak. 

Bu planı siz yapacaksınız. Bize ileteceksiniz. Dolayısıyla birlikte ça lışacagız. Birlikte çalışma

nın yöntenıleı·ini arayacagız. Belki bugün tartışacagıınız konulardan biri bu olacak. Birlikte pla

nı nasıl yaparız. Bir beyin fırtınası dedigirniz ögleden sonraki tartışına larda sizlerden bekledigi

ıniz bu. Valiınizden. kayınakaınıın ızdan. konıutanıın ızdan. diger ilgili kişilerden istedigirniz bu 

pla nı yaparken birlikte nasıl ça l ışacagız. Bunları hep ortaya koymanı ız lazım. Bizim görüşleri-
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miz var ama bizim görüşlerimiz önemli degil sizlerin görüşleı• iniz önemli. Çünkü sizlerin görüş

lerini biz yatırım programiarına yansıtmaya çalışacagı z. Dolay ısıyla yatırım pmgramına yansı· 

tırken de sizlerle birlikte ça lışmanın ortamın ı da ortaya koymamız gerekir. Yan i GAP Idaresi sa

dece bir kooı·dinatörlük görevini yapacak. Yani kooı•dinasyonu saglayacak. Sizlerle merkezi hü· 

küınet arasında aracı olacagız. Sizlerin dileklerinizi merkezi hükümete iletecegiz. Onların genel 

ulusal çıkarlarımızı dikkate alan politika ve kararlarını da sizlere ileteGegiz. Bunlar arasında or

tak biı· nokta olacak. Bunu Proje hazırlarken de yapacagız. Aynı zamanda uygularken de. Yani 

projeler rafta kalmasın birlikte uygulayalım. Birlikte nasıl uygulayacagız. Onu da tartışacagız. 

Bugüne kadar ki uygulanan sistemin biraz dışına çıkacagız. I şte katılımcı planlamadan bizim an· 

l ad ıgımız ve sizleı·den bekledigimiz hususlar bunlar olacak. Katılımcı planlamayı nası l yapaca· 

g ız. Şimdi bizim yaklaşımımızı anlatmak istiyorum. Katılımcı Bölge Kalkınma Planı yaparken bi· 

ziın 5 tane önem verdigiıniz nokta var. Bu 5 noktayla sizlere geleGegiz. 

Bir tanesi bilgilendirme işte Mardin'de bugün yaptıgıınız bu geniş kapsa mlı toplantı bilgilen· 

dirme olarak nitelen ir. Yapacagımız çalışına nedir? Amacı nedir? Neyi hedefliyor? Onu size akta· 

r ıyoruz ve görüşlerinizi alıyoruz. Bazı konular bizi aşıyor. O konularda da sizin görüşleriniz çok 

önemli. O konularda da danışma dedigimiz yöntemi uygu layacagız. Ama agırlık verecegimiz ko· 

nu ortak ça lı şmadır. Daha küçük gruplara bölünüp onlarla birlikte yapılacak ortak ça lışmalar· 

dıı·. Tarımın sorunu ne burada. Tarımla ilgili burada söz sahibi olan kesim le çiftçilerle. muhtar· 

lar la. Tarım Müdürleriyle. Ziraat Odalarıyla. ziraat mühendisleriyle oturup Mardin 'de çok önem· 

li bir sektör olarak tarımı tartışacagız. Sorunları nasıl çözebiliriz. Ozel sektörün sorun l aı• ı nedir. 

üzel sektör niye buralara gelmiyoı·. Yatırım yapılmıyor. Organize Sanayi Bölgesi'nin sorunları 

nedir. Serbest Bölge sınır ticaı·eti ne kadar önemli Mardin için. Cidden önemli mi? Bunu nası l çö· 

zebiliriz. Bazı engeller var. I şte bu tür konuları bu ortak ça lışmayla yapmayı düşünüyoruz. Da· 

ha küçük gruplara bölerek bazı konuları delege edecegiz. Yani bu konuların yapılmasında sizle· 

ı·i sorumlu tutacagız. Bilemiyorum işte. Ornek veriyorum ş imdi. Serbest Bölge Müdürlügümüzün 

başarılı ça lışmaları var. Bu konuda söz sahibi olmamız Projelerin tespit edilmesini onlara dele· 

ge edecegiz. Serbest Bölge'de faaliyetlerin daha da aıtması buı·aya yabancı yatırımların çekile· 

bilmesi için neler yapılması stratej inin neler olmas ı konusunda Yusuf Bey ve arkadaşlarını gö· 

rcvlendirecegiz onlara delege edecegiz. Murat Bey·e görev vereGegiz. Organize Sanayi Bölge· 

si'nde acaba neler yapılabilir . GÜSIAD Başkan ımızın burada Güneydoguda i ş adamlarımızın so· 

runları nedir. Bunları nasıl çözebiliriz konusunda ona bu konuyu vereGegiz. O kendi i şadamları

nı toplayıp acaba Bölge'de sizlerin sorunları nedir? Onlar ı çözebilmek için neler yapılabilir. Bu 

kon u la rı hep delege edecegiz. Yan i biz yapmayacagız. Sizler yapacaksınız. Sizlerin yapmış oldu· 

gu ça l ışmalar GAP Bölge Kalkınma Planı 'na yansıyacaktır. Bizde onun merkezde takipçisi olaca· 
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gız. En son varmak istedigirniz nokta bu. yönetim içinde yeni bir kavram dünyada da tartışılı 

yor. Yani yapılan işlerde daha da kurumsalia şmaya dogı·u gitmek ve sorunlarınızı kendi kendi

nize çözebilecek noktaya geldi. Yani yerel demokrasiler oluşturma şimdi bu bizim planı oluştur

ma süresi içersinde izleyecegimiz yöntem bu olaı·ak yani daha önce yapılmış olan bu planlama 

ça lışınalarından biraz farklı bu sizlerle gelip tartışma planla rı üretmek pı·o jel eri üretmek uygu

laması için gerekli stratejileri de çizecegiz. Yani sizlerle yapacagız. Daha önceki plan ça lışına la

rından çok var. Şimdi 5 tane konu var. Özellikle bu 5 konu hakkında sizlerinde görüş lerin iz i is

tiyoruz. Acaba bu yöntem do~ru mu? Mardin için bunu yaparak geı·ekli istedigirniz Plana yansı

tılması istenen hususlar çıkabilir mi? Bunla rı hep birlikte ta rtışınaınız gerekiyor. Ve ögleden son

ra yapaca~ımız beyin fırtınasında bu konuda görüşleriniz i istiyoı·uz. Organize Sanayi Bölgesi 

Müdüründen. diger katılımcıla rdan acaba bunu Mardin'de yapabilir mi? Mardin'in şartlan uy

gun mu? Bunları hep tartışmak istiyoruz. Bizim sloganıınız var. Arişleri de. Mardin Sayın Baş

kanımızın yardımıyla donattık . Herkesi bu plana ortak etmek istiyoruz. Mardin üzerinde bunu 

konuşursak acaba. Ben şöyle 2-3 gün Bölge'de ça lışma yaptım. Oneelikle baz ı şeyleı· çı ktı. Me

sela sizlerin talep ettigi şey sulama projelerini bir an önce bitirin. Mardin Ova larını sulayın. Bu 

Bölge'ye ve II' e büyük katkı sa~layacak. Sınır ticaretini canlal)dırınak gerekiyor. özellikle son ya

pılan toplantı umut vericidir. Suriye'deki yeni Başbakanın Türk dostu olması onun getirece~i iv

me sınır ticaretinde canlandırmayı getirecek. Acaba bu canlanmaya biz hazırlıklı mıyız? Organi

ze Sanayi Bölge Müdürlügümüz. Serbest Bölge Müdürlügü, Işadamları olarak GÜSIAD olarak. 

Bunu tartışmaın ız gerekiyor. I şte yapaca~ıınız ta rtışmalar plana ya nsıtılması istenen hususlar 

bunlar. Kentsel alt yap ısal sorunlarım ız nedir? Belediyelerimiz nelerle karş ılaşıyor . Bunla ı· ı tabi 

teknik ve ekonomik geçerli ligi olmak kaydıyla birlikte tartışıp belirli bir bilimsel temele de oturt

marn ız gerekiyor. Bunun gibi Mardin'in bir çok sorunla rı var. Ama bunla ı·ı birlikte tartışı p siz

lerle çözmek istiyoruz. Tabi bunu yaparken bizim teknik elemanlar olarak bazı temel kavranıl a

rım ız olacaktır. Ve onları da bu plana yansıtmak istiyoruz. Bunlar çok teknik olabilir. Sizin için 

ama kısaca bahsetmek istiyorum ki biz p lanı bunlardan hareketle oluşturacagız. 

Sürdürülebilir insani kalkınma diyoruz. Sayın Valimizin de bahsetti~i gibi merkeze insan ı 

oturtuyoruz. Burada önemli olan kalıcılık . sorunla rı paylaşma lıy ız. Yerellik ön plana çıkma lı . pla

nı yaparken çok açık olmalıyız. Herkes açık ve net olmalı . görüşleriınizi burada karşılıklı çekin

meden aktarmalıyız. Bölgesel önceliklerle ulusal öncelikler bazen fa rklılaşabilir. Bunları da ta ı·

tışmalıy ız. Ulusal öncelikler farklı olabilir. Bölgesel öncelikler olur. Bölgesel öncelikler çok öneın

liyse onları Plan'da öncelikler sırasına koyabiliriz. Bunları sizlerin söylemesi gerekiyor. Bizim 

söylememiz bugüne kadar pek başarılı olmadı. Sizlerin de des~ini alarak bunları yapmalıy ız. 

Çevre koruma çok önemli olacak. Onları da bu Plan süreci içerisinde tartışma lıy ı z. Yani bu temel 
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kavramlardan hareket ederek size daha önce gösterdigim odak grup ça lışmalarında spesifik ko

nulardaki ça lışma larla bunları derinleştirecegiz. Tabii bu Plan ·ı yaparken bizim ·ı 2 tane iş kale

mimiz olacak. Bu 12 iş kalemini tek tek izleyerek Plan ' ı oluşturacagı z. 

I şte bilgi toplamadan. mevcut durumların analizine. mevcut Master Plan'ı gözden geçirece

giz. 1989 yıl ı nda yaptıgıınız ne kadarını yaptı ne kadaı'ını yapamadı. Sorunlar neydi. Onu dog

ru düzgün eleştirdigim iz zaman yeni Planı daha iyi ortaya koyarız. Ka lkınma ihtiyaçları nedir. 

Bunları tespit etmemiz gerekir. Hedef stratejileri koyınam ız gerekir. Bu hedef strateji leri koyar

ken Mardin ilinin farklı biı' özelligi olabilir. Onu dikkate a lacagız. Bölge'nin dikkatini ulusal pers

pektifi ayn ı zamanda dünyadaki gelişmeleri gözardı edemeyiz. yan i dünyadan kendimizi uzak tu

ta ınay ız. Çünkü Pırat-Dicle soruları tartışmaları dünyada sürüyor. Dolayıs ıyla bizde bu konuyu 

tart ışma lıyız. Bu Bölge ile ilgili kalkınına senaryola rı ortaya koyacagız. Bir i şi yaparken aynı za

manda finans so ı'unlarını da tartışma lıy ız. HerştJy sonunda paraya dayanıyor. Parayı nas ıl bu

lacagız. Ama bunu bi ı' l i kte tartı şmamız gerekir. Tabii size teknik destegi biz verecegiz. özel sek

Löı'ün kalkınınada rolü ne olacak. Sürdürülebiliı' insani geli şmenin 3 ayagı var. Kamu yatı rımı 

ki. devlet onu yapıyor. GAP zoı' şartlarda uygulanması devletimizin bu konularda ne kada ı' ba

şarılı oldugunu gösteriyor. Ama bunun yan ıncia başka laı'ına da başka unsurlara da ihtiyaç var. 

Bölge'deki özel sektör artık kalkınmada rol a lmalı. Halk katılına lı. Bu üçü olmadan bölgesel kal

kırımay ı saglayamayız. Sadece herşey i devletten bekleyemeyiz. özel sektörümUzlin de iş i n için

de olmal ı . halk da olmalı. Bundan kaçmayalıın. Bu üç ayagı saglamadıgımız zaman ka lkınma 

olamaz. Işte bunun örneklerini de biz yarattık. I şte Çok Amaçlı Toplum Merkezlerimiz var. Ka

dınlarımızın burada olması bu toplantıda yer alması bu merkezlerin başarısıdır. GIDEM'Ier var. 

Işte sanayicimizin burada alınas ı ne bileyim Yusuf Bey'in Serbest Bölge'de yapmış oldugu ça lış

ma. OSB Müdürü'nün yaptıgı Çam Belediye Başkan ım ızın ça lışma ları sizleri buraya getirdi. Bu 

noktalara kadar. Dolayısıyla bu çalışmalarla birlikte biz biı' noktaya varacagız. Biz sürdürülebi

li ı' bir insani gelişmeyi hep o Plan çerçevesinde ortaya koyacagız. Bu çok teknik konularla sizi 

sıkmak isteıniyoi'Uın . Bu 12 iş kalemini gözden geçirecegiz. Ilk toplantıyı 24-25 Nisan'da Şanlı

urfa'da ya ptık. Belli bir şey ortaya çıktı. On ların son halini verip sizlerle tekrar tartışıp bu Pla

nı yaparken dikkat edecegiın iz bu 12 iş kalemi gerçekten böyle mi o lmalı. Bizim son edindigiıniz 

Şan l ıurfa toplantısından sonra bu 12 iş kaleminde bazı degişi kli kler olacak. Ve bunların Mardin

liler olarak sizlerle de tartışacagız. Belki bu kalemlerde degişebilir. Dolayıs ıyla kamu yatırım 

pi'Ogl'amını ortaya koyarak sizlerin bak ış açıları nızı biraz daha geniş perspektiften somuta indir

mek istiyoruz. Mesela tarımsa l gelişme projeleri tespit edilirken Ma ı'din de bunu Ziraat Odası 'na 

veı'eb i l i riz. Uygulamada Devlet Planlama Teşkilatı'nın bir planlama yapma süreci var. Orada ge

nelde dikkat edeı'seniz genelele o sütunlarda hep kamu kurumları vardır. Şi md i bu planda biz da-
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ha çok bu yörede yaşaya n insanların sivil uıplum örgüLieı·inin yol al masını istiyoruz. Sanayinin 

gelişmesinden Organize Sanayi Bölge Müdürlügü yetkili kıl ı nabilir. Buna bütçe ayrı lı r. Ona veri 

lir ve denetlenir. Ve denetleyicide başka bir kurum olur. KenLsel çevrenin korunmasında Sivil 

Toplum PlaLfoı·mu rol alabilir·. Kültür varlıkla rının geliştiri lmesinde Mardin'deki bir Va kıf görev 

alır. Yani yatırım programındaki uygulayıcı kuruluşlarda bile bizim yapmış oldugumuz bu Böl

ge Kalkınma Plan'ında farklılaşma olacak. Valiligimiz göı·ev almalı Belediye Başkan lıgım ız görev 

almalı . Yani devletin Ankara'daki kurumla ı·ından biraz yer·el kurumlara devretmeliyiz. Ve bunun 

yollarının ve yöntemlerini aramamız geı·ekir . Bunu da tartışarak yapacagız. Biz size önermeye

cegiz. Siz bize yardımcı o lacaksın ız. Dolayısıy la bahsettigirniz bu genel GAP Bölge Plan'ında iş

Le hedef stı·atejileri kalkınma senaryosu finansman modelleri hepsi burada ortaya çıkacak. So

nuçta varmak istedigirniz nokta plan proje yapa ı·ken bunu biı·likte kotaralıın. Birlikte üretelim. 

Birlikte analize edelim. Birlikte derken hep beraber· yapa ı·sak eger sizlerden bir katkı gelmezse 

Plan eksik kalacak. Çünkü biz bir şey öneı·meyecegiz. Birlikte pla nlayacagız. Bir'likLe uygulama

ya geçireGegiz. Bu ne demektir. Yerel kapasitenin aynı zamanda artırılması. Bizim GAP Idaresi 

olarak varmak istedigirniz hedef buduı·. Yerel potansiyelin kapasitesini artırmak tabi bunu ya

parken de sizlere gücümüz oranda destek olmaya çalışacagız. Ama ger·çek güç sizde. O gücü bir'

likLe degerlendirip GAP Bölge Kalkınma Planı' na yans ıtmak istiyoruz. özellikle de sizden bundan 

sonra yapacagımız oturumlarda benim yapmış oldugum bu sunuştaki katılımcı modeller planın 

izleyecegi yöntem sizlerin bu süreç içersinde alacagınız roller nereleı·de rol almak i stiyorsanız 

bunları bizlere iletirsen iz hem kayıtlara geçiyor. Çünkü biz bunları sonradan kitap haline getirip 

bastıracag ız. Sizin sorunları n ızı Gazianteplide okuyacak. Türkiye'nin başka yö ı·esindeki iller de 

okuyacak. Politikacı lar da okuyacak. Çeşitli kesimler izleyecekler. Yani bu top lantıda şurada 

yapm ış oldugumuz tartışına lar burada Mardin Sın ı r larında kalmayacak. sın ı r ları gen işletece

giz. Onun için plan süreci hakkındaki görüşleriniz katkı ların ız ne olacak. Mardin'in so ı·unlarını 

nasıl çözecegiz. Bu konuda lütfen öneri lerinizi bizlere iletmenizi ve bu ta rtışmay ı biı·az canlı k ı l

ınanızı istiyoruz. Beni dinlediginiz için hepinize teşekkür ediyor. katk ılaı·ınızı bekliyorum. 

Abdulkadlr TUTAŞI : 

Teşekkür ediyorum Vedat Bey ve saygıdeger katılımcılar. 

Ve normal süı·eçte iki konuşmacı a rkadaşımız daha var ama. Ben sizlerin daha fazla sıkılma

ması amacındayım. Çünkü bakıyorum. Esnemeye başladın ız. Bu arada çay ınolası verip bu de

gerli dostumuzu çay malasından sonra dinlemeyi teklif ediyorum. 

Belki aı'ayı kısa kestik ama ben programda görüldügü gibi konuşma süresini uzun Lutmaya

cagım için sizleri arada bir çay ve sigara ınalası yine verecegimiz için sizleri biran evvel oturu-
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ma davet ed iyorum. Otururnun esas konuşmacısı Ahmet SALTlK Beye geçmeden önce GAP Ida

resi Say ın Başkan Yardımcıs ı Kaya YAŞINOK'u mikrofona davet ediyorum. 

M. Kaya YAŞINOK (GAP İdaresi Başkan Yardımcısı) : 

Sayın Vali. Sayın Belediye Başkanı. Sayın Emniyet Müdürü ve Organize Sanayi Bölge Müdü

rüne hepinizin huzurunda teşekkür etmek istiyorum. Ve bunun ötesinde bizimle beraber çalı şan 

kaymakam ve Beleeliye Başkanlarına özellikle teşekkür etmek istiyorum. Biz Bölge'ye gelirken 

ve ben arkadaşlarımı gönderirken arkama bakmadan güvenle gönderdigim il burasıdır. Ve siz

lerden ald ıgım destegi, sizlerden aldıgım yardımı özellikle burada da belirtmek istiyorum. 

Eger biz Gençten Gence Projesi'ni burada geliştim1 iş. arkadaşlarımı burada görevlendirmiş

sem sizlerden ald ığımız destek en önemli güçtür. ÇATOM'Iar burada digerlerine nazaran çok da

ha etkin ve çok daha verimli. Sizlerin sayesinde oldu. Burada yaptıgımız hizmetlerin arkasında 

sizler varsınız. Biz Mardin'in kül tür var l ıkları nı ve turizmini gel i ştirme projelerini burada hazır

larken sizin desteğinizle yaptık bu iş i . Ve onları Avrupa Birligi'ne taşırken yine aldıgımız deste

ğe güvenerek taşıyoruz bun ları. Ayrıca tarım projelerimiz sulama dışı alanlardaki projelerimiz

de gene beraber ça lışmanın verdigi sevinci. cesareti ve güveni yaş ıyoruz. Ben tekrar sizlere va

limize hepinizin huzurunda teşekkür etmek istiyorum. Sayın başkana böyle bir toplantıy ı Mar

din'de düzenledikleri için belediye başkanları ve kendim adıma teşekkür ediyorum. 

Abdulkadlr TUTAŞI: 

Ve şimdi saygı değer konuklar GAP Bölge Kalkınına Planı Sosyal Planlama Grup Yöneticisi 

Sayın Ahmet SALTIK'ı mikrofona davet ediyorum. 

Doç. Dr. Ahmet SALTlK (GAP Bölge Kalkınma Planı Sosyal Planlama Grup Yöne

ticisi) : 

Teşekküı' ederim. Sayın Başkan. Sayın Valim. çok degerli katılımcılar. Ben öncelikle hangi 

ki mliğimle burada bu konuşmayı yapmak istiyorum. Onu belirtmek istiyorum. Ikincisi hangi dü

zeyde bazı önerilerde bulunacagım. Bazı yorumlar yapacagım . Ve nası l yöntem kullanarak GAP 

Bölge Kalkınma Plan ı Sosyal Grup Yöneticisi olarak planlama ilkelerimiz ve yaklaşımlarımız ko

nusunda bir özet vermek istiyorum. 

Öncelikle burada kullanmak istedigim kiml ik daha çok bir kalkınınacı kimligidir. Herhangi 

bir polit ik endişenin dışında idari endişenin dışında tamamen objektif bir sosyolog ve kalkın

macı olarak ve aşagı yukarı 20 y ıld ı r Güneydogu'da küçük ölçekli kalkınma planı uygulayan 

bir kuru luşun temsilcisi olarak konuşmak istiyorum. Burada yapacağım konuşmada Mardin ili 
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özelindeki sorunlara deginmeyeGegim. Çünkü bu konular daha sektörel düzeyde daha küçük 

gruplarda daha farkl ı ça lışmay ı gerektiriyo ı· ve bu ça lı şmalar bu bilgilendirme çal ışmasını ta

kip eden aşamalarda yapılacak. Yöntem olarak şunu belirtmek istiyorum. öncelikte geçmişten 

bazı dersler almaya yönelik olarak geçmiş i n analizinin yapılması gerekir. Bunun için çok büyük 

zamanım ız yok. uzun zaman ımız yok. ama en azından geçmişteki uygulamalardan alacagıınız 

dersler nelerdir. bunlan alt alta yazmamız gerekiyor. Bir diger konu da sadece ka lkınma süre

cindeki engellerimizin dellil potansiyellerimizden de bahsetmemiz gerekiyor. Yani harekete ge

çirmek istedigimiz potansiyellerimiz vardır. On la ı· ı da mutlaka engellerimizle birlikte tanım la

mamız gerekir. Belki bu konuya da kısaca deginme imka nı bulacagım . Ve son olarak planlama 

ilkelerinden ve özellikle sürdürülebilirlik ve katılımcılık konusu üzerinde bazı yorumlar yapma

ya ça lışacagım . Sözüme söyle başlamak istiyorum. Bugün dünyadaki deneyim leı· geçmiş 50 yı l 

lık bir dönemde yapı lan ka lkınma uygulama larının maalesef istenen ve beklenen sonuçları veı·

medigini göstermektedir. Dünya nüfusu giderek artmakta bütün bu ka lkınma çaba larına rag

men işte katı lımcılık . demokrasi. sürdürülebilirlik gibi kavramiara ragmen yapılan ça lışma la ı·. 

maalesef istenen sonuçları elde edememiştir. 

Somut bir örnek vermek gerekirse bundan 20 yı l kada ı· önce dünyada açl ı k sınırının a ltında 

yaşayan insan sayıs ı 700 milyon iken bugün bu sayı 1.2 milyara tırmandı. Ve bu gidişle önü

müzdeki 20 y ı l içerisinde dünya nüfusunun neredeyse 3/2'sinin açl ı k sı nırına yaklaşacaktır . Di

yeceksiniz ki bunların GAP Bölge P la n ı ile ne ilgisi va ı·. Çünkü dünya giderek globa lleşmekte. 

bütün leşmekte. düşünceler özgürce dolaşmakta . insanlar özgürce dolaşmakta ve her şeyden 

önemlisi sermaye çok serbest dolaşmakta . Fakat bu süreçlerden maalesef dünyanın özellikle Gü

ney yarım küresinde yer alan ülkeleri yeterince yarar lanamamaktadır. Ve kuzey-güney ülkeler 

arasındaki bagımlı lık ilişki leri giderek yoksu lların aleyhine işlemektedir. Ve onun da ötesinde bir 

ülkenin kendi içindeki toplumsal yapılarındaki ana katmanlar arasındaki uçuı·um giderek art

maktadır. Yani uçurum iki alanda meydana gelmektedir. Birisi gelişm iş ülkeler digeri de geli ş

mek de olan ülkeler bunu ötesinde ve bizi daha yakından ilgilendiren her ülkenin ister güney

de ister kuzeyde olsun ülkelerin kendi içerisinde de toplumsal yapı l aı·ıııda ciddi sorunlar mey

dana gelmek ve gelir grup ları arasındaki dengesizi ik. uçurum giderek artmakta ve onun ötesin

de bir de bölgeler arasında eşitsizlik meydana gelmektedir. !talya da kuzey güney arasında 

fark var. Amerika'da da var. Fransa'da da var. Dünyanın birçok ülkesinde bölgeler a rasında 

farklı l ı klar var. Dolayısıy la global bir bak ış açısıy l a belirli ilke ve kavramları GAP özelinde özel

likle vurgulamaya başlad ıgımız katılım ve sürdürülebilirlik gibi çok temel kavı·am ları planlama

nın çerçevesine oturtmakta ki nedenim budur. Çerçevenin dışında olmadıgım ız ve bu çerçeve

de ki derslerden mutlaka yararlanmamız gerektigi noktası önemlidir. GAP Idaresi'nden arkada-
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şımız Vedat bey belirttiler. Sayın Başkan Yardımcımız belirttiler. Bundan 10 y ıl önce yapılan 11 

yıl önce oluşturulan GAP Master Planı bugün tartışılıyor. Onun için biz Bölgesel Kalkınma Pla· 

nı diyoı·uz. Önümüzde ki 10 y ıla bu çerçeveden bakıyoi'UZ. Bu Plan'da eksik olan husus ve öge

lerin insan unsuruna yeterince önem vermemesi oldugunu görüyoruz. Yani geçmişin uygulama

laı·ı gerek dünyada gerek kendi ülkemizde ve bu Bölge'de insan unsurunu göz ard ı eden teknik 

bir yak laşımın. sektörel biı· yak laşımın olayı sadece ekonomiye indirgeyen ya da olayı salt gü

venlige indirgeyen bir yak laşımın uygulandıgın ı görüyoruz. Yani fiziki planlama toplumsal açı

dan bakıldıgında sorunları çözümlerneye yetmiyor. Bu yorum dünya deneyimleı·i ile bizim bu 

Bölge'de uygu ladıgımız deneyimlerin örtüştügünü gösteriyor. Bu örtüşmenin sonucunda neleı· 

ortaya çıkıyor. En iyi kavramların başında bugün dengeli kalkınma kavramı geliyor. Dengeli kal

kınma kavramı şu tabii ki ekonomik büyüme. sanay ileşme. modernleşmeye dayalı kentleşme

cl ir. Fakat ekonomik büyüme tek başına sorun la rı çözmeye yetmiyor. Ornegin fiziki yatırım ların 

yapılmas ı, büyük baraj ları n oluşturulması . yoksulları n durumunu çöznıüyor. i şsizligi o ıtadan 

kaldıramıyor. Çünkü onun birçok nedenleri var. Dolayısıyla ekonomik büyüme yanında mutlaka 

yoksullugun. işsizligin de ortadan ka ldırılmasına yönelik poli ti kaların uygulanması gerekiyor. 

Çünkü bizleı· özellikle bu Bölge'de bazı yörelerde aktif nüfusun yani eli iş tu tan tutabilecek nite

likteki grubun % 40'ının işsiz oldugunu ve% 45'lerin in bazı bölgelerde mevsimlik göç süreçle

rine katı ldıgını biliyoruz. Bu süreçlerdeki i nsanların soı·unlarına iş ve aş sorunlaı·ına çözüm bu

lanıazsak hiçbir bölgesel ka lk ınma projesinin sürdürülebilir oldugundan bahsedemeyiz. Daha 

dogrusu bölgesel ka lkınma pı·ogı·a nı ı bütün iyi niyetimize ragmen sürdürülebilir olamayacaktı r. 

Bunun yanında tabii özellikle demokrasinin gelişmesi gerekiyor. Demokrasi son derece önem

li Vedat Bey'in GAP'ın resmi yaklaşımında ifadesini bulan ve kavramlaştırılan saydam yöne

tim ve örgütlü davranış laı·ı gel i ştirmemiz gerekiyor. Saydamlık son deı·ece önemli. saydamlık 

yoksa ili şkilerimizde ekonomik ili şki leı·den. yeni fiziki yatırımlara kadar saydamlık yoksa kal

kınma olmaz ya da kalkınmanın nimeLieı·inden çok küçük ve azınlık yaralan ır. Az önce söyledi

girniz gibi geniş kesimler bu sürecin yine dışında kalır. Do layısıyla bölgemizde kesinlikle küçük 

ölçekli mütevazı fakat yavaş tabanda başlayan demokratik leşme hareketlerini desteklememiz 

gerekiyor. Buna önümüzdeki 10 yıllık dönemde daha fazla önem vermemiz gerekiyor. Bir tanesi 

Çok Amaçlı Toplum Merkezleri. birdigeri girişimciligin desteklennıesidir. Özellikle Urfa'da Har

ı·an Ovası'nda daha çok yogunlaşan çiftçilerin Sulama Biı•lik leri 'ne ve örgüLlerine katılmaları ko

nusu bunlar hep insanı ön plana çıkaran çalışmalardı r. Bu çal ışmaların kesinlikle dengeli kal

k ı nma felsefesi açısından önümüzdeki 1 O yılda daha etkin bir şekilde yer alnıası gerekiyor. 

Bölgemiz çok yıpranmıştır. gerçekten de çok yı pranmıştır. Insanlar arasındaki dayan ışma za

y ıf l amış. güven sa ı·sılmış. yönetilen ile yöneten aı·asında güvensizlik beli rgiııleşmiştir. Yeni 
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Plan'da bu realitelerden kaçınayıp bunların zaman içeı· isinde nasıltevil edilecegi ve aşamalı bir 

plan dalıilinde çözülmesi gerektigi konusunda da mutlaka dikkatimizi belil'l i noktalarda Lopla

mamız gerekiyol'. Dengeli kalkınmadan bunu anl ıyoruz. 

GAP'da plan lama anlay ışında gelecege yönelik olan 2 temel kavı·am vaı· . Bunlardan bil' tanc

si sürdürülebilirlik digeri de katılııııcılık. Hiç kimse projelerin sürdürülebilirligine ka ı·şı degil. 

Sürdürülebilirlik şu demek: GAP belirli bir zamanda başlayıp belirli bir zamanda biLirilmesi ge

reken faaliyetler zinciridir. Yani bu süreç içerisinde dışarıdan destek alınır. Dışarıdan teknik-ida

ri. mali destekler a lınıı•. Bu destekler demek ki belirli süre sonra bilecektir. Ve oluşturulan örgüt

ler üretim örgütleı·i. sosyal örgütler. ticaret örgütleri kurulan fabrikalar. sanayiler ve bunlar a ı·

tık ayakları üzerinde kendi kendini işleten sistemler içerisinde devam etmelidir. Sürdürülebilir

lik budur. Fakat Güneydogu gerçegine baktıgımız zaman tamamen teşvik lerden yara ı· lanıııaya 

ça lışan atıl bir çok tesis görüyoruz. Dün Şırnak'ta söyledigim gibi tartıştıgıınız konu salt kaynak 

finansmanı konusu degildir. Konu politika konusudur. Konu bir bakış açısı meselesidir. Ve kay

nakları etkin ku llanma meselesidir. Dolayısıyla sürdürülebilirlik kavramından ister sosyo eko

nomik olsun. ister teknoloj ik olsun mutlaka proje bittikten sonra ortaya çıkan ürünlerin yör-ede

ki insanlar tarafından hedef gruplar tarafından d ışardan önemli bir destege muhtaç olmadan 

sürdürülebilmesini anlıyoi'Uz. Bunun için mutlaka egitime önem vermek gerekiyor. lnsan laı· ı ken

di örgütlerini. organizasyon ların ı yönetir hale getirmemiz gerekiyor. 

Bugün sanayiye bag lı olan üretimin özellikle pamugun ya da bazı başka sanayi ürünlerinin 

sulamaya paralel olarak gelişecegi bu Bölge in san larının dünya borsalarını takip eder hale gel

mesi geı·ekiyo ı·. Kendi içerisinde küçük küçük ö ı•gütleri n bir araya gelerek belirli ölçekleri. üre

tim ölçeklerini optimum ölçeklere ulaştırmaları gerekiyor·. Niçin çünkü rekabet edebilmek için 

globalleşen dünyada kesinlikle ölçegi büyütıııem iz gerekiyor. Küçük ve dagın ık ve birb iriyle iliş

kisiz yani her koyunun kendi bacagından asıldıgı dönem artık b itmiştir'. 

Dolayısıy la sürdürülebilil'iik kavramında da GAP Planlama Grubu. olaya bu açıla rdan bak

maktadır. Ikinci açı dogal kaynak ların ku ll anılmasıdır. Dogal kaynakları etkin ku llanınad ıgı ıııı z 

takdirde yeniden ür-etilmesi son derece wr olan. yenilenmesi milyonlarca yılı gerektiren bir sü

rece ihtiyacımız oluyor. Sözgelimi hidroelektrik ya da sulama amaçlı kurulan ba ı·aj lardan uzun 

vadeli yararlanma şansımız aza lıyor. 

Bugün geçmişte yapılan ça lışmalarıınıza baktıgımızda . GAP Bölgesi'nde agaçlandıı·ı lınaya. 

erozyon önlemeye yönelik toprak kaybını önleyecek ça lışmalara yönelik projelere gereken öne

min verilmedigini görüyoruz. Bara jı yapmak yetmiyor. baraj ın etrafını agaçlandırmak gerekiyor. 

Yani baraj ın ömrünü uzatmak gerekiyor. Bunun ötesinde sulamak tabii son derece önemli bugün 
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en çok yaşanan sorunlardan bir tanesi sulama yani yeteri kadar ve optimum su kullanımı bun· 

lar ı tekrar söylemek istemiyorum. Su kaynagını toprak kaynagı nı en uygun şekilde kullanmanıız 

geı'ekiyor. Do layısıy la dogal kaynak ların korunınası ve gel iştirilmesiyle ka lkınına arasında çok 

ciddi bir paralellik vard ır. Geçmişten çıkarLLıg ınıız derslerden en önemlisi budur. Ülkemiz ve böl· 

gemiz bu açıdan göreli olarak şanslı konuında bir ü lkediı·. Kaynak la rımızı çok etkin kullanma· 

ınız gerekmektedir. Ikinci alanda yapacagım ız ça lışına ve planlama çalışmamız dikkat a lacagı

m ız hususlar. herhalde bu konulara yönelik olarak yapılacak ça lışına lar olacaktı r. Sürdürülebi· 

liı· kalkınma insan açı s ından bakıld ıgında. sosyal açıdan bakıld ıgında. esas olan üretimde her 

Lürlü toplumsal ilişkide bel i ı· ley ici olan unsur· olan in sanın . insandaki potansiyel gücün. yaratma 

ve üretme gücünün ortaya çıkarılması an lamına gelmektedir. 

Toplumsal refah ın saglanabilmesi için kolektif üretim gerekiyor. Yani güçlerimizi birleştirme

miz gerekiyor. özellikle küçük üreticilerin say ıs ı nın fazla oldugu bu Bölge'de Mardin 'den bahset· 

ıııiyorum . GAP genelinden bahsedecegim sorunları o düzeyde ele a lacagım. Küçük üreticiligin 

son derece fazla oldugu ne bileyim % 25'inin genel ortalanıası topraksız oldugu bazı bölgelerde 

bu topraks ız hanelerinin oranının % 44 '!ere çıktıgı bir Bölge'de yaş ıyoruz. Yani bu açıdan mut· 

la ka konulara bakmamız ve topraks ız ha nelere yönelik. i şsi z i ere yönelik. gençleı·e yönelik çözüm· 

ler üretmemiz gerekiyor. Bu çözümleri birlikte ü ı·etecegiz. Sadece süt üretmeyeceksin iz. Onu da 

söyleyecegim. yani bugün atılımcılık demek popülizm demek degil. Herkesin konuştugu yani be· 

raber ögrenecegiz beraber yapacagız. Bu işi n bilimsel bi ı' yanı var. özellikle doga ı kaynaklar ko· 

nusu kesinlikle günü gününe yaşanıayı sürdüren ve kısa zamanda topraktan maksimum verimi 

almak için çok su kullanan çok gübre kullanan insanlara b ı rak ılamaz. Böyle bir sorun var bura· 

da dünde biraz deginildi. Ortakçılıgın yaygın oldugu % 30'cu ların yaygın oldugu yöremizde bu 

sisteme dahil olan topraksı z haneler fazla su kullanmak fazla ta ı' ımsa l girdi ku llanmak suretiy· 

le maksimum verim almaya ça lı şıyor ve toprag ı yoruyor. Bu da giderek tabii beraberinde doga ı 

kaynagın tahrip olmasına dolayısıyla sosyal bir sorun bir ekonomik soruna ve giderek sadece 

bizim olmayan bütün dünyanın olan diger kaynaklarını tahrip eder boyutlara ulaşabilir. Dolayı

s ı y la bunlardan söylemek istedigi nı sürdürülebilirlik de insanlardaki yaratıcı potansiyeli ortaya 

çıkarmaktadır. Yara tıcı potansiyel nasıl oı'taya çıkar. In san ların güçlerinin bir araya getirilmesi 

suretiyle birbirlerine güvenmesi suretiyle 'ortaya çıkar ve aynı amaçlar dogrultusunda benzer 

norm la ra ve ku rallara göı·e davranmakla olabilir. Ka lkınma çok ciddi bir iştir. Planlama ciddi bir 

i ştir. Planlama yapılacak olan Faaliyetlerin belirli bir amaç dogrultusunda bilinçli ve bilgili bir 

şekilde plan laması geı·ek yani zaman açısından ve kaynak açıs ından sın ırlılıkla rı dikkate alına· 

rak. Dolayısıyla bu potansiyeli ortaya çıkarnıaktan örgütlenmeyi egitim i karşılıklı güvenmeyi an· 

lama m ız gerekiyor. Şimdi ilke olarak katı lımcılı k biraz daha soyuttan somuta inerse de bizim gi· 
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bi agzı daha fazla laf eden daha fazla okumaya vakti oldugu için daha gezıneye vakti oldugu için 

işte daha çok konuşa n uzmanlarla biı·az yöntemleri bilenlerle bilim adamları üreticiler. çiftçiler. 

işsiz ler. giriş imciler. büyük girişimci. küçilk girişi mci. güvenlik güçleri. idare idareciler. bütün 

bunların düşünceleri ortaya koyabilecek bir süreç o la ı·ak tanımlanıyor. Yani uzmanlar grubuyla 

sizlerin ve halkın temsilcilerin Farklı katmanların bir araya gelip aynı sorun etrafında düşünce 

ür-etmeleri ve bu üretilen düşünceler üzerine planın otuıtturulınası demektir. Hiçbir kalkınına 

projesi böyle herkese dalga dalga eşit şekilde yarar sagıa ınıyor. Yani bunu saklamaya gizleıne

ye gerek yok. her kalkınına projesinden farklı toplumsal kesimler farklı beklentiler içindendir ve 

bu insani bir davranışdır. Bunu bir kere sosyolojik olarak kabul etmemiz lazım makul bi ı· nokta 

bulmamız gerekiyor. dolayısıyla kalkınma bir politikadır. politik olaydır. hatta ideolojik bir olay

dır. Yani biz kalkınınayı saglarsak GAP Bölgesi'nin sulama a l anlarını 1. 7 milyona çıkarı rsak bü

tün insanlar. kadın la ı·. gençler iş aş sahibi olacak diye birşey yok. Dolayısıy la burada katılımcı

lıktan çok farklı kesimler var. farklı beklentileri var bu farklı beklentileri bir noktada uz laştırma

mız gerekiyor. Bu Bölge'nin özellikle ulaştırmaya son derece fazla ihtiyacı var. Dünkü yap ılan 

toplantıda bu konu açıkça dile getirildi. Yani sadece cebindeki 20 milyonu 20 milyona çıkaı·ınak 

degil olay eve bu açıda n herkesle bölgesel ih tiyaçları öncelikleri dikkate alarak makul bir nokta

da planlamayı buluşturınamız gerekiyor. Planlama salt yan i bilimsel bir olay degil. Bilim degil 

bilimle bu i ş çözülseydi insanlar için her yerde söylüyorum. 25- 30 bin ziraat mühendisimiz ya 

farklı alanda ça lışır ya da işsizdir ve tarıınımızın orta hali ıneydanda. Yani insanları egiterek te

kil olarak egiı.erek 100 bin tane orman mühendisi 100 bin tane ziraat mühendisi sorun çözül

mez. Sorun bir sistem kurınaktır. Sistemin ögeleri katı lımcı yak laşımda bizlerin uzmanları ola

rak. üreticiler olarak sizlersiniz. Kadın ve genç kız olarak sizlersiniz. Işsizler olarak henüz onlar 

burada yok. Genellikle bu toplantı larda o düzeye i neınedik. Çünkü bu biı· bilgilendirme toplantı

sı ama o düzeyleri deneyecegiz. Dezavantajlı gruplarla konuşacagız. Çeşitl i taı·af ları ortak bir 

noktada buluşturup hedeflerimizi ona göre planlayacagız. Bazı engellerimiz var. Daha öncede 

söyledim ama potansiyellerimiz de var. Yani su kaynaklarımız göreli olarak iyidir. I şgücünde sa

yıca çok iyiyiz. Maşallah dogurgan lık oran ı Şı rnak'ta dün baktık ben 8 dedim. 89'den fazla 9 de

diler. Aslında bu son derece büyük bir zenginlik. fakat Nasrettin Hoca'nın dedigi gibi yani ı·ı zkı

nı vermed ikten sonra yap yap koyuver salıver tabi yan i bu insan malzemesini çok iyi degerlen

dirmemiz gerekiyor. Çok iyi degerlendirmemiz gereken potansiyellerimiz var. 

Şimdi katılımcılık demokrasi tabi kulaga hoş geliyor. ama dikkat edin bir kavram ne kadar 

Fazla kullanılıyorsa orada bir sorun var demektir. Yani demokrasi sorunu olmayan bir ülkede ni

çin demokrasi kullanılsın ki yani çok az kullanılır genellikle. Dolay ısıyla burada sorunlarımız 

var. demokrasi kolay iş degil. demokrasi sorumluluk a lınayı gerektirir. Katılırn cı plan lama yap-
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mak istiyoı·uz. Şimdi bakıyoruın ben bilmiyorum. Kaymakam arkadaşl arıınız belki burada. Ye· 

terince belki temsil ed ilmiyor. Ya da yok bilmiyorum. 1-2 arkadaşımız var aramızda. Peki Bele· 

diye Başkanlarımız 30 üzerinde fakat sekiz veya dokuzu aramızda. siz de rahaLSınız. Düşünmü

yoı· başınızı yastı~a koydu~unuz zaman uyuyorsunuz. Katılımcılık soı·umluluk almak demektir. 

Yan i oturacagız. Bu ülkeyi seviyorsak bu Bölge'yi kalkındırmak istiyorsak beyler hep beraber 

oturacagız. ça lışaca~ ız ve ça lı şına bir sorumluluk işidir. Yani söz söyleme bir sorumluluktur. 

Kayda geçiyor bunla ı· ve bir sorumluluktur bunlar. Bunu kesinlikle bürokraLlar olarak. üretici· 

ler olarak. bu Bölge'nin insanı olarak. aydın laı·ı olarak kesinlikle bu duygu içerisinde davranma· 

m ız gerekiyor. Yani sorumluluk almak bu konuda ve Bölge'ın izde genellikle ülkemizde yani biz 

merkezi planlamaya a l ı şmışız. Birilerinin kararlarına uymaya alışm ış bir kültürün insanlarıyız. 

Çoklukların daha az konuştugu, katılım ın daha az oldugu. yani daha çok yasak ların egemen ol

dugu bir toplumuz. Bu yapısal tarihsel birşey ama yavaş yavaş degişecek. bunun yanında tabii 

bu Bölge'de mülkiyet dagılıınından kaynaklarda sorunlar var. hiç saklamaya gerek yok. Yani 

mülkiyet dagılımlarında sorunlar var. denilince yani bu sözü söyleyen adam gidip memleketi bi

ı• isine satmak istemiyor. Yani bu bir real itedir. Yani süı•dürülcbilir kalkınınayı bu realiteyi dik· 

kate alınadan nas ı l çözebiliriz ki. 

Dolayısıyla kaynaklara er iş im başta toprak ve su kaynakları olmak üzere başta temel kamu 

hizmetlerine erişim olmak üzere temel egitim ve saglık hizmetleri olmak üzere bu kaynaklara ve 

i ş imkanlarına istihdam olanaklarına ulaşmak olmak üzere ciddi sorunlarım ız var. Kadın erkek 

arasında ciddi sorunlar var. Yapılan araştırma larda bak ıyoruz. bazı bölgelerimizde okuma yaz

ma ora nında kadın erkek arasında büyük bir uçurum vaı·. Oysa bu kadınlar konusu son derere 

önemli. yani toplumsal cinsiyet farklılı~ı açısından olaylara bakmamız gerekiyor. Kadınlarımız 

aslında yapılan araştırmalara göre erkeklerden daha fazla ça lışıyoı·. daha fazla çalıştıgı gibi el

de ettigi ürünü para ya da ürün neyse bunu da daha çok hanesi için kullanıyor. erkek o kadar 

fazla degil. Sigaray ı degiştiriyor. bazen da başka şeyleri de degiştiriyor. Yani ama kadın son de

rece duyarlı ve kadın daha egitici. 

Bölge'de 4 y ıldan bu yana kadın ve genç kızl arla beraber ça lışıyorum . Bu kadar zeki. bu ka

dar kolayca olaylara adapte olan yöre görmedim. Son derece zeki bir gençlik var bu Bölge' de. 

Neden çok derece zeki. çünkü sonsuz çelişkileı· içerisinde yaşıyorlar. Insanla rı zeki kılan . akıllı 

kı lan . b i ı·azda yaşad ık ları ortamdaki çeli şkilerdir. Huzur içerisinde. rahatlık içerisinde insanla

ı·ın fazla zeki olmasına gerek yok. Dolayı sıyla kad ı n laı·a erişim açısından son derece önem ver

memiz gerekiyor. Bu konuda yaptıgım ız baz ı uygulamalar var. Ornek olarak. model olarak, al· 

ternatifler olarak. Sayı n Valimin ne kadar destek verdigini çok iyi biliyorum. Batman'dan biliyo

rum. Buradan biliyorum. F'akat bazı kayınakaınla ı·ımız an lamakt<ı güçlük çekiyor. Diyor ki siz bi-
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zim yaptıgımız işi yapıyorsunuz ve bizim komrolümüz dışında yapıyorsunuz. yan i Allah aşk ına 

ayn ı şeyi tekrarlamaya başlarsak biz nasıl degişecegiz. Ben dün onu söyledim. Dedim ki biz ay

nı şeyi yapıyoruz. Farkl ı yapıyoruz. Çünkü ayn ı şeyi herkes yapıyor. önemli olan neyi nasıl yap

tıgındır. Yani bir yapı lış tarzını eligerinden ayıran şey nas ıl yaptıgıdll'. Herkes pamuk üı·etiyor. 

Herkes sulamayı yapıyor. Ama sulama teknikleri farklıdır. Pamuk üretimi farklı hem de iş leme

si farklı vs. Dolayısıy la buı·ada korkmadan kontrolü m üz dışında çıkıyor diye kamunun yani ken

di egemenlik a lanı dışında bazı örgütlenmeler küçük denetlemeler oluyor diye karşı koymaması 

gerekir. Bunlal'l desteklemesi gerekir. ÇATOM'Iar dognı iş led i. Dogru bir yoldadll'. Ama eksiktir. 

Bazı yanlışlıklar yapılıyoı·. Yani bu bazı eksiklikleri var diye dogru düşünceyi tamamen biı· ke

nara koyaınayız. Ornegin. Evet kaynaklara erişim düzeyi konusundan kaynaklanan bazı yapısa l 

engeller var. Ve bu da katılıını şey yapı yor. Çünkü çok yoksul kesimler dezava ntajlı kesimlerin 

kendine güveni yok. 

Kat ılım olay ı kendine güven olayıdır. Biz insanlardaki bu potansiyeli aıtaya çıkarmak duru

mundayız ve planda bunu dikkate a lacagız. Karş ılıklı güven ve saydam yönetim konularına za

ten deginıniştim. Fazlada uzatmak istemiyorum. Çünkü ne kadar fazla konuşulursa o kadar faz

la so ı·un var demektir. Fakat hedef grup yaklaşımının mutlaka dikkate almamız gerekiyor. Biz 

büyük sanayiciye büyük yatırımcıya kaı·şı degiliz. Kim karş ı olabilir ki istihdam yaratıyor. yani 

bir renk getiriyor. Fakat şunu biliyoruz ki onlarda kalkınınanın bir parçası. Büyük sanayici de. 

yatırımcı da kalkınınaya hizmet ediyor. Ama kalkınına p ı·og ı·amı deyince hedef grubu en yoksul 

kalkınmaya en fazla ihtiyacı olan insan ları hedef alan çalışma la n yapmak demektir. Yoksa her

kes kalkınına yapıyor ama biı· Bölge Kalkınma Idaresi adlandırması kullanılıyorsa burada bu 

Bölge'de kalkınmaya en fazla ihtiyacı olanlar da göz ardı ed ilmeınelidit'. Bu Bölgelerdeki insan

lara ulaşılmas ı gerekiyor. Kamu hizmetlerinin ulaşınakla güçlük çektigi. ne bileyim say ısı biı·az 

azalmakla beraber ınezralar. komla ı·. küçük küçük yerl eşim yerleri var. Nasıl bir şekilde bir ara

ya getiı·ip hizmetler daha fazla sunulabilir. Yani hedef grup yönelimi biı· a nlay ışlı bir kalkınına 

gerekir. 1 O yılın plan lanması gerekir. Bu bir hayal olabilir. Bazılarının içinizden kesinlikle biliyo

rum yani yine hoca konuşuyor inşallah filan diyor olabilir. Fakat heı·şey hayaile başl a ı·. Ka lkın 

ma bir hayaldiı·. Çünkü 1 O y ıl önce hiç kimse kestiremezdi bugün gelinen noktay ı. Iyi güzel ha

yaller kurınamız lazım. iyi ve güzel hayatı sürdürebilmek için de daha bilimsel ölçülüp. biçilip 

kaynakları dikkate alan insana güvenen. kendine güvenen kadrolar tarafından oluşturulabiliı·. 

Biz herhalde bunu yapacagız. Yapınaya ça lışacagız. Yerinde kalkınmaya son derece önem ver

memiz gerekiyor. Yerinde kalkınma bu çok önemli bir ifade. Bugün şu ya da bu nedenle nıecbu 

ren boşaltılmış köylerimiz var. Yeniden köye dönüş programının aşamalı bir plan dahilinde ye

niden gündeme getirilmesi gerekir. lielebet böyle sürmez. Istanbul'un nüfusu 10- ı 5 milyonlara 
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va ı·dı. Yani bir çok soı·un lara gebe. Ankara bile yani bir idari merkezi olmak üzere son derece 

fazla göç alıyor. Buradaki iliere bakıyorum. Merkeziere bakıyorum. Bu böyle olmaz olmayacagı 

belli. yani eskiden sadece biz kırsal alanda yaşayan nüfusu 20 yıl sonı·a % 15 'e indire<:egiz de· 

mekle bu olmuyor ki kolay degil. Yani kentte ne varsa köye de götürmemiz, kı rsa l alana da gö

türmemiz gerekiyor. Orada da yeni yapı lanmalaı·a yardım etmeniz gerekiyor. Temel hizmetlere 

onların ulaşması gerekiyor. Bu yapılmadıgı takdirde göç sorunlarının önlenmesi ve toplumsal 

sorun ların altından kalkılması daha da güçleşecektir diye düşünüyorum . Dolayısıyla yerinde is· 

tihdam yaı·atmak demek ve kıı·sal alanda kırsal kalkınma konusuna önem veı·mek bu demek. Bu 

konuda ça lışan bir grup arkadaşımız vaı·. kendileri gerçekten bu konuda deneyimli. hem dünya 

deneyimlerini bilen hem GAP' ı ta nıyan umaı·ım arda da sizlerin destegiyle dogru uygulanabilir 

ama sadece uygulanabilir degil arzu edilebilir bir Plan ortaya çıkacak. Ben fabrikaları dolaşaca· 

gım . Tekstil fabrikaları köyden getiı·ilıniş eşi. dostu. aşiretin çocukları. zaten yani bir türlü o kül· 

türe uyaınıyor. 6 saniyede bir ürünü ne bileyiın Amerika'da üretirken burada 36 saniyede üre

tiyorsunuz. Yani rekabet etmeniz mümkün degil. O halde insan laı·ın içinde a ı·zu ettikleri şey bel· 

ki koyunculuk, hayvancılık . ta rım. aı" ıcılık. ne bilcyim bunlar belki yani bun la rı bulup çıkarma· 

nı ız lazım . Yoksa sadece bir yani katı ekonomik kurallar fizibi lite ı·aporu çerçevesinde ya da leri· 

teı· leri içerisinde ortaya konulan projeler yetmez. Insanla rın neyi arzu ettigini de dikkate alına· 

mız gerekiyor. Tabi her şeyden önce son olarak söylüyorum. Bütün bu dogrular yani dünya ve 

bölge dogrularımızın eyleme geçebilmesi için. hayata geçebilmesi ve ürün verebilmesi için tüm 

tarafların destegi ve başta da siyasi otoı· iten in destegi geı·ekiyor. Siyasi otoritenin destegini ala· 

bilmek için de yani az önce söyledim. Yani güvensizlik sadece halk ile kamu kuruluşları arasın · 

da degil. Bizim de kendi aramızda bu güveni çogaltabilmemiz için dogru işler yapmalıyız. Tartış· 

malıyız ve ancak bu şeki lde güven ortaın ı güçlendirebilir diye düşünüyorum. Siyasi destek son 

derece öneml i ama planlama ilkelerimizden bir tanesi dün arkadaşımız Haşim Ogüt Bey planla· 

ma ilkelerinden bahsedeı·ken söz eLLi yerellik ilkesi. Yerelliktc seçilm işler de var. Atanmışlar de· 

gil sadece. Dolayısıyla biz yerellige de önem verecegiz. Atanmışlaı·a önem verm iş oldugumuz ka· 

dar seçilm i şlere de önem vermek suretiyle makul bir plan hedefi ve yöntemini herhalde oııaya 

koyacagımız diye düşünüyorum. 

Ama siyasi destek kesinlikle gerekli, son söz aktif ve demokratik katılım şart. Ve bunun so

ı·umlul ugunu üstlenebildigi ıııiz ölçüde bunu saglayacagız. Bunun sorumlulugunu. üstlenemezsek 

yan i ikinci üçüncü ı O yıllık Bölge Ka lkınma Plan'ları tekrar gündeme gelecek. Ama umarım bu 

soı·unı luluga hepimiz hazır ız. Çünkü bu ülke bizim bu insan bizim. sadece biz degiliz. yani bütün 

çevre falan konışularımız yani biz bi ı' aileyiz. Dünya giderek küçülüyor. Bu kadar yapılan işlerin 

sadece bizi degi l başka ları n ı da ilgilendirdigi bir Bölge'de yaşıyoruz. Onun için bu duygular içe· 
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risinde bu sorumluluk içerisinde davranmaınız gerekiyor. Herkese çok ciddi sorumluluklar· dü· 

şüyor. Yani olayı büyütmüyorum. Aksi halde cılız iki kişinin iki teli i sazla ça ldıgı bir müzik orta· 

ya çıkabilir. Plan biter: 1 O ay sonra biter ama plana can. kan ruh verecek olan hep beraber tar· 

tı şmamız. dinamizm son derece önemli. Oı·negin şu anda tartışınam ız gerekirken biz konuşuyo

ruz. Genel şeyler söylüyoruz. likelerden bahsediyoı·uz. Burada GAP Bölgesi'nde bi ı· sessiz çogun

luk var. Yani sesi çıkmıyor. Konuşnıuyor. Kendi a ı·asında konuşuyor. Bizim yüzümüzekarşı da 

konuşuyor. Biz gittikten sonra başka konuşuyor. Bu sessiz çogunlugun planlama sürecine katı · 

lım ı nasıl saglanabilir. Diyeceksiniz ki biz hiç sorunun cevabını bilsek zaten sizlere ihtiyacımız 

yok. Yani bunun üzerinde de durmamız gerekiyor. Mekanizmalar yaralmamız geı•ek iyoı·. Küçük 

küçük mütevazı yani birebir merkezi planlanıaya a l ışkın oldugumuz için büyük şeyleı·den bah· 

sediyonız. Büyük yatırımları büyük barajlar. büyük nıaliyetleı·. büyük borçlanmalar. hayır kü· 

çük küçük binlerce pı•ojeye ihtiyacımız var. Bunu yapmadıgımız takdirde geniş halk kitlelerine 

GAP'ın ulaşması mümkün degil. Dün bir ilçe Beytülşebap ilçe Tarım Müdürü GAP' ı ta ııımad ıgı

n ı söylüyor. Yani biz kendimizi nasıl tan ı tacagız. Küçük küçük projelerle o p ı·ojelerde üretligimiz 

davranış örnekleriyle. davranış örneklerinin ötesinde yaptıgımız üretimlerle tekniklerle tan ıtaca· 

gız. Dolayısıyla bu sessiz çogunlugu bunu nasıl katabiliriz. Ornegin sizden bu konuda öneriler 

varsa bekleriz. eticede her GAP Bölgesi'ndeki iller homojen türdeş degil yani Gaziantep'in so

runlarıyla ne bileyim Ş ı rnak'ın soru n ları. Mardin"n so ı·un ları farkl ı. Arkadaşı mız söyledi. Sayın 

Başkanımız söyledi. Yani yani Kızıltepe'yi bilmeyen Dargeçit' i bi lmeyen insanlM Ankara'da ha· 

rita üzerinde nasıl planlama yapabilir ki: oradaki insanı bilmek. kültürü bilmek. potansiyeli bil· 

rnek gerekiyor. Do lay ısı y la belki de bu açıdan her yörede üç temel sorun nedi ı'. Belki de ortak 

fayda işte işsizlik gelir. göç olacaktır. ama bu üç temel sorunumuz nediı· . Bunu kendi kendimize 

sormam ız geı·ek. Heı' ilin. her bölgenin. her ilçenin soı·ması gerek. öncelikler sıralamasında bel· 

ki biri öne çıkacak öteki üçüncü dereceye iniyor. Bunu da düşünmemiz lazım. Ayrıca biz tabii siz· 

lerle bir araya geldik. Umarım bundan sonra daha küçük gruplarla. köy grupla r· ı düzey inde ya

ni o kadar inmesek de yani temsili kabiliyeti olan kırsal yerleşim leı·le de temasa geçecegiz. So· 

runları aynı şekilele açık yürekle onlarla da tartışacagız. Onlardan da edinecegimiz bazı dersler 

olacak. Onu da dikkate alacagız. Bu konuda sizin görüşleriniz nelerdir. Bilemem kimlerle hangi 

kurum ve kuruluşlarla bizim özellikle konuşmamız gerekiyor. Bu çok önemli ders kitapları gibi 

degil bu olay. ders kitap larında diyelim ki. ben sosyoloji hoeasıydım. Gidip ka lkınma yapıyorsun 

en muhtaç olana gitmek istiyorsun. Agayla konuşmayacaksın filan derler hoca la ı·a. şimdi hiçbir 

agay ı da tanımamıştıı'. Ama belki de agayla konuşmak belki de onu kazanmak gerekir. Bu tip 

orijinal. Bölge'ye özgü katılım mekanizmalarını önerilerini belki sizler üreLebi lirsin iz. Son olarak 

bir Ingiliz Profesörün dedigi gibi bizim gibi insanlar geliyor ve gidiyor. Konuşuyor ve gidiyor. 

Bunlara kimi kırsal turistler deniliyor. Kırsal kalkınma turistleri · kırsa l kalk ınma turistleri ol· 
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mak istemiyoruz. Yani biz buraya azami iki fotograf çekmek için gelmedik. Ben zaten kendimi 

onun dışında sayıyorum. Yani 20 yıldır buradayım. Fakat bütün arkadaşlarım planlamada gö

rev alan aı'kadaşlarım bütün GAP'ta görev alan a ı'kadaşlarım gerçekten yerinde kalkınma diyor 

ve sizlerle daha fazla olmak istiyor. Ama bunun da bir mekanizmasını oluşturmak lazım. Herke· 

si bu salona toplayamayız. Bu kadar insanının zamanını eınegini. bu kadar masraf yapamayız. 

Fakat yavaş yavaş bizim daha örgütlü davranmamız gerekiyor. Ornegin iller düzeyinde bir GAP 

Kalkınma Planlama Kurulu oluşturulabi lir ıııi. 7 kişi 9 k işi yani biz geldigimizde o insanlarla o 

kuruila muhatap olmalıyız. 

Bu kurulun nasıl seçilecegi nasıl belirlenecegini üyelerinin kuralların neler olacagı temel gö

revleri neler olacagı tartış ılabi lir . Bunu yaparız. Bu konuda bilgi ve becerimiz var. Sizlerinde ol· 

duguna eminim. Bir de acaba böyle bir kurul oluştuı'ulması sadece bu planlama süreciyle ilgili 

degil ilerde de bu gerekecek. Yani eski köyde yen i adet gibi görebilirsiniz. Burada Valimiz var. 

ona baglı biı· sürü biı'imler var. tanm hayvancı lık tamam. Evet ama yan proje kavramı çok de

gişik. yani genellikle bürokrasi kalkınma projelerini uygulayamıyor. Kamu kuruluşları arasında 

koord inasyon çok ciddi bir sorun. Yani heı'kes kendi kapal ı alanı içerisinde kalmak istiyor. Ve 

oraya kimsenin girmesini istemiyor. Hayvancılar diyor ki bu veterineı' işi. tarımcılar hayır bu bi· 

zim işimiz. Halk egitim bu bizim işimiz. Yani bunların biraz üzerinde yarı özerk yarı gönüllü çok 

önemli gönüllülük esasına göre ve yerel insanlaı'dan oluşan farklı düşünceleri de temsil eden bir 

planlama kurulu ya da GAP uygulama kurulu. Kalkınma kurulu oluşturulursa yaı'arlı olur diye 

düşünüyorum . Bu sorular üzeı'inde biraz kafa yorabilirsek bugün yarın gelecek aylarda aklınız· 

da kalıyorsa bu sorula ı' bence yararlı olabilir diye düşünüyorum . Daha soruların ız varsa cevap

ları m. çok teşekkür ederim. 

Abdulkadir TUTAŞI : 

Say ın Ahmet Saltık Bey'e net ve anlaşılır bir taı'Zda verdigi bilgilere katılıyor ve kendisini kut· 

luyoruın. Açıkçası Bölge'de yaşanan en büyük sıkıntı larda n bir tanesi de işe göre adam degil de 

adama göre iş felsefesidir. Sıkıntılar hergün gözleı' önündedir. Gördügünüz gibi iş veriınidir. 

Maddi ınanevi kayıplard ır. Ben sayın Valimizin izni ile Sayın Halk Bankası GAP Bölgesi Müdü· 

rü Nezir SADIOGLU Bey'in konuşmasını dinledikten sonra normal program akışına girmek isli· 

yorum. Buyurun Müdür Bey teşekkür ederim 

Nezir SAOtOCLU (Halk Bankası GAP Bölge Müdürü) : 

Sayın Başkan. Sayın Valim. K ıymetli Konuklar. ben yogun program ını nedeniyle birazdan 

çıkmak zorunda kalacagım . Ama bir konuya dikkatleri çekmek istedim. Aı'Z edeyim. 2 il hariç 
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GAP Master Planı çerçevesinde bulunan bütün illeı· aynı zamanda benim görev ya ptıgım GAP 

Bölge Müdürlügü görev alanı içerisinde yeı· alıyor . Burada benim gördügüm edindigin en büyük 

deneyim sabahtan beri mutabakata varılan konu üzerinde yogunlaş ıyor. O da şudur. Ankaı•a'da 

yap ılan planlar bu Bölge'de tam olaı·ak uygu lanamıyo ı·. Buranın şartları taın göz önüne alınma
dıgı için buraya özgün projelerin yapı lması geı·ekiyor. Bilindigi gibi uygu lamaya konulan yeni 

ekonomik istikrar tedbirleı·i ve Dünya Bankası'na verilen sözler çerçevesinde finans kesiminde 

önemli bir paya sahip olan Halk Bankası ve diger kamu bankalarının özerkleştirilmes i veya ye

niden yapılandırmasını gündeme alınmıştır. Şu anda Türkiye'nin gündeminde agırlıklı olarak bu 

konu yer a lıyor. Ancak şunu görüyoruz Hazine Müsteşarlıgı ve Türkiye Cumhuriyeti Merkez Ban

kas ı bürokrasisi tarafından yap ılan bu çalışma lar elbette ki kamu bankalarının daha karlı daha 

verimli çalışması yönünde. bir takım öngörüleı·i hesaba katıyor. Bunları uygulamaya ça lış ıyoı·. 

Ancak Güneydogu·ya Halk Bankası'nın şu anda özgün projeleri var ve bu projeleri konusunda 

da önemli başarılar kaydetmiş önemli başarılar saglamış. Ancak bu projeler ile karlılı k. verimli

lik ister istemez belli bir noktalarda çel işebilecek veya buranın yap ısı dikkate alınmadan alı na

cak karaı'lar ilerde bizim bölgedeki çalışmalarımızı önemli ölçüde engelleyebilecektiı·. Hazı r bu 

toplulugu GAP ldaı·esi'nin degerli üyelerini bir arada görmüşken ben bu konuya dikkatleri çek

mek istiyorum. Sizlerden sonra rica ediyorum. Biz burada sizleı·inde yard ıınlarıy la. Hazine Müs

teşarlıgı ile Merkez Bankası şu anda yürüttügü çalışmaları tamamlanmadan. bir ortak çalışma 

grubu oluşturalım ve Halk Bankası'nın şu anda uygulamış oldugu yöreye özgü projeleı· ve daha 

ilerde uygulamayı düşündügü projeler konusunda ortak bir ça lışma yapalım. Çünkü Güneydo

gu·ya en iyi ça lı şma ları yapan GAP Idaresi'nin burada en etkili rolü oynayabi lecegini zannedi

yorum. Buraya müdahale edelim. En azından biı· oldu bittiyle karşılaşmaya lım. Ve son anda kal

kınma hızını da freniemiş olmayalım . Böyle ciddi bir tehlikeyle karşı karşıya kalmayalım. Çün

kü biliyorsunuz. bu konuda kararlar çıktıktan sonra. geriye dönüş. tamirat yapmak. önlemeye 

ça lışmak zor oluyor. Hazır önümüzde 1-2 aylık süı·e var. Bu 2 aylık süre içerisinde geı·ekli çalış

mayı yapabilirsek önemli mesafeler katedecegimizi biliyorum. Teşekkür ediyorum. 

Abdulkadlr TUTAŞI : 

Sayın MüdürOme ben teşekkür ediyorum. 1 O dakikalık bir sigara ınalasından sonra yine otu

rumumuza devam edeüegiz. 

Katılımcı : 

GAP'ın degerli temsilci leri. degerli konuklar hepinize hoş geldiniz der. saygı larımı sunarım . 

Burada söylemek istedigim şey ler daha çok kendi tecrübeleri m. yaşadıgım olaylardan ibaret ola

caktır. Buraya gelen degerli GAP Idaresi temsilcilerine aktarmak ve sizlerle de paylaşmak isti

yorum. 
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Gördügüm olaylardan biri GAP Idaresi GAP Bölgesi'nde yer alan belediyelere imar planları 

yaptı. FakaL bu imar p lanlarının modern şehirciligin. yaşanabilir bir çevrenin ve bu çevrenin ta· 

şınması gereken unsurlaı·ın bu planlarda yer a lması gerekirken daha çok bu p lanların mevcut 

bozuk yap ıyı şehirleşnıeyi bir Lescil bir yasa llaştırma oldugunu gördüm. Ornegin 5 ın. sokaklar. 

modem şehireiliktc uzman olmadıgıın için en azından basit bir bilgi sonucunda ögrendigim. bir 

güneş haritas ı çıkarLılır . biı' rüzgar haritası çıkart ı l ll'. Bir silok haritası çı karı lır . Artı binaların 

yüksekligi icabında sokak geniş ligi buna göı'e düzenlenir. 5 nı.lik bir sokaga imar planı onayla

naı·ak geliyor. Veya 7 m.lik veya 6 m. bu dünyanın hiçbirinde şehireilik an layışında 5 m.lik bir 

sokak olmaz. Sadece ınevcut yapı lara yasa l lık kaza ndırılm ışt ır. Ikincisi belediyelerimiz. köyleri

miz GAP' ı bir kırsa l kalkınma projesi olarak algılamakta. GAP'ın birinci anıacı herhalde enerji 

ikincisi ise sulamadır. Degeri i arkadaşımız sulamanın % 1 O' larda kaldıgını söyledi. Bu % 

ı O'luk sulama ki bu % ı O dışında toplumun büyük bir kesimi sulamadan faydalanamayacak 

bölgelerele ikamet ediyor. Yani GAP' ın öncelikli dogrudan hedefi olan su lamanın dışında kalıyor. 

Biıiın özellikle köylüleriın i zin . vatandaşlarım ızı n ve ıııuhtarlarım ızın istegi GAP' ın somut olarak 

köy içme sul arı saglamas ı. GAP' ı n çizdiginden de bir çogu haberdar degil. GAP'ın sondaj maki

nas ı var. Bir tane zannederscnı. Veya say ıs ın ı bilemiyorum. Kuyu açıp ondan sonra bırakmak

la. Böyle yüzlerce bu Bölge'de açılmış sondaj kuyusu bulunuyor. Bun laı·ın teçh izatı yok kapanış 

şebekesi yok. Su deposu yok. Üçüncü husus da bölge kalkınmasının vatandaşın arzu etligi bir 

şekilde olmasıd ır . 

Daha önce% 20 bir faizle kooperatifiere bankalar kredi veeiyordu. Bazı vatandaşlarım ız bu

na başvurmuş. Fakat. görelük ki vatandaşın ahırı yok. Özel Idare imkanı ile Kaynıakamlıgın im

kanı ile. çok ınagduı· vatandaşların birkaçma ahıı' yapıldı. Ahır yapıldıktan sonra çatısını ta

mamlayacak parası yok adamın. Çatısı da tamam lad ı. Hayvanlar geldi. Bu sefer yemini alacak 

parası yok. Yemini alsa ilaç paras ı yok. Yani bir kıs ll' döngüdü ı' devam ediyor. Şimdi benim ken

di gözlem im iki en magdur vatandaşın tapulu arazi yok. özellikle bu Bölge'de kadastro geçmedi

gi için bankalaı' kredi verebilmek için en azından teminat istiyor. Teminat için tapulu arazi la

zım . Kadastro geçmemişse tapulu arazinde yok. Artı en m agelur toplumun en alt kesiminin istih

dam iş sahibi gelir sahibi olması düşünülmekte. müteselsil kefalet istenir bankalar tarafından. 

m agelur fakir vatandaşa kimse kefil olmaz. Güvenip belli bir bankanın borcu a ltına kimse girmek 

istemez. Ne olu ı· tapu su olan efend im teminat gösterebilen kefil gösterebilen zaten o yörede mad

di durumu. imkanları iyi olan insanlar banka krcdi lerinden devlet imkanlarından daha fazla is

tifade edcnleı· . Daha fazla bunlar istifade ettiklerinde fakir vatandaşlar arasında bak kayrılıyor. 

devlet imkanları bunlara peşkeş çekiliyor gibi bir izienim oluşur. Ve vatandaştaki güven. adalet 

duygusu rencide olur. Benim göı·dük lerim aşagı yukarı böyle. Benim önerecegim sistemde aşa-

33 



gı yukaı'ı GAP Idaresi'nin başlattıgı fakaL çok yeLCI'Siz olan seracılık veya koyun projeleridir. 

Bunlar birkaç ki şiye verilir ve hiç gözlede görülmez. artı vatandaş bunları almak istemez. Geçen 

yıl 210 m2'1ik seralar yaptık çagırdık vatandaşları aşagı yukarı 8-9 milyon ve faizsiz biı' çogu 

bunu kabul etmedi, 800-900 milyonu nasıl öderim ve Yani dünyanın hiç bir yerinde bu Lür za

ten biı' egitim yok. girişimci degil kendine güveni yok. O 800-900 milyonluk faiısiz 4 yıl sonra 

geri yıllara saı'ih olarak a lınacak bir kı'ediyi bile almaktan aciz. çekingen. Şimd i bu vatandaşla

rım ız toplumun aşagı yukaı'ı büyük çogunlugunu oluşLLıı'uyoı·. Giineydoguda bunla ı' nas ıl yapı

labi li ı'. Aşagı yukarı devlet Bölge'de elektrik parasını almaz. Senede 300-400 milyon liralık bel

ki bi ı' hane elektrik yakar. Ben diyorum ki devletin özellikle GAP buna öncelik ed ilebilir. Banka 

kredi leı'i ile vakfın veya GAP' ı ' bir proje dahilinde parasal olarak nakdi olarak clegil ahn·ııı ı da 

biz yapa lım . Hayvanını da biz alalım. Yerin i de biz verelim. Veterineric söz leşmesini yapalım. 

Bu insan ları hoşnut edelim. Bu paranın hepsinin kaybı bile devlet için bir faydadı r. Ben kayıp 

olarak görmüyorum. Bi ı' sefer dahi hayvan beslese bir sefer dahi seracılık yapsa da öyle. Bir va

tandaşımıza dedim ki size elma fidanı dikelim.lşte bahçeleriniz boş. Vatandaşımız dedi ki siz di

kerseniz ve bakarsanız. Biz de paylaşırız. Egeı· bir borçlandırmayı düşündügün zaman vatandaş 

bunu kabul etmiyor. Cesareti yok. Çünkü karşıligında göstereGegi hiçbiı' şey i yok. Böyle bir pro

jen in düşünülmesi Türkiye'nin kalkınması açısından fayda lı olur. 100 bin haneye 5 milyardan 

500 trilyon eder ki bütçenin 60.1 'id ir. Böylece zannederim koyunculuktur. seracılıkLır . meyvcci

li kti ı'. bagcılıkLır. tavukçuluktu ı'. Nakdi olarak degil bütün hizmeti devletin saLın alıp teslim etme

siyle mümkün o lacag ı kanaatindeyim. özellikle GAP'ın egitim yönü bütün köylere kırsa l kesim i

nize ulaşma ınaktacl ır . GAP' ı n ÇATOM ' Iaı'da açtıgı kurs la ı' b iı'kaç ilçe ıııeı'kezinde veya il merke

zinde genellikle belli bir esnaf kesim. memur kesimi veya hali vakti ortaca olana ulaşı yor. özel

lik le Güneydogu'da Mardin gibi biı' yörede gelir düzeyi çok düşükler eg it i ınsiz. Bunu köylere 

yaygınlaşLıı'abilınek için. gönüllü heı' köyden iki üç kişi Türkçe anlayabilen. çünkü bu Bölge'de 

bir de Tü ı'kçe ögreLınek wı'undası n. verdigin mesaj ları karşıdaki vatandaş an layaın ıyo ı'. Aktara

cak insanlara ihtiyaç va ı'. Erkeklerden ve bayanlaı'dan oluşan bir grubun özellikle egiLileı'ek bun

ların vata ndaşı egitmesi yönüne bizim her köyde ögretınen lerimiz va ı'. i maınlarım ız va ı'. fakat. 

bunlardan vatandaşın isLifade etLigini sanmıyorum. Vatandaşla bagla nLıla rı yok. Köyde ça lışan 

ögretınenlerin büyük bir kısmı zaten batıdan gelmiş dil bilmez kültürüne yabancı benim aktara

caklarını çok ciddi yaşadıgım tecrübelerden arz ediyorum. Saygılar sunuyoruın . Teşekkür ediyo

rum. 

Abdulkadlr T TAŞI : 

Şimdi a!'kadaşlar. toplantıınızın esas önemli olan beyin fırtı nası kısm ına geçtik. Sayın Va

liın'e izniniı le bir şey söylemek istiyoi'Um. GAP Idaresi hiçbir zaman için 2 ve 3 m'lik sokakların 
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onarılın asını uygun görmemiştir. Zaten bugünkü LOplanLımızın en çok tartışılacak kısımlarından 

bir tanesi de bu. Diger taraftan tarımla ilgili sorunlarımza ise T.C. Ziraat Bankas ı Genel Müdür· 

lügü GAP Kmdileri Daire Başkan ı Sayın Talat Albayrak Bey'den cevaplamasını rica edecegim. 

SayınAlbayrak buyurun. Lütfen Sayın Başkan ı nı . sayın katılımcılar. sizden bir ricam olacak. Sa· 

dece konuşmak degil önerilerini yazılı olarak da vermek isteyen arkadaşlarımız varsa ben bu 

dosyalarını a lacag ını . Bundan emin olsunlar. Bunlar da degerlendirilecek ve kayda alınacaktır. 

Buyurun Sayın ALBA YRAK. 

Talat ALBA YRAK (Ziraat Bankası GAP Kredileri Daire Başka nı) : 

Sayın Başkan . degerli katı lımcı lar. degerli Mat·dinliler hepinizi Z iı·aat Bankas ı adına saygıy· 

la se lam lıyorunı . Evet söz savunmanın şimdi. kendimi savunacagım . Ziraat Bankası'nı savuna· 

cagım. Niye savunacaksın derseniz. 1995 yılında yine GAP' ın düzenledigi bir t.oplantıda 15 gün· 

lük müdür iken Mardin'e geldik. Mardinli lcı· o zaman Ziraat Bankas ı 'na çok yakındılar. Yine bu 

kürsüden konuşuyordum . Adeta kendimi bi ı· saldırıda hissettim. Tabi istekleri haklıydı. haklı sö

ze ne denir. Biz de kendimizi savunmaya ça lı ştık. Ziraat Bankası 5 y ıl sonra ne yaptı Mardin'de 

bunu duymak hakkınız. bizim görevimiz de söylemek. Ziraat Bankas ı Mardin'in ilçeterindeki 

banka şubelerinde Mardin topla ın ı olarak yakla şık 5 bin kişiye ku lland ırdıgı tarımsa l kredi ba· 

ki yesi 10.2 trilyon liradır. Işin sevindirici yanı bunun. Bu kredinin 2.5 trilyon u yaklaşık 300 ki· 

şiye tarımsa l sulama kred isi olarak 850 milyarı 5 yı llık bir kredi mekanizasyon u nda kullandırıl· 

d ı. Çok sayıda traktör ve traktöı·J e kulland ı rı la n a ı·aç ve gereec ait. Mardin'deki hedefimiz Zira· 

aL Bankası olarak 95 yılından itibaren Mardin 'i batıdaki şubelerimiz düzeyinde bir kredilendir

ıne seviyesine çıkarmaktı. Aşagı yukarı ç ıkard ı k. Teı•öı·ün azaldıgı yörelerde incelemeler yaptık. 

Kredi açılmasını uygun buldugumuz yerlerde ineeieıney i başlaLtık. Halen örnerli ve Midyat şu· 

beleı·imizde bekledigimiz şeyi atamad ık ama onun dışındak i şubelerde ödünçleıne standartlarını 

95 'e göı·e çok yükselttik. Ziraat Bankası bildiginiz gibi tarımsal kredilere düşük faiz uygular. Ta· 

bii düşük faiz oldugu için de birçok kişide başka sektörlerde kullanma egilimini. istegini taşır. Bu 

nedenle kredi mevzuatında hem kredinin talebinde incelenmesinde kullandırı lmasında işletme 

kontrolleri vardır. Yeni kontrollü bi ı· işletme si stenıidiı· . Terör bizim tarımsal kredi sistemimizi 

çok kötü etkiledi. Çünkü biz kıı·sal derinliklerinde ça lışıyoruz. Çiftçinin i şletmelerinde tarlasında 

kontrol yapıp kredi veriyorduk. Bizi lıırpaladı. Çiftçiyle ilişki lerim izi bozdu. Bugün geldigiıniz 

noktada bu ilişk ileı·i epeyce düzelLLik. Şimel i sorunlar biLmiyor. Sadece bankada da bitmiyor. So· 

ı· un l arın kaynagı son derece çeşitlid ir. Ta ı· ımsal sulamaya yönelik özellikle '1 999 y ı lında ugraşa 

ugraşa b iı· çiftçiye bir proje yaptık . Projeyi düzenieyecek eleman yok. bilen eleman yok. Kopya 

projeyi yaptık. eticede 2.5 trilyon liralık 300 civarında proje ortaya çıktı. Bizim projenin önü· 

ne elektrik kesintisi çıktı . çiftçiler bizi dilekçc yagmuruna tuttu. Bizim sorunumuzu lıa lledin . Biz 
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de ilgili kuruluşlara göndermeye çalıştık . Görüşmeye ça l ışLık ve bu gibi sorun ları da yaşadık . 

Mal'din'de biz bir yandan normal tarınısa l kredilerde ödünçleme seviyesini yükseltirken bir yan

dan da proje çal ışmalarına önem verdik. arıcılık projesi kapsamına Mardin'in 2 tane ilçesini da

hil eWk_ Geçen sene özellikle mısır ekili şlerinde Mardin'de sulanan arazilerde yüksek yani ilk 

y ıl olmasına ragınen büyük alanlarda ınısır ekili şi yapıldı. Verimde de iyi neticeler elde edildi. 

Onları da takip ettik. Tabi bunun önünde de başka SOI'Unlaı· çıktı. Kurutma fabı·ika sorunu v.s. 

bu gibi. Sorunla ı· önümüze çıktı. Şimdi biz 1995 y ılından sonra tabi bunları yaparken biziııı de 

hedeflerimiz var. bu GAP Master Planı'nın yönetici özetidir. Bu bizim anayasanıızdır . 1989 yılın 

da yapılmıştır. Bizde bir şey yapmaya karar verdigimizde bu Master Planı açarız. oku nız deger

lendiririz. Biz de bir kamu kuruluşuyuz. buna son del'ece önem veririz. 

1995 yı lında yeni bi ı· tarımsa l krediler politikası belirledik. Buradaki eksikliklerimizide gör

dük. Bu tarımsa l kredi polilikasının özünü çiftçinin üretim için ihtiyaç duydugu giı·d igi. bilgiyi 

pazal'ı ona zamanında tedarik etmek. Ta ı·ıınsal kı·ed ileı·inıizi onu tedarik edecek şekilde kullan

dıı·mak. Özellikle sulama konusunda ilk kı·ediyi açarken şöyle demişti ürelici lzmir'e pompa ıs

ıııarladını . 3 ayd ı r bekliyoı·unı . Dönem geçecek ondan yakınıyordu. Ama bugün geldigimiz nok

tada ilçelerde dahi sulama ekipmanı ü ı·eten sondaj makinas ı. sulama ekipmanı makinası. panı

pa üreten firmalar illerde örgütlendigi gibi ilçelerde de örgütlenıneye başladı lar artı k. Gübre da

gıtımında ınısıı· projesi konusunda tohumluluk mibzer kurutma fabrikaları bu sorunlar gündeme 

geldi. üretimle bunlar çözülmeye başlandı. Yeni piyasaların geliştirilmesi bizim asıl hedefiıniz. 

Piya sanın tarımsa l girdi ve bilgiyi üreten piyasa ların özel sektöre daya lı ola ı·ak geliştirilmesi. 

Mardin'de gelecek y ı l larda ınıs ıl' üretiminde çok önemli bir artış o lacagını Lahmin ed iyoruz. Su

lama potansiyeli son derece fazla. Kızıltepe. 1usaybin ova larının altında Türkiye'nin en zen~in 

su kaynaklarının oldugu söyleniyor. Dolayısıy la özellikle 2. ürün ınısıı· bugdaydan da pamuktan 

da daha fazla gelir elde eder gözüküyor. Çi [Lçileı· bu avantajı gördükten sonra sulamaya sarıldı 

lar. Burada hemen şunu söylemek i stiyo ı·uın . Ziraat Bankası Genel Müdürlügü bu ınıs ı r kurut

ma fabrikaları konusunda bir degişik li k yaptı. Yatırımcılara mısır kurutma için si lo kurmak iste

yen yatırımcılara aynı zamanda çiftçilere aynı zamanda tarımsa l kredi üzerinden faizle kredi ku l

landırabi liyor. Geçen sene bu konuda va ki bulan talebi maalesef karşılayamadık. süı·enin yeter

sizlig i nedeniyle benim de bir yurtdışı seyahate çıkmam nedeniyle çünkü makine Amerika'dan 

geliyor. Genellikle bu kurutma makinası ve ekipman larını karşılayamadık. ana mısıı· üretiminin 

önünü açmak için ınıs ır kurutma fabrikas ı özellikle mibzer alıını konusundaki kl'edi ta leplerini 

öncelikle öncelik veriyoruz. Bu arada dün çok üzüldük_ Ş ırnak'tan gelirken Nusaybin'den itiba

ren tarlalarda çok büyük hasarın oldugunu gördük. Şube yetkilileri ile görüştü k. Hasa ı· derine 

kadar uzanmış. Buna çok çok üzüldük. üst üstte ertelemeler yapıyoruz. Yine ertelemeler yapıla 

caktır şüphesiz. 
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Biz çiftçilere kullandırd ıgımız kredinin kaynagını piyasalardan mevduata faiz vererek veya 

piyasalal'dan yine faizle kaı·şılıyoruz. Piyasa şarLiarında karşılı yoruz ve bunu çiftçilere kredi ola· 

rak veriyoruz. Böyle yapmak zorundayız. Devletin bu yörede böyle bir çalışması daha var. Tabı 

devlet sosyal yardımlaşma fonundan Özel Idare'nin imkanlarından daha düşük imkanlarla kre· 

di veriyor. özellikle seı·acılık ve arıcılık konusundaki kredi leriınizle. bu örtüşmüyor. Yani biz % 

37 faizle kredi verirken sosyal yardımlaşma fonlarından daha önce hibe veriliyordu. Ama son 

y ıllarda onlarda faiz koymaya başladılar. % 20 gibi 10 gibi daha düşük fa izle kredi kullandın· 

yoı·lat'. Bu fonun kaynagı bütçeden. ödenen vergileı·den oluyor. Bazı bölgelerde uygulanıyor efen

dim. Bazılarında yok. Uygulanına nedeni de biraz bizim itirazlarımız oldu. Sizde edin az çok bir 

şey uygu layın . Yani bankada bi ı· paralellik kura lını . Ama onu tam örtüştüreınedik. Maalesef hat· 

ta veriyoruz. Birkaç valiınizle görüştük. Ben dedi haklı olarak devletin valisiyim. En kötü yerde

ki üreticilere gitmek duruınundayım. Hak vermemek mümkün degil. Bizim proje partnerimiz Tür· 

kiye Kalkınma Vakfı bu konuda Vakı f'da bende dogal olarak projelerimi takip etmek durumun· 

dayız. Dolayısıyla hiçbir güvenlik endişemiz olmaması lazım şeklinde bir istekte bulundu. Ortüş· 

tümmed ik. Ayn olaı·ak yürütmek durumunda kaldık. Çiftçi aynı çiftçidir. Öbürü de devletin fonu· 

du ı·. Şöyle bir şeyin üzerinde ça lışabiliriz. Eger bu kredilerin çiftçilere kullandırılması takibi ge

rekiyor ise Ziraat Bankası karaı'na me kaynaklı hayvancılık kredilerinde oldugu gibi hesapları ta· 

kip edebilir. Bir özel Idare ve Sosyal Yardımlaşma fonuyla ilgili bir fon oluşturulabilir. Ziraat 

Bankası bunların takibini yapabilir. Çünkü o konuda önemli sıkıntıların bize oldugu gibi çiftçinin 

peşinden parasal olaı·ak takip yapılıp paranın takip edilmesi zor oldugu söyleniyor. Biz bu şekil· 

de tarınısal kalkınma tarımsa l amaçlı köy kalkınına için uygulanan köy hizmetleri iskan fonun· 

dan kullandırdıgı çiftçilere kullandırdıgı para la ı·ı bir tam oluşturulmuş. Tabi para onların oluyoı·. 

Onlar kullanıyorlar. Ama biz bankacılık yönünü takip edebiliyoruz. Bir olayda kadastro çalışma· 

sının görülmemesi Tüı•kiye'de mülkiyet çok önemlidir. Anayasal güvence altındad ır. Ancak bu 

bölgede karşı laştıgımız en büyük sıkıntılardan birisi maalesef kadastro ça lışmasının tamamlan· 

madıgı yerler var. Bırakın aynı ili. ilçeleri bazı ilçede hiç tamam lanmamı ş. Dolayıs ıyla katı dav· 

ranmıyoruz. Orada çiftçilerimizin arazi defterlerinde kayıtlarını esas alı yoruz. Gerekirse kendi· 

miz soruşturuyoruz. Malı kontrol etmek süratiyle kred i verebil iyoruz. Ama biz bankayız öyle bü· 

yük kredilerde elbette ipotek alınacak. Bankayız her şeyden önce çünkü bankanın parası devlet 

parasıdır. Kullandıı·an bizler devlet memuruyuz. Düzenledigirniz evraklar resmi evraktır. Yasal 

mevzuat içerisinde hareket etmek durunıundayız. Kadastro çalışma larının tamamlanması o yö
ren in özellikle Zi ı·aat Bankas ı kredilerinden tam olarak yararlanmas ı için bir zorunluluk arz edi· 

yoı·. Bunu belirtmek isterim. Biz bunu geçmeye ça lışıyoruz. Ama ufak tefek kredilerde müşterek 

ınüteselsil kefaletle kendi yöntemlerimizle belirliyoruz. tespit ediyoruz. O şekilde geçmeye çalışı· 

yoı ·uz. Ama büyük kredilerde mutlaka kadastro ça lışmasının gö ı·ülınesi lazım . Tamamlanmış ol· 
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ması lazım. Ş imdi ben genelde sözümü Banka ilc ilgili yönünü çok fazla uzatmayacagım. Şimdi 

gelecegim. Önümüzdeki 1 O y ıll ı k süreye ilişkin Ziraat Bankası 'nın görüşlerini aktarmaya. Ziraat 

Bankası bugün GAP Bölgesi'nde en önemli rol oynayan kuruluşlardan birisidir. Ziraat Bankası 

yaklaşık olaı·ak GAP'La 55 bin 60 bin çiftçiye 66 şubesi aracılıgı ile kredi kullandırıyor. Ayı·ıca 

80 tane kooperatifi var bildiginiz gibi Tarım Kredi Koopeı·atifleri'nin kullandırdıgı kaynagın bü

yük bir bölümünü de biz tanzim ediyoruz. Yani 66 banka şubesi 80 civcırında tarım kredi koope

ı·atifi ile biı·likte Bölge'de yaklaşık 85 trilyon lira bakiyemiz var. 1995 yılında bakiyemiz 1.5 tril

yon idi. Bu süre içerisinde Türkiye'nin diger bölgelerinde kredi artışlarından GAP'taki artış lar 

daha fazla oldu. Bu 6-7 y ıllık tcı·ör döneminin o kesintiye ugı·attıgı o dönemin şeyi olarak göı·ü

yoruz. Ama son 5-6 yıldaki artış larıınız enflasyonu indirgedigimizcle bu bölgenin durumunu iyi 

biliyoruz. Bölge'ye önem veriyoı·uz. Diger bölgelerdeki katılıgımızı. burada göstermiyoı·uz. Böl

ge'nin özel şartlarına göre mevzuatı düzeni iyoruz. Ona göre haı·eket ediyoruz. Bu 85 trilyonu da 

o şekilde kullandırdık. Ve yine inanıyoı·uz ki 1995'ten sonra Bölge'de ekonomik yönden bir ısın

ma oldu. Bunda Ziraat Bankası'nın kredilerinin çok büyük rolünün oldugunu düşünüyoruz. Çün

kü aynı anda tüketime piyasa çıkan kredi oluyor. Basınacı fırıncıya fırıncı man iraturacıya sürek

li olarak bu para kat kat bir hızlandıran çarpan katsayısı oluşturuyor. Yani herkese kat kat bir 

gelir saglam ış oluyor. 95 yılından sonra Bölge'n in ekonomisinin düzeltmesinde bunun önemli et

kisinin oldugunu düşünüyoruz. Sayın Müdürüm toparlayabilir. Şimdi özü ı· dilerim Sayın Başkan 

toplum iyi leştirilmelidir. Şun lar olmalıd ı r. Tabii ki o günün koşullarına göre bunlar etkin kuru

l uşlardır. Biı·incisi özelleştirme oldu. ta ı·ımsa l kitlenin büyük bölümü özell eşti ı• ildi. Yani konuya 

dayalı bir yatıt·ım poli tikas ı nı yeni planda kamunun rolü belirlenirken kapsam ı belirlenirken bu

na mutlaka yer verilmesi lazım. Planda Z iı·aat Bankası olarak özel sektöre daha fazla yer veril

ınelidir diyoruz. Planda özellikle NGO'lara yeı· veı·ıneliyiz. Yani sivil toplum kuruluşla rına. inanı

yoruz ki 21.yüzy ı l sivil toplum kuruluşlarının y üzyılı olacak. Buna inanıyoruz. Bu çok zor ama 

bunu mutlaka yapmak durumundayız. Kamuya gereginden fazla rol verdigimizde bunlar yap ı la

ınayacak işler olarak düşünülıneli bizce. Şimdi 1970'1erde fiyat destegi yoluyla bir destekleme 

başladı. 1985 'lerde devlet tarıma yaptıgı destek leı·de tarımsal girdi leri desteklemeye başladı. 

Gübresini. sütünü. ilacını. 1994 yılında U ı·uguay Round denen GATT an laşmasının toplantı ları 

yapıldı. Neticeye bagland ı. Yani Türkiye'de 8 yıllık süre içerisinde tarımsa l destekleri aza ltacagı 

sözünü veı·di ve angaje oldu. Yeni Planda hatta hatta bugünkü istikraı· tedbirleri sırasında tarım

sal desteklemelerin azaltılması da gündemde. Özellikle ben şunu görüyorum. Türkiye'de de ta

l'lın desteklenmelidir. Bu söze yeni planda tarımın desteklemesi konusunu gözden geçiriı·ken 

Uruguay'a Round'un yeni istikrar tedbirlerini özellikle Avrupa Birligi uyum sürecinde Avrupa 

Birligi tarım ı yön lendirme fonu ve yönetimi gibi kuruluşları var. bunların da dikkate alınması la

zım. Yine şöyle Plana baktıgımızda 89 yılında neler yapılmış. bugün geldigi ıniz noktada aslında 

43 



yapılan çok şeylerde var. 2 tane önemli durum do~du o dönemde Körfez Savaşı ve Bölge'deki sa· 

vaş olumsuz bir durumdu. Ama buna ra~men 89 yılında hazırlanan GAP Master Planı 'ndaki he· 

derierden biı· ço~una varıldı~ını görüyoi'Uz. Yani 89 yılına göre burada hedeflenen birçok şe) 

gerçekleştirilmiş durumda. Barajdan fiziki yatı rımlardan al ın da ~itim konusunda vs. gerçek· 

leşti rildigini görüyoruz. 

Abdulkadlr TUTAŞI : 

Sayın ALBAYRAK konuşmacı larım ız biraz fazla Lütfen! ÖZür dilerim. Lütfen biraz toparlarsak. 

Talat ALBA YRAK : 

Şimdi GAP'ta biz bankacıy l a bu kadar yatırı m nasıl finanse edilecek 32 milyar doların 12· 

13 milyar dola rı realize edildi ka lanı nas ıl yapı lacak ne zaman yapılacak. Bu son derece önem· 

li . Biz burada devletin güçlendigi kendisinin hibe şek l inde yaptıgı yatırımlara özellikle tarım sek· 

töründe birlikler. kooperatifleı' olmak suretiyle bireylerin de gerekti~i nde rol a lması gerekti~ini 

düşünüyoruz. Aksi taktirde bu yatı rımları n gerçekleşme süresi uzayaca ktır . Bu Bölge'de bir so

run var o sorun söylenıniyor. konuşulmuyor. ama bu sorunun neticesiyle u~raş ıyoruz. Hep top

ı'aksızlar sorunu. 120 bin aile devlet istatistiklerine geçmiş ve topragı yok. 120 ailenin topra~ı 

yok. Gelecekte tarımsa l sanayi leşme sürecinde mutlaka Bölge'nin ya tıı' ımcısına dayalı olarak ta· 

rı m sal sanayi geli şecekt ir. Uzaktan gelen yatırımcıla r dahi Bölge'de ortak bulmadan kolay kolay 

yatırıma soyunmayacaktır . Bölge yatıı'ımcı sın ı n ası l ta r ı nısal sanayici yapacagız nası l yatırımcı 

yapacagız. O potansiyeli harekete geçire~iz. özellikle Bölge'de sermaye yeteı'sizligi var. serına · 

ye yok ama servet var. ama büyük topraklar var. bu servetin çözülmesi ile hem bir yandan top· 

raksızlarının sorunları çözümlenebilir hem de tar ımsal sanayi için kaynak sag lanmış olur. Bir 

tı'ansformasyon gerçekleştirilm iş olur. Yani bugünkü tarım sektöründeki büyük toprak sahibi. 

gelec~in yatırımcısı haline getirilirken. topraklardaki parçalanma süreci ortakçı ların sorunu bu 

şekilde çözümlenebilir. Bir şeyi daha ifade etmek istiyorum zaman yok gördügün üz gibi bu Böl· 

ge'de bir kazı vardır. Bölge insan ı para ister bir bankacı gördükten sonra para verin bize derler. 

para para para ama biz şunu gördük önceliklerimizi. eksikliklerimizi sıra la rsak öncelik sırasına 

göre en başa bilgiyi yazma m ız laz ım. E~itim ve aı'aştırmayı yazmamız lazım . Tarımsal yayıını 

yazma nı ız lazım . Fayda lı olmasını dilerken hepinize teşekkür ediyorum. 

Abdulkadlr TUTAŞI : 

Ben teşekkür ediyorum Sayın ALBA YRAK. Şimd i biz hep erkekler konuştuk biraz da hanıme· 

fendilere söz hakkı verelim. Buyrun. tabii. hayır Hanımefendiler ters ters bakıyor ya sadece bu· 

rada erkeklerin üstün lügü mü va ı'. Hep öne di zilmişsiniz belli oluyor. Saygıda n zaten bayanlar 
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arka kısımda kalmış erkekler önde saygının ne kadar ileride oldugu gözüküyor. Bence buı·adaki 

insan laı·a biraz daha söz hakkı ta ııınma lı. Çünkü zaman gerçekten çok kıs ıtl ı. 

Leyla ONUR (Dargeçlt, Çok Amaçlı Toplum Merkezi (ÇATOMI) : 

Teşekkür ediyorum. Ben Mardin'in Dargeçit ilçesinden katılıyorum bu toplantıya öncelikle 

böyle bir topl antıyı gerçekleştiı·dikleri için GAP Idaresi'ne teşekkür ediyo ı·uın. Evet katıl ı mcı ! ık . 

kalkınma. sürdürülebilir kalkınma dedik. Bu kavı·am ların üstünde duı·u ldu. Yalnız bunlar sade

ce kavram olaı·ak kalıyor sonuçta bunu hayaLa geçirmemiz gel'ekiyor. Yani işsizlik-göç gibi so

runlar varken kalkınmadan ve sürdürülebilirlikten söz etmemiz mümkün degildir. Dargeçit'in 

gerçekten sorunlal'l var. Güneydogu'da sorunlar oldugu kadar da Dargeçit'te de çok fazla sorun

Iarım ız var. Ilk başLa işsizlik-yoksulluk-göç-saglık-egitim ve bunu takip eden biı· sürü sorunla ı·ı 

mız var. 2000'1i yıllardayız ve hala 6-7 aylık bebegini kucagına alıp kapısını kiliLieyip aile içi 

mevsimlik göçe giden insanlar var. Böyle insanlar varken. aç insanlar varken katılımcılıkLan kal

kınmadan söz etmemiz mümkün degildir. Ilk önce bu sorunları ortadan kaldırmak gerekiyor. In

sanlar aç. iş istiyorlar. ev istiyorlar. tekrar köylerine gitmek istiyorla ı·. Bu fırsatın verilmesi ge

ı·ekiyor. Daı·geçit'in 30.000 nüfusu vardır ve hala bir Ziraat Bankası şubesi bi le yoktur. Hala bir 

Devlet Hastanesi bile yoktur. Ve insanlar yazın bir insanı bile Dargeçit'te bulaınazsın ız. Hepsi 

inşaatlarda. hepsi pamukta. hepsi çapada. hepsi fındık toplamada. Aı'tık buna bir dur dememiz 

gerekiyor. Az önce Ahmet Bey dedi ki ne kadar çok konuşursak o kadar çok sorunlarla karşıla

şıyoruz dedi. Evet artık konuşmamız gerekiyor. Hep sustuk hep sustuk. 

Abdulkadlr TUTAŞI : 

Yalnız hanımefendi sizden bir ricam konu kapsaını içinde başka konulal'a girmeden rica edi

yorum. Bu da konunun bir kapsaını içinde. 

Leyla ONUR : 

Hayır hayır lütfen rica ediyorum Lanıanı kapsaının içinde olsun özüı· diliyorum. Lütfen rica 

ediyorum. Evet Ahmet Bey örgütlenmeden bahsediyor. Peki biz kadınlar nasıl örgütlenecegiz. 

hep ikinci planda tutulmuşuz. hep erkeklerin sözü geçerli olmuştur. Hep aLaerkil aile yapıs ı vaı· . 

Bu sadece Güneydogu Bölgesi'nde degil tüııı batıda bütün Türkiye'de bu hakim. Artık bunlaı·a 

bir dur dememiz gerekiyor. çünkü kadınlar da sonuçta bir insan Ahmet bey nasıl örgütlenmemiz 

gerekiyor bize yol gösterebilir misiniz. teşekkür ediyorum 

Abdulkadlr TUTAŞI : 

Hanımefendi. adınızı alabilir miyim? 
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Leyla ONUR. teşekkü r' ediyoi'Um. 

Abdulkadir TUTAŞI : 

Çok teşekkü r· ediyorum. Şimd i arkadaşlar saat 12.00 normal program. yemek saatine denk 

geldi. Hayır herkes bir an evvel söz alıp gitmek ister'. Bende hiç birinizin gitmemesi için oturumu 

buı·ada kapatıyorum. 13.30'da buluşmak üzere. 

Saygı eleger katılımcı lar. ilkini sabah başlatlıgımız toplantımızın ikinci bölümüne başlayaca· 

gız. ben yine sözlerimin başında çünkü yapacagıınız şey lerin başında katılımcı arkadaşların ko

nuşmaların ı dinlemek olacak. Konuşmacı arkadaşlaı·ından ricam kendilerini tanıtma larının ya· 

nı sıra konuyla ilgili konuşma yapmalarını rica edecegim. Sıras ıyla bize ögleden önce müracaat 

eden kon uşmak isteyen Say ııı Dr. Nurettin OZDINAR Bey'e söz veı·mek istiyorum. izninizle, bu· 

yurun Hocaııı. Tabii isteyen arkadaşla rıınız yerlerinde de konuşabilir'. Mikrofonu gönderebiliriz. 

Isteyen dostlarım ı z buyursun küı·süden de konuşab i lir . 

Nurettin ÖZDiNAR (Doktor) : 

Sayın Valim. Sayın Başkan degerli a ı·kadaşlar öncelikle hepinize merhaba ben sözüme şöyle 

başlayayıııı . Hasta başında Pr. Dr .Ayhan SONGAR 1992'de bize bir' soru sordu. Insanın kaldı· 

ı·a bilecegi en büyük agırlık nedir diye. sordu. Ünlü psikiyatrist ögrencilik sı ralarımızda . Tabii biz· 

de her birimiz 200 kg. 300 kg, 400 kg. tabii benim ak lıma Mardin hamalları geldi. Ve onların gü· 

cüyle birlikte 600 kg. dedim. Ve onun cevabı çok ilginçti. 300 gr arkadaşlar 300 gr. mesanenin 

kapasitesi 300 gr. ldrard ıı' dedi. Eger bir insan üst üste iki gün idrar yaparnazsa mesane şişer 

ve o insan o id r·arı kaldıramaz. Şuna gelecegim. GAP; su. sulama ve saglık çok çok önemli ve ben 

bir şeye dikkat çekmek istiyorum Sayın Ziraat Bankası Müdürümüz para ve bilgiyi aktardı. Ha· 

yatta bir' nefes yok sıhhat gibi. Saglık sag lıgın ve saglık konusunda burada ça lışmalar yapılma· 

sını ben kendim adına Mardin ad ına katı lımcı olaı·ak istiyorum. Çünkü yanlış bir sulama çünkü 

yanlış yapılan bir sulama GAP'la birlikte gelecek suyla birlikte suya hasret olan insanlar yanlış 

yapacagı sulamayla biı·likte bizi tropikal hastalıkların önleneıneyecegi konuma sokacaktır. Bu 

tropikal hastalıklarında başında sılına geliyor. Ben iki y ıl önce Dünya Saglık Teşkilatı'nın sıt· 

ınay la ilgili bir progı·aınına katıldım ve Aı'dalı an'dan Antalya'ya bir çizgi çizildiginde ki güney ta· 

rarta kalan Antalya dahil Adana'da Urfa. Hatay. Mardin. Şımak sıtma kuşagı içinde ve nitekim 

sıtınan ın yanında Güncydogu Anadolu Bölgesi insanının bi ı' seınbolüydü. Adeta bir nüfus cüzda· 

nıydı bir 10 yıl önce Şa ı'k Çıbanı. kimin sizin burada yaşr tl arı olan kimin yüzünde Şark Çıbanı 

yoktur. Kimlik gibiydi. Bu n IMa dikkat etmek lazım . Bu Kalkınına Programı içinde muhakkak be· 

n im dilegim Mardin olur'. Bu Mardin'e tropikal hastal ık l a r klinigimi olur. Egitimini, saglık egiti· 
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mini entegrasyonu mu olur. Yapı lması gerekLigine inanıyorum . Sıtma . Kalozar. Şark Çıbanı bu 

hastalıkl ar. Artı bunun yanında AVI'upa' n ın da unutmaya lım . B iı' entegrasyon içine gi ı'ecegiz. 

Çok çok önemli. Belki nüfusumuz sayı olarak kaba ı' ı k olabilir ama bunu nitelik olarak cia yük· 

seltıneye çalışmalıy ız. Bizim için sayıdan ziyade egitim li ve nitelikli nitelige haiz yaptıgı iş i bilen 

insanlar lazım. Ve ben Dargeçin e de çalıştım. Midyat'ta da çalıştım . Birçok yerde hekim olarak 

ça lıştım. ÇATOM'Iar şu anda biraz entegre olmuş egitimi ve saglık egitimini belki ÇATOM' Ia ı· la 

birlikte verebiliriz. Çünkü bi ı' insan meı'kezli bir proje uzun soluklu olarak büyük ihtimalle başa

rı kazanacaktır. GAP'ta dün Gençlik Koordinasyonu vardı. Gençlik egiLimi verildi. GAP bu konu· 

da ça lışmalar içerisinde. Ben saglık egitiminin ve kiş isel egitim in ÇATOM'Ia ı' bünyesinde bir en· 

tegrasyonla verilmesini istiyorum. Zaten Sayın V alim de bu konuya geı'ek l i destekleri hem mad· 

di hem de manevi olarak verdi. Bunun göz önüne alınmasını istiyorum. Artı bu belki benim ko· 

nu m dışında ben bir Mardin gönüllüsüyüm. Müthiş bir tarih ve kültür ıııirasıınız var. Biı' Hasan· 

keyf bize çok yakın . Deyrülzeferan Manastıı·ı . Deı'ulumur Ma ııastıı·ı. Ulucami. Kasımiye Medre· 

sesi ve turizm konusunun. bu Kalkınma Planı'nda yetişkin tu ı' izııı rehberleriyle ilgili veya turis· 

Lik tesisler aşamasında GAP'ın Bölgemize bu plan içerisinde katkıda bulunması ve katkı sagla· 

masını istiyorum. Aı'Lı ben kendi adına şunu söylüyorum. Eger GAP'ın GAP Idaresinin koordi· 

nasyonu çerçevesinde üzerimize düşen görev varsa inanıyorum ki her Mardin'li böyle düşünü· 

yordur. Biz GAP Idaresi'ne daha önce ya rdımcı oldugumuz gibi bundan sonra da yard ımcı ola· 

cagız. Ama her iş in başı saglık. Parasız yaşanabilir. Evsiz. yurtsuz yaşanabiliı' ama saglıklı ol· 

ınadan ruhen ve bedenen bir bütünlük içinde olmadan para da çok fazla bir işe yara mıyor. Kal· 

kınma da çok Fazla bir işe yaı·amıyor. Zaten GAP' ın. valiligin. başkanıının heı'kesin ortak hedefi 

saglıklı ve gelişkin bir toplum. teşekkür ed iyoı'um . 

Abdulkadlr TUTAŞI : 

Hocaına ben teşekkür ediyorum. Sevgili katılımcı lar lıatıı' layacagınız gibi sabahki oturumda 

da kalkınmanın sadece fiziki alt yapıların i yi leşti rilmesiyle o lınadıgın ı saglıga yapı l acak yatıı'ım· 

ların da gerekliligi dile getirmiştir. Onun için Sayın Hocam'a bu konudaki açıklamalarında n do· 

layı teşekkür ediyoı'um. Şimdi Yeşill i Belediye Başkanı Sayın Hayrettin DEMIR kardeşi mizi mik· 

rofona davet ediyorum. 

Hayrettin DEMİR (Yeşllll Belediye Başkanı) : 

Sayın Valim. degerli katılımcılat' , degeı' li hemşehrilerim. Sözlerime başlarken hepinizi sevgi 

ve saygıyla selamlıyorum. Ayrıca bu toplantıyı tertipleyen bu toplantının Faydasını bize yaşatan 

bu toplantıda birçok şey ögrenınemizi saglayan GAP Idaresi ve yöneticileı' ine de şahsım ad ın a. 

il im. hemşehri lerim adına sevgi ve saygılarıını sunuyoruın . 
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Bu Lip t.opla ntılar hakikaten bizim için son del'ece fayda lı . bizim için son derece önemli GAP 

Bölgesi'nde yaşayan insanlar GAP'ın ne an lama geldigini biliyorsa da içerigi hakkında fazla bil· 

gi ve tecrübemiz yok. Degeri i arkadaşlaı·ın GAP biı· bütün olarak ele alındıgı zaman bu bütünlük 

içinde Sayın V alim ç ıkar konuşur. Ilin genel sol'Unla rın ı dile geliriı'. Dokt.orlaı·ımız çıkaı· konuşur. 

Sagl ık konusunu dile getirir. Bankacı arkadaşlarım ız çı kar ba nkay ı konuşur. Ben de GAP'ın bu 

kapsam ı içinde biı· Belediye Başkanı olarak belediyenin sorunları ve belediyenin GAPlan bek· 

lenlisi konusunda birkaç söz söylemek isL iyoruın . GAP Idaresi Dogu ve Güneydogu Anadolu'da. 

GAP Bölgesi'nde birçok beled iyeye imar planı hazırlar geUı·iı· önümüze koyar. Karşılık almaz. Za

man zaman bize malzeme konusunda yard ımda bulunur. Bunlarm hepsi GAP'La yaşayan insa

nın mutluluga ve refah ı içindir. Bölge'nin kalkınınası içindir. Bu yardıınla ı· son zamanda GAP 

ldaı·esi'nin içinde bulundugu maddi sıkıntıla ı· yüzünden yapı l amıyor. Malzeme yardımları imar 

p lan lar ı konusunda yaşadıgımız sıkınLılar var. GAP Idaresi imar planla ı·ımızı yaparken bir şeyi 

gözden kaçırıyor . Bu ima ı· planlarını ihaleye veriı·ken ben ihaleyi saLın alan şirketler. mühendis

ler. harita mühendisleri. şehir plancıl arı Ma ı·din'deki herhangi bir belde ve ilçeye gelirler. Ora

daki Belediye Başkanı ' y la oradaki meclis üyeleri ile göı'lı şürler. ZaLen Dogu ve Güneydogu'da 

özellikle GAP Bölgesi'ndeki Belediye Başka nlarının Belediye Meclis Üyeleri 'nin tahsil durumuna 

bakLıgımız zaman 1580 sayılı yasay ı onlara sordugumız zaman bunu bilen çok az sayıda Bele

diye Meclis Üyesi veya Belediye Başkanı çı kar. O mühendis arkadaşlarımız insanlarla sohbet et

Likleri zaman bunlardan peşinen biı· yeLki belgesi istiyoı·lar. YeLki belgesi a lıyorlar. Beldede 2-3 

gün kaldıktan soma beldenin pafLasını. haritası nı a lıp Ankara'ya götü ı•üı· le ı·. Orada gelişigüzeL 

rasLgele. lıatalarla dolu bi ı· imar planı hazırlayı p Belediye'ye gönderiyoı· lar. Belediye Meclisi nor

malinde inceler. incelemesi lazım . 15 gün askıda bıı·akması lazım . Vatandaşa duyurmas ı lazım. 

Herhangi bir iliraz var mı yok mu diye. VaLandaşı bilgBendirmesi lazım. Şimdi bırakın vatanda

şı Belediye Başkan ı kendisi. Belediye Meclisi bile pafwn ın ne oldugunu. adanın parselin ne oldu

gunu bilmez. O 15 günlük süre dolduklan sonra bir imar planı kesinleşir. Kesinleştikten sonra 

herhangi bir Belediye Başkanı bir seçim sonra veya o dönemde bu sefeı· imar planınıuygulama

ya kalkar. Uygulamaya kalktıgı zaman karşı sında bir Lakım sı kıntılar dogmaya başlar ki bu sı 

kınLıları yaşamış bir arkadaşınız olarak ben ilçemde imar planında gördügüm birçok aksaklıgı 

çözebilmek için. halledebilmek için kendi imkanla ı·ımız la yaptıgıın tadilaLa ragmen şehir plancı

sı ilçeme getirmeme ragmen. o haLayı tespiL eLnıeme ragmen. yapLıgım LadilaLı iki senede GAP 

Idaresi'ne izah edeınedim. anlaLamadım . Ta ki GAP Idaresi benim ilçeme kadar görevli eleman

ları gönderdi. Benim lıa k lı l ıg ım yerinde tespit edildi ve benim o imar tadilatla ı·ım onaylandı. Bu 

bizim için büyük bir zaman kaybıdll' . Bu meselenin bir taı·afı. Buradaki bek lentimiz GAP Idare

si'nden özellikle devletin parasını bu mühendisiere veriyorsunuz. Bu şehir plancılarına veriyor

sunuz. Sizden istirhamımız şu. Bunlar şehir imar planlarını hazırlarlarken mutlak surette ma-
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hallinde hazı r lasınlar. Halkla iç içe olsunlar. Halkı bilgilendirsinleı· . Belediyeyi bilgilendirsinler. 

Belediye Başkanlarını ve Belediye Meclis Üyesi'ni bilgilendirsinler. Çünkü vatandaş inşaat ruh

saLı almak için Belediye'ye geliyor. Belediye'ye geldigi zaman biz pafLasına bakıyoruz. Adasına 

bakıyoruz ki orası yeşil alan. Orası bir çocuk parkı. Kendisine bunu söyledigirniz zaman benim 

arazim nasıl yeşil alan olmuş. nasıl ki benim tarlamdan yol geçer. Ben bunu kabu l etmiyorum 

deg iştireceksin iz diyor. Kardeşim biz bunu degiştireıneyiz. biz bunu yapnıaın ışız. Biz sadece bu

nu uygularız. Biz uygu layıcıyız. Bunu söy ledigiıniz zaman hay ıı· bizi siyasi davranınakla suçlu

yor·. Ve orada burada bizi sıkıntıya sokuyor. Bazı kişileri devı·eye sokuyor. Neticede bize baskı 

kuruyor. Baskı uyguluyor. Imar planlarının uygu lanınasında belediye olarak büyük bir sıkıntı 

içerisindeyiz. Benim şahsi görüşüm. diger arkadaşlarım benim gibi düşünmeyebilir. Benim imar 

planlarının uygulanmasından. modern şehir. güzel şehir yaratmadaki düşüncem ve hayalinıde 

mevcut imar planı uygulamasında. kaçak bina konusundaki hassasiyetimi birçok arkadaşım bi

liyor. Bu konudaki ne kadaı· merhametsiz olduguınu . acımasız oldugumu tahmin edersem. her

kes biliyor. Buna ragınen ben bunu uygulamada çok büyük sıkıntı çekiyorum. Vatandaşıma di

yorum ki bak kardeşim ben sana % 40 veriyorum. % 35 veriyorum. Şuras ı yeşil alan şurası 

yol. ne olur sen şurada imar uygu lamasını yaparken inşaat yaparken gel bana dan ı ş. Ben sana 

fen memuru verecegiın . Ben sana ruhsat vermezsem bile evvela senin 4 tane kazıgın yerini tes

pit edeyim. Adam yine bildigini uyguluyor. yine baskı yapıyor. Yine sabah 6'da kap ımı çalıyor . 

Gece 2'de beni evimden uyaııd ırıyor. Halasını. Leyzesini devreye sokuyor. Ama oy vermekle be

ni baskı altına almak istiyor. Yok ınuhalifinı oldugu için kasıtlı davı·anmakla suçluyor. Oraya bu

raya şikayet ediyor. Onu bunu rahatsız ediyor. Ve biz bu kadar katı tutuma ragınen isted igimiz 

sonucu a laın ıyoruz. Burada istedigirniz sonuç modern şehiı· . Modern şehir yarataınıyoruz. yarat

ınada büyük sı kıntı çekiyoruz. Benim GAP Idaresi'nden istirhamıın şu: şahsen ben buna tarafta

ı·ıın . imar uygulanıasında 3194 sayı lı i nıaı· uygu lamasında GAP Idaresi uygulanıada bir söz sa

hibi olursa bize yardımcı olursa. hatta kaçak bina deneLienıesinde. ruhsat verınede gerekiı·se 

yetkimizi alsa şahsen ben buna taraftarıın . Çünkü biz ne olursa olsun siyasiyiz. Mutlaka taraf 

olacagız. Mutlaka bi ı• baskıya boyun egecegiz. Mutlaka 3 katlı yeı-e 5 kat dikildigi zaman göı·mez

likten gelecegiz. Mutlaka kaçak yapıya neredeyse istemesek bile baskı a ltında Lutuldugumuz için 

boyun egecegiz. Ve o binay ı yıkamayacagız. Yıkmaya kalktıgımız zaman biz suçlu o kişi de suç

suz olacak. Bundan böyle hakikaten GAP Bölgesi'nde modern şehir yaratmak istiyorsak. güzel 

bit' şeh i r yaı·atmak istiyorsak. Avrupai türde bir şey yaratmak istiyorsak imar planlarının çok 

sıkı denetlenmesi lazım . Bu denetimierin belediyelere bırakılmaması lazım . Belediyelerin elinde 

ka ld ıg ı zaman ben bu kadar katı olmama ragmen bunun acısını ve sıkıntısını son derece yaşıyo

rum ki benim gibi birçok arkadaşını da çekiyor. Vatandaş gidiyor yolun tam orı.asında asfa ltı kı

rarak şehir şebekesinden su çekiyor. Zabıta memuru gittigi zaman buna hakaret ediyor. Seni Be-
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lediye Başkan'ın göndermiş, senin Belediye Başkanı 'na oy vermedim. bana kasti yapıyorsunuz 

diyor. Bunu bir şeye baglıyorum. vatandaşın imarın ne oldugunu bilmemesinden. egitim noksan

lıgından . kültü ı· noksanlıgından biliyorum. Vatandaşımız şehir plancılıgı konusunda imar konu

sunda yeteri kadar egi tilmemiştir. Bilgi sahibi degildir. Gerek egitilmesi konusunda. gerekse bu 

i marl arın uygu lanması konusunda. ileride çarpık ve çirkin bir Mardin. ça ı•pık ve çirkin bir Kızıl

tepe ortaya çıkmasın diye bu imar plan ların ın mutlak surette çok sıkı denetlenmesi lazım. Bu iş

lerin belediyeye bırakılmaması lazım. Bırakılacaksa da oradaki ilçe kaymakamı. GAP Idaresi ve

ya heı·hangi bir birim tarafından sıkı denetlenmesi l azım. Çünkü belediyelere bırakıldıgı zaman 

biz onunla başa çıkmam ız mümkün degil. Başarı lı olmamız da mümkün degil. Ayrıca GAP Ida

resi'nden arkadaşlarımdan bir istirhamda bulunacagım . Güneydogu'da GAP çerçevesi içinde sa

nayimiz gelişiyor. tarım ı m ız gelişiyor ve 201 O yılında Bölge'de illerimiz. insan iarım ız belli bir ko

numa gelecek. Bunun yanında turizminde gelişmesi lazım ki turizm yönünden Mardin 'imiz çok 

şa nslı bir vilayet. Bu şans ı Sayın Valimizle. Kaymakamım ızla . Belediye Başkanı arkadaşlarımız

la yakalayacag ız. Mahalli yöneticilerimizle yakalayacagız. Bu şans köşelerinden bir tanesi de be

nim ilçemdir. Şu anda Yeş illi ilçesinde GAP'a hizmet veı·ecek çok güzel yeşil bir vadim, var. Bu 

konuda bir girişim başlatm ışız. Sayı n Yalimize anlattı k. Sayın Yalimizin de destegini alıyoruz. 

Bölge i ş adam larından istirhamım da şudur. Kızıl tepe'de 50 derece sıcaklık. istasyonda 45 de

rece sıcak lık varken. şu Yenişehir yokuşuna çı ktıgınız zaman. Tü ı·kmen yokuşuna çıktıgınız za

man bir serin hava ile karşı laşıyorsunuz. Bir yayla havasıy la karşılaşıyorsunuz. lleride bu sula

ma ovadaki sulama gündeme geldigi zaman rutubet o lay ı tahmin edersem gündeme gelerek ve 

bu insanla rın bir mesire yerine sahip olması lazım . Bir piknik alanına kavuşması lazım. Biz bu 

alanlara sahibiz. Gelin hep beı·aber. Yeşilli 'ye, zindan daglarına sahip çıkalım ve bu yörede gü

zel bir turizm yaratalım. Bu duygu ve düşüncelerle hepinizi selaınlıyorum. 

Abdulkadlr TUTAŞI: 

Sorunlaı·ı ve yetkilerini bilen başkanıın ın bu önerilerine katılıyor kendisini kutluyorum. Şim

di sırada Bayan Gülseren BÜYÜKYILDIZ var. kardeşimize söz vermek istiyorum. 

Gülseren BÜYÜKYILDIZ : 

Oneelikle GAP Idaresi'nin kadın lar konusunda bu kadar duyarlı olması ve kadınların kalkın

ması yönünde yogun çalışmalarda bulunmasından dolayı bu konuda emegi geçen tüm insanla· 

ra teşekkür ediyorum. Türkiye genelinde de bildigirniz gibi Bölge halkının tamamında da kadın

lar ikinci planda ka lıyor. Her zaman bununla karşılaşmış d urumdayız ve kadın seçilme ve seç

me hakkını dahi bu Bölge'de tam anlam ıyla kullanamıyor. Şunu demek istiyorum ben. Kadınla

ra biraz daha fazla program üzerine yogunlaşalım. Kadınlar üzerinde yogun laşmanızı istiyorum. 
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Sorunların büyük bir kısmı egitimsizi ikierden kaynak lanıyor. fi'akat biz egitimci olarak. biı· nok

taya kadar insanlaı· ı egitiyoruz. fi'akat o noktadan sonra mesela bir saglı kLa. hijyende. hal ı do

kuması . oltu taşıyla veya başka biı· şekil de gelir getirici olarak bun ları verdikten sonra insanlar 

bir noktada t ıkanıyor. Bundan sonra biz ne yapacagız onlara nası l yardımcı olab i liı•iz. Ben şun u 

demek istiyorum. Bölgede kendine has el sanatları var. lgne oy ası. k ilim dokumacı lıgı veya taş 

oymacılıgı. buna benzer birçok ürünler üretilınekte ve bun ların bir şek ilde o ı·gan ize edi lmesini ve 

piyasaya sunulmasın ı istiyorum. Büyük bir katılım grubu olabilir. Mesela taş işçi ligi dedigiıııiz. 

Midyat olarak gündemde. Bunları bir şekilde dış dünyaya çıkarmamız gerekir. Yani kısacası şu 

nu söylemek istiyorum ben. Yan i buradaki kadınlara bir şeyler veriliyorsa bir noktada on la rı 

ya lnız bırakmamak onlara sonuna kadar destek veı·mek gerek. Ben sizlerden şunu da talep edi

yorum. Ne konuda bize yardımcı olacaksınız veya ne konuda işbir ligi içersine gireceksiniz. Me

sela sivil toplum örgütleri deniyor. Projeler deniyor. Burada GAP kurumunu oluşturmakLan bah
scdiyorsunuz. derim ki 7 kişilik bir grupLa 3'ü bayan olsun istiyorum hen. Teşekkürleı· ediyo

rum. 

Abdulkadlr TUTAŞI : 

Ben teşekkür ediyorum. Şimdi söz sırasını y ıllard ı r kendini esnaf ve sanatkarlara adamış bir 

abimize vermek istiyorum. Sayın Hulusi KURTULUŞ Bey buyurun. 

Hulusi KURTULUŞ : 

En az ında n Mardinli kadar· Mardin'i seven degeri i Valimiz. ve bizim dertleri m izi dinleyip deıt

lerimize birnebze olsun yardımc ı olmak için Ankara'dan buraya kadar gelen GAP Yönetim Ku

rulu ve Sayın hoca larıma sayg ı larıını sunarıın. Degerli arkadaşlar. sabahtan beri burada çeşitli 

konuşmalar dinliyorum. Gözümden bir şey kaçmaz. Hep organize sanayi efendim. Serbest Böl

ge'den bahsediliyor. fi'akat lıeı· nedense ki küçük sanayi siteleri ve küçük sanayi sitelerinde ça
lı şan küçük esnafım ız göz ardı ediliyor. Halbuki küçük sanayi sitelerimiz olmadan büyük sana

yiler olmaz. Ve bununda hepimiz idrakindeyiz. Ben Mardin esnaf ve sanatkarları nın ihtiyaçla ı· ı

nı ve katk ıda daha fazla şey ler i olsun diye geı·eks inim lerini anlatan bir ı·apor hazı rlad ım . Bu ı·a

poru divana sunacagım . Çünkü raporu okursam çok vaktinizi alınış olurum. Degerli va kiLlerini

zi almamak için bunu divana sunacagım. Yal nız burada özellikle hassasiyetle durmak istedigiın 

küçük sanayici olmadan maalesef büyük sanayici olamaz. Onun için beni dinlediginiz için hepi

nize teşekkür eder sayg ıla ı·ı mı sunarım. 

Abdulkadlr TUTAŞI : 

Efendim izninizle sabahki oturumda gündeme gelen hepimizin gönlünden geçen bir müjdeli 

haberi Sayın Valimden sizlere iletmesini rica edecegim. Buyurun say ım Valim. 
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Temel KOÇAKLAR (Mardin Valisi) : 

Çok degeri i katılımcılar. bir güzel haberi sizinle paylaşmak için buraya geldim. Bir süre önce 

burada bulunan birçok arkadaşımızla birlikte Dicle Üniversitesi RekLörüınüz Prof. Dr. Mehmet 

OZA YDlN hocaın ızı ziyaret etmiştik. Ben sabahley in toplantıdan ayrıldıktan sonra çok degerli 

hocamız beni telefonla aradı. Bugün üniversite Senato Toplantısı'nın oldugunu ve Mardin'e Egi

tim Fakültesi açılınası konusunda Senato'nun karar aldıgını bildirdi. Ben de çok degerli Rek· 

tör'ümüze Mardiniiierin minnet ve şükranlarını ilettim. Hem RekLör'ümüze hem de çok degerli 

Senato Üyeleri'ınize ve yine çok kıymetli Hocamızda bütün Mardinli Hemşehrilerimize iyi dilek· 

leriyle birlikte Fakülte'nin hayırlı ve ugurlu olması dileklerini bildirdi. Tabii bu bir süreçtir. He

men yarın Fakülte'nin açılmasını bekleyemeyiz. Senato'nun alm ı ş oldugu karar önümüzdeki 

günlerde YOK'e gidecek. Yani Yüksek Ogrenim Kurumu'na gidecek. Orada onaylanacak ve daha 

sonraki aşamada da kanun veya kararname ile Mardin'e Egitim Fakültesi açılmış olacak. Biz de 

diyoı'uz ki bundan önceki zamanlarda oldugu gibi bundan sonraki günlerde de yine birlik ve be· 

ı'aberlik içeı'i sinde olunursa ve bu konuların takipçisi olunursa Mardin hem Fakülte'sine hem de 

özlemini duydugu Üniversite'sine kavuşmuş olur. Ben tekrar bu karanın alınmasında emegi ge

çen sayın Rektörüınüz Prof. Dr. Mehmet OZAYDIN'a ve Üniversite'nin çok degerli Senato Üye'le

rine teşekkürleriıni. şükran larımı sunuyorum ve Mardin'e hayırlı olsun diyorum. 

Abdulkadir TUTAŞI : 

Sayın Valime bu konudaki katkı la ı·ından ötürü sizler adına. kendim adına teşekkür ediyorum. 

Çünkü Sayın Valim Mardin'e geleliginin 1.ayında yapacag ı ilk iş lerden biri olan Fakülte için Sa

yın Rektör' le gö ı'üştü ve böyle takip edilince olduguna inandık. Bu da saglanmış oldu hepimize 
hayırlı olsun. 

Şimdi sırada Sanayici Işadamları Dernegi Başkanı Sayın Şeyhmuz DUYAN Bey'i davet ediyo

rum. Şeyhmuz DUYAN'dan az ve öz olmasını rica ediyorum. 

Şeyhmuz DUYAN (Mardin Sanayici Işadamları Derneği Başkanı) : 

Sayın Va lim ve çok degerli katılımcı arkadaşlarım. Burada güzel bir günde güzel bir konuyu 

tartışacagız. Elbette Türkiye. GAP ve Mardin'i tartışacagız. O yönden onun için bazı eksiklerimiz 

var. yani devletimizin de var. GAP'ın da var. Bizlerin de var. Hatasız kul olmaz an lamına getire

cegim. GAP önce Urfa'ya hayırlı olsun diyorum. Sonradan da Mardin'e elimi sa llıyorum. Sallı

yor diye baş layacagım ben konuşmama ve çünkü biz GAP'tan henüz bir şey görmedik. Ama her

halde bundan sonra görecegiz. GAP'ın da eksiklerini elbette dile getiren bir Mardinli veya bir mü

teşebbis olur. GAP' ı bir sanayici olarak eleştirmeye hakkım vardır. Ben başta gördügüm bir ek-
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sikligi dile getirme mecburiyeLini duyuyorum. Ben dünya sanayi iş adamlarının toplantısına ka· 

tıldıgımda GAP benim ilimi bahseWgi zaman ben orada bir eziklik duydum. 85'Ie 99'u baz ald ı· 

gı zaman Mardin'deki olan sanayi sayısını % 50 az gösterdi. Yani biraz önce başkan ımını ve ko· 

nuşmacıların dile geLirdigi eksiklerden birisi yani GAP Anka ı•a 'da veyahut Avrupa'da yönetil· 

nıez. Anlamına getiriyorum. Çünkü. Mardin'deki sanayinin kaç oldugunu eger GAP bilmezse ben 

onun eksikligini kabul ederim. Tabii hakkım va ı· . GAP bir de GAP eger Ankara'daki poli tikayı 

eleştiriyorsa Belediye Başkanla ı·ı biraz önce sayın Belediye Başkanınıın bir eksikligini burada 

ifade ettiler. Ama kendilerinin belediye başkan larının yetkilerini bilmiyoı· herhalde bilse o keli· 

meyi sarf etmez. Çünkü Sayın Başkan bilmediginden degil karşılaştıgı zorluktan bahseLLi dos

tum. Yani şimdi kendisini seçildiginin kıymetini bilmesini lazım . Yetkisini bilmeyen bir Başkan'ın 

aramızda yeri olmaz. Sayın Başkan konuşacagım yani elbette müdahale yapın ama bi ı·az önce 

o bacımı üzdünüz. O eleştiriyi de yapacagım. Evet elbette az olan kişi insan konuşacak. Saygı 

duyarım . Bende saygı duyuyorum. O bacıma ve kendi sanayicim adına. Ve böyle Mardin'de bir 

eziklik geçirmişse de özür dilerim. Ben o bacıından özür diliyorum. MardiniHer adına özür dili

yorum. Kendi payından sizin payınıza fark etmez. Ben aynı zamanda seninde başkanın oluyo

rum. Tabi saygılarım la buyur. Peki başkan ıın. dinliyorum. Sayın Başkanım şimd i belediye baş· 

kanları bu yetkiyi isteyecek GAP'tan bence ben belediye başkan ı olsam bunu derim belediyeye. 

GAP'a derim ki. Mardin'ime ve kazalarma yaptıgım ugurlamalardan bana danışarak sanayici· 

nıe danışarak . Belediye Başkanı'na danışarak. Vali me danışarak ondan sonra kararını ver diye 

soı·arım . GAP'a öyle eleştiri yaparım . Yani eksikligi böyle dile getirir. Başkanım etkisi çok oldu· 

gu için böyle konuşuyorum . Hacanı konuşma la ı·da çok güzel şey leı· bahsetti. Yani GAP bu güzel 

konuşmalara layık elbette tabi. GAP biz onu çok büyük görüyoruz. Yani Tüı·kiye'den sonra ben 

GAP' ı Güneydogu'ya tabi mühim bir yatırım . Bugün GAP için Bölge'yi nasıl yıkacak diye bizim 

düşmanlarını ız oluyor. Yani GAP için düşmanlarıınız oluyor. Kafam ızı yı k ıyoı·Ia ı· dış güçler GAP 

için bize yapıyorlar. Bölge'yi geri bırakmak için ugraşıyorl ar. GAP ileri gitmesin diye o kadar 

önemli oldugunu bildigim için söylüyorum. Ama GAP bana şu ana kadar elini uzatmadı. Ben bi ı· 

çiftçi elemanıyım. Sanayiye geçtim. Ben köyümdeki elbette yeni sistemi savunuyorum. Elbette 

orda eksiklik vaı·. Yörenin halkında başta bende var ama ilk önce ben kapı ının yan ındaki olan 

işçimi mecburum getireGegim. fabrikamda ça lışt ırmaya . Çünkü zaten aç. Yani önce kapıının eL· 

rafını getirmesem çalıştırmasanı ama 1 saniyede bir gömlek dikmenı 1 saatte dikeri m bence be· 

n im için o adam aç kalmasın . Zaten beni yıpratan beni bölen güç var. yani bende o feodal sis· 

temden ben ancak köylü me veyahut aşiretime sahip çıktım . I şe koyu ldu m. F'abrikama getiı·dim . 

Ekmegini aşını verme yolunu öy le düşündü m. Ve öyle bir çare veya feodal sistemini aş i ı-et sis· 

temini öyle korurum efendime söyleyeyim. Ekmegini verdim. başka yere gitmesin diye ve ama 

veı· imli ola madım . O da tabi egitimsiziikten biraz önce Doktor Bey çok güzel şeyler bahsetti. Ama 
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bence sa~lıkta n önce egitim gelir. Önce beni bir egitsin tabi ondan sonra sa~lı~ımı o zaman dü

şünürüm. GAP o görevleri yapsın. Yani ben şu anda bir iLirafta bulunaca~ım. Ben yine Antal

ya'da bir konuşmamda dedim ki lise mezunuyum. Ama dedim taı·ih. co~ı·afya . ingilizce görme

dim. O benim suçum degi ldi dedim. Bana ö~retmen göndermedi ki ben Fransızca ö~reneyim. In

gilizce ö~reneyim. co~rafya. edebiyat ö~reneyim . Ben tek ö~retmen le liseyi bitirdim. O da işte ha

ta nereden geliyorsa geliyor. Benim hata rn var. Hatamın kabulüne de ben razı oluyorum. Ama 

işte memleket böyle ileri gider yani araştırmayla ben daha önce Mardin'de hiçbir toplantı yani 

GAP d~il başka bir toplantının da yapı ldı~ını görmedim. 5 yıl sonrakini konuşuyorum. Sayın 

V alim oturuym'. ben bazı şeyleri dile getirme mecburiyeLini duydu~um için söyleyecegim. Yalnız 

ölçülü lütfen. Bana sürgün Vali gönderdileı·. Vali bana merhaba demiyordu. Ben 5 yıldır 10 yıl

d ır Vali'yi tanıyorum . Vali 'nin Makamına giriyorum. Valinin kapısını açık görüyoı·um. Yani belki 

4 valinin kapısını açık gördüm. Daha önceki valinin kapısı kapalıydı beyler bunu gözümle gör

dü~üm için söylüyorum. Içimizdeki çok arkadaşla ı· da görmüştür. Yani GAP'ını uyardı diyeyim. 

Baba gitti. Onu bahsetmiyorum. Yani hatalar an laş ılıyor demek istiyorum. GAP'ta bundan 

sonra artı k benim gibi ama bazı yüksek tahsilli olmadan olmaz. Köyden gelen adam lafını da din

Ieyecek yola çıkmayı düşünüyorum . Bundan sonra halkın seviyesine insin araştırmasını ona gö

re yapsın. Siyasetçilerimizin yaptı~ı hatayı yapmasın . Şu ana kadar o eziyet çekti k. Ben birazda 

Ziraat Bankası'na gelmeyi yani eksiklerini söylemek için söyleyec~im. Çünkü Ziraat Bankası 

ben biraz önce kısa bir şey söyleyeyim. Bir an önce özelleşti rilsin. Ziraat Bankası. Ben çiftçi ola

rak ben sanayiciyim ayrıca benim 15 bin dönüm arazim var. Çiftçi evlad ıyım. Şu ana kadar ben 

Ziı·aat Bankas ı 'nı tanımıyorum. Niye tanımıyorum . Gidiyorum bir sürü iş ler. Biraz önce bir şey

lerden bahsettiler. I şte çiftçi yardımlaşma bilmem ne efendime söyleyeyim. Eksikler çıkardı~ı 

için benimle fazla u~raştı~ ı için şu ana kadar Z iı·aat Bankası krediye ihtiyacım oldu~u halde ben 

müteşebbisim sanayilerim daha bitmemiş. Paraya da ihtiyacım oldu~u için Ziraat Bankası bir 

an önce özelleştirilsin. Bu devletin hayrına olur. Bu kadarını söyleyebiliriz. Ben Ziraat Bankası 

konusunda yani söylenecek işler· çok. Sorunlar çok ama herhalde başkanım şey yapıyor. 

Abdulkadlr TUTAŞI : 

Topariasanız lütfen. 

Şeyhmuz DUYAN : 

Ben GAP'ın en önemli 2. Bara jı için bir şeyleı· söyleyec~im. Bir an önce bu llısu Barajı'nın 

b iı· an önce GAP gibi yapıls ın . GAP'ın nasıl ileri gitti~i ni hangi zihinle hangi sistemle gitti~ini bi

liyoruz. Onun bi ı· an önce temeli atılsın . Veyahut ihalenin safhasında oldu~unu da biliyorum. Bir 
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an önce başlasın . Hasankeyf tabi elbette tarihi eserimiz bizim için çok mühimdir. Ama Hasan

keyf'in kendi gözümden söyleyeyim. Hasankeyf'e bence hiçbir zarar verilmez. O belki aşagıdaki 

yer lere zarar verir ama Hasankeyf"e zaral' veı·mez. o baraj bir an önce başlasın . GAP gibi geri 

kalmasın. Biraz da düşmanlarımızın gözünü patiatalım diyeyim. Patlata lım. çatiatalım onları. 

Bir an önce bir adım öne git.sin. Beni dinledigin iz için teşekkür ederim. 

Sayın Başkan ben de size teşekkür ediyorum. Ya lnız Valiın için sürgün la fına katıl ın ıyoruın . 

Sayım Valim daha önce ça lıştıgı ilde bizim gibi kendini bilmez siyasilerin haksız ve yersiz talep

lerine cevap vereınedigi için o ilden afrın ı kendi istemiştir. Arz ederim. Hayı r beni kimse düşün· 

mesin. Daha önceki gelen valileı· düşünsün . Gerekirse ben genelde konuşuyorum . Sadece bu Va

Jim için degil gelen giden bütün valiler için söylüyorum. Biz siyasilerin yeı·siz ve anlamsız talep· 

lerinden ötürü bende olsam o makaında kalmak istemem. Batınan degil Mardin. Bursa gider. 

Şam'da çalışır ım . Teşekkür ediyorum. 

Abdulkadlr TUTAŞI : 

Başka bir soruya sayın Kaymakaınım buyurun lütfen. Sayın Recep YÜKSEL. ömerli Kayma· 

kam ımız. 

Recep YÜKSEL (Ömerll Kaymakamı) : 

Sayın Valim. Sayın Divan Üyeleri. Sayın katılımc ı la r . Ben Recep YÜKSEL. ömerli Kayınaka· 

ını. Hepinizi saygıyla selamlıyoruın. Burada GAP Bölge Ka lkınına ldal'esi Başkanl ıgı 'nın ku ı·u l · 

dugu günden bu yana yaptıgı degerli ça lışınaları takdirle karşı ladıg ımızı yapılan pek çok haks ız 

eleşti r iye katı lmadıg ımı belirterek sözlerime başlamak istiyorum. Benim kaygı m var o da şu yan· 

lış hatı rlamıyorsam iki y ıl önce Sayın Cumhurbaşkanımız Süleyman DEMIREL tarafından teme

li atılan ve Kızı ltepe Nusaybin ovasın ı sulayacak olan tünelin bitmesinden sonra bu ovanın su· 

lanması nedeniyle Mardin'in kuzeyinin süreli olarak zayıflamasıdır. Bununla şunu kastediyo

rum. Ova sulamaya başladıktan sonra Mardin'in güneyi zenginlige kavuşacak . Vatandaşıın giz· 

li işs izler dahil olmak üzeı'e iş sahibi olacak. Fakat Mardin'in kuzeyi yani Mazıdagı. Yeşilli. Sa· 

vur. Omerli. Midyat. Dargeçit. Kuzeyden bura lar ı kastediyorum. Böyle bir imkana sahip olma

yacagı için geleneksel üretim metotlarıyla ve geleneksel geçim kaynaklarıyla hayatlarını sürdü· 

recekler. Elbette şu anda GAP Bölge Ka lkınma Idaresi Başkanlıgı 'nın yaptıgı sulama d ış ı tarım · 

sal ka lkınma projelerine uygun olarak bizlerde gerek sosyal yardımlaşma dayanışma vakırları 

imkan la rıy la gerek Üzel Idare'nin kaynaklarıyla gerekse vatandaşlarımızı n bankalardan ald ıgı 

kredilerle tarımsa l amaçlı projeler uygu laıııaktay ız. Fakat özellikle vatandaşlarımızın teı·ö ı•den 

belirgin bir şekilde etkilenmeleri dolayısıy la bundan 25 yıl önceki gelir ve geçim düzeylerinin bu· 
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lunmadıgıııı göz ardı edemeyiz. Sınır kapılarından vatandaşlarımızın istikrarsız bir kaynaga sa· 

hip oldugunu söyleyebiliriz. Zaman zaman Irak'daki ve Suriye'deki gelişmelerle beraber bu sı· 

nır ziyareti esnekligi daralıp gen işlemektedir. Bir başka önemli geçinı kaynagı. Geçinı kaynagı 

olarak bakmasak bile kabul etmek wrundayız. Korucularımızın maaşları vb. şey ler. Onun dışın· 

da hayvancılık meyvecilik vb. tarıma dayalı geçim kaynak ları. Yine belirteyim terörden dolayı 

son deı·ece zayıflamış durumda. Işte bizim gerek Idarenin geı·ek bizlerin ve gerek vatandaşların 

ald ıgı kredilerle yürütmeye çalıştıgı geniş anlamıyla tarınısa l faaliyeLler ve projeler kayıplarımı· 

zı telafi etmiyor. Şöy le baglama k istiyorum. Güneydeki yani u saybin Ovası 'ndaki Kızıltepe Ova· 
sı'ndaki 20-25 yı l içeı·is indeki gelişmelerle karşılaştırı lınca diger ilçeler ekonomik anlamda daha 

da zayıflamış o lacaktır. Dolayısıyla bu baglanıda şunu ifade etmek isterim. Bölge Ka lkındırma 

Idaresi Başkanlıgı yine tarıma dayalı projeleri uygulamakla tutnıak la beraber kuzey ilçelerimiz· 

de yer yer küçük vadi içlerinde sulanabilir' alanlar bu lunmakta. vatandaşların kendi çabalarıy

la ve Köy HizmeLieı·i'nin çaba la rıy la bu küçük su kaynakları vatandaşlarımızın arazilerini sula· 

yabilmesine imkan verecek ölçüde degerlendirebilmeye ça lı şı lm ış. Ama yeterli degil. Bana göre 

Bölge Kalkınma Idaresi bu konuda Devlet Su I şleri ile Köy Hizmetleri ll Müdürlügü ile veya ko

nuyla ilgilenecek digeı· kurum ve kuruluşlarla işbirligine geçerek vadi içlerindeki sulanabilir ara· 

zilerin su lamasını saglamak suretiyle bir gel işme başlatabi lir'. Vurgulamak isted iginı 2. husus 

uyguladıgım ız projelerin takibini yapmakta zayıfız. Bu bizim açımızdan da geçerli. Aynı zaman· 

da Idare'nin uyguladıgı projeler açısından da geçeı·li . lleı·hangi bir konuda varsayalım ki koyun· 

cu luk projesi varsayalım ki arıcı lı k pı·o jesi . süt inekçiligi projesi. meyvecilik projesi vb. vatanda· 

şa gerekli yardımı yaptıktan sonra biı' y ıl geçmeden bunun akıbeti nedir veya iki yıl sonra bu· 

nun ak ıbeti nedir? Vatandaş elde ettigi ürünleri nasıl degeriendiriyor nasıl satıyor. Vatandaşa 

önceden vermiş oldu~umuz egitim yerini buldu mu bu lmad ı mı? Bunların çok fazla üzerinde dur

muyoruz. Projeler uyguland ıktan sonra benim gözlem im bu kısa sürede aşınıyor dumura u~ru· 

yor ve devlet açısından da imajımız zedeleniyor. Projenin nihai anıacı açısından da yol kısa ka· 

lıyor. Dolayısıyla bu açıdan da dikkat çekmek istiyorum. Projeyi uygulama aşamasına kadar ki 

başarılarımızı proje uygu landıktan sonrada onu takip etmedeki başarımızla perçiniemek wrun· 

dayız. Bir başka sorun şimdilik çok ciddi boyutta önümüzdeki durnıanıakla beraber. hükümetle· 

rimizin a laca~ ı kararlarla gerçekleşecek bir konu Sayın Hocamız da kısmen dile getirdi. Köye dö

nüşler söz konusu oldugunda elbette yerel idareler. sayın valimiz sayın kaymakamiarım ız. elle· 

rinden geleni yapacaklard ı r. Ancak önümüze yeni sorunlar çıkaracaktır. En başta istihdam va· 
tandaş iarın biı· bölümü sıfırdan başlamış durumda olacaktı r. Ba~larını. bahçelerini veya önce· 

den bıraktı kla rı hayvancılı k l ar'ını yeniden geliştirmek isteyeceklerdir. Bunların egitim ihtiyaçla· 

ı·ını olacaktı r. Kaynak ihtiyaçları olacaktı r. Ve bun ların derli toplu yürütülme gerekliligi ortaya 

çıkacaktıı' ve yine plan ve pı·ojeye ihtiyacımız olacaktı r. Do layısıyla GAP Bölge Kalkınma Idare· 
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si Başkanlı~ı·nın köye dönüşler sürecindeki yeri ne olur. ne olacaktır? Bunun da irdelenmesinin 

yaı'arlı olaca~ını düşünüyorum. Benim ilçeınde Çok Amaçlı Toplum Merkezi k ısa ad ıy la ÇATOM 

denilen Idare'nin daha ziyade yaygın egitim ve daha ziyade hanım iara yönelik yaygın egitim 

yapmaya çalıştıgı bir birim vaı'. Bu birim ilk açıldıg ı yıl 97'de son derece parlak ça lışma lar yap

mış. 98'de ayn ı şekilde fakat 99'de zayıfladık . Bunda yerelde görev yapan yani Mardin 'de görev 

yapan arkadaşların kabahaLL kusuru var demek istemiyorum. Ama bu zayıflıgın temelinde va

tandaş larımızda bir bitkinlik var. Yine Hocaının sözlerine atıf yapacagım. Bizim öteden beri Halk 

Egitim Merkezleri aracıl ıgıyla yaptı~ım ız kurslaı'ın benzerleri ÇATOM' Iar aracı l ıgıyla yü ı'ütülü

yor. Ondan dolayı bı ktırıyor. Tekrar tekrar ikincisi vatandaşlar egitime aç ve ihtiyaç da duyu

yorlar. Ama kurslara geldiklerinde zaman lann ı boşa geçirdikleri duygusuna kapılınamak için 

maddi bir içerik bekliyorlar. Bunu ben daha önce yetkili arkadaşlara ilettigiınde Başkanlı~ın 

böyle maddi içerikli kurslara veya kursiyerlerin maddi olarak desteklenmesine karşı oldu~u ya

nıtı aldım . Fakat benim gözlem im hiç olmazsa kursa gelen adın ı ne koyarsan ız koyun saglık kur

su dey in buna. okuma-yazma kursu deyin. biçki dikiş nakış vs. deyin, oraya gelen hanımiarım ız. 

gençlerimiz. kızlarım ız geldikleri zamanı geçirdikleri zamanı boşa geçirme duygusundan kurtul

mak için bir şeyler bekliyorlar. Ya ürettiklerinin satılınasını bekliyorlar. O şekilde ellerine para 

geçsin bekliyorlar veya belli aralıklarla gıda yardımı giyim yardımı vs. gibi yardımlar elde etme

yi uınuyorlar. Burada bir eksikligimiz var. Bu eksikligimizi bir şeki lde tespit etmeliyiz. Ya benim 

anlayışını yanlış veya vatandaşın an layışı yanlı ş bilemiyoruz. Ama vatandaşların kurslara olan 

ilgisinin azaldıg ı da bir gerçek. Bunun dışında GAP Idaresi yetkililerinin bizlerle diyalog halinde 

olmaya özen göstermeleı' i ni memnuniyetle karşıl ıyorum. Meslektaşlarımızdan zaman zaman 

eleşti ren ler çıkabilir. Ama bizim her zaman kaymakamlar olarak işbirli~ine yapıcı ve do~rudan 

dogruya halkımıza yönelik çalışmalara hazı r oldugumuzu arz etmek istiyorum. Saygılarımla. 

Abdulkadlr TUTAŞI : 

Teşekkür ediyorum. Sayın Kaymakamını bu güzel bilgileriniz için. Şimd i sırada genç bir ar

kadaşıma söz vermek istiyorum. Sayın Ulaş ERDOGA buyurun lütfen. 

Ulaş ERDOCAN (Mardin Kültür Gençlik Başkanı) : 

Degerli katılımcı büyüklerimiz. Mardin Kültür Gençlik Başkanı olarak. Marelin'deki gençleı' i 

temsilen buradayım. Bölge'nin ve Mardin'in en önemli sorunu işsizlik ve egitim. Bu arada egitim 

derken çok heyecanlıyım. kürsüye çıktı~ım için degil. Sayın Valimin az önce veı'digi haber için. 

O kadar heyecanlıyım ki Egitim Pakültesi'nin Mardin'de açılacagını duydum. Bütün gençler adı

na bir daha teşekkür ediyorum hepinize. Mardin nüfusunun % 22'sini ol uşturan 15-25 yaş ara

sı gençler bu planın geleaegini oluşturacagımıza inan ıyorum . Bu ülkenin degerieri ekonomisi ve 
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sosyal egitim i. saglıgı ve her sektöründe bizler söz sahibi olmalıyız diye düşünüyorum . Biz Mar· 

din 'de GAP' ın katalizör görevi yaptıgı , özel sektör ve yönetimin katkılarıy la Mardin Gençlik Kül· 

tür Evini kurduk. Ve çeşitli etkinlikler yapıyoruz. Ve yapmaya devam edecegiz ve kurdugumuz 

Gençlik Kültür Evi 14-15 aydır devam ediyor ve gönüllülük esasına dayanıyor. Bu planın her 

aşamasında yer almak ve bu konuda her alanda bilgilenrnek istiyorum. Çok teşekkür ediyorum. 

Abdulkadlr TUTAŞI: 

Ben teşekkür ediyorum sagolun. Şimd i sı rada bir yatırımcı arkadaşım Sayın Mehmet. ASKER 

Bey var. Buyurun Mehmet Bey. Mehmet Bey'den sonra bir çay molası verecegiz. Mehmet 

Bey'den çabuk taparlamasını rica edecegim. 

Mehmet ASKER (Yatıramcı) : 

Sayın Valim. Sayın Divan. Sayın konuklaı·. önce bu GAP toplantısı adı altında hepinizin bu· 

rada bulunması ve bu konuları dinlemek için hepin iz hoşgeld iniz. Hepinize saygılar sunarım. De· 

ger li a ı·kadaşlar, şimdi bu GAP kalkınması ad ı altında kurulan bir sürü sanayi sektörlerimiz var. 

Zirai alanlarımız var. Yalnız ben burada önce sanayiye deginmek istiyorum. Sanayici oldugum 

için sanayide bizim çok eksikligimiz vardır. Burada kaliteli eleman bulamıyoruz. Kaliteli elaman 

bulmamız için de çok zorluklar çekiyoruz. Şimdi 2. konu Mardin'i burada çöl olmaktan kurtar· 

mak istiyoruz. Bu hepimiz için büyük biı· görevdir. Ister küçük olsun ister büyük olsun genci ih· 

tiyarı. köylüsü. şehirlisi olsun artık bu zorluktan çıkarmam ız lazımdır. Bir diger konu turizm. ar· 

kadaşlar sabahtan beri turizm adı al tında bir şeyler konuşuyorlar. Turizm agırlıklı olarak şu an· 

da en önemli gündem maddesidir. Mardin'imiz gerçekten buraya gelen bir konuk olarak bir bü· 

rokrat olarak bir milletvekili olarak bir herhangi bir misafirimiz olarak. burada bunu çok zorla 

yani daha dogrusu karşılayamıyoruz. Peki arkadaşlar bunun için Türkiye'miz için bir egitim ya

pılması lazımdır. Yani buraya bir turizm sektörü geldi bir misafir geldi veya Almanya'dan veya 

Avrupa'dan bazı insanlar geldi. Bunlara rehberlik edecek yani yabancı lisan bilecek bizim genç· 

lerimiz var mı? Bunun için bir egitim yapılmış mı? Bunun için bir hazırlık var mı. bunu GAP Ida

resi'nden ben istirham ediyorum. Bunun için burada yabancı kurs yani yabancı dil üzerinde 

agırlıklı olarak bunu ele almamız lazımdır. Çünkü yarın buraya gelecek insanlar burada ne ile 

karşılaşacaklar. Üçüncü sorumuz ta rım sektöründe sulama dedigirniz tarım sektöründe vat-an· 

daşlarımız. köylümüz. çiftçimiz sulama. Hep sulama diyoruz. GAP GAP. evet kabul. ama GAP 

üzerinde bizim safhamız nedir. egitimimiz nedir. yani burada sulama özellikle Urfa'dan kanal 

sistemi gelecek. biz ! srail'de gördük. !srail' de bazı arkadaşlar geldi gittik biz bunların araştırma

sını yaptık. 
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Adamlar hakikaten damlama sulama sistemi dedigiın iz çok az suyla çok verim al ıyorlar·. Biz 

burada çok suyla bir tü ı' l ü verim a laınıyoruz. Nedir bu eg it i ın sizli ktir. Bizdeki su lsrail"cle olsa 

!srail dünyaya hakimiyet saglayacaktıı·. Sayın Da iı'e Başkan ı arkadaşıın la ısrai l'de beraberdik. 

Hakikaten su şu anda en önemli noktalardan birisidir. Sulamada. damlama sistemi için egitim 

konusunda köylülerimize biraz yardımcı olmaların ı istiyorum. Egitim verilmesini istiyoruz. Me

sela sabahleyin Ziraat Bankası Müdürü bir şeyler· söyledi ama önemli olan bizim Nusaybin'de 

barajıınız vardır. Gel gelelim bi ı' kısmı sulanıyor biı' kısm ı su la nın ıyor. Köylerde parası olan ku

yu kazıyor. parası olmayan kuyu kazaınıyor. Adam ın 100 dönüm arazisi vardır. Peki bu 100 dö

nüm arazisi olan bu adamla 1000 dönüm arazisi olan aynı kefeye konuluyor. Özellikle bu 1000 

dönüm arazisi olan her türlü kaynakta devletin her kademesinde ön planda çıkıyor. Ama 100 

dönüm arazisi olan adam fakirdir· fukaradır. Ne kuyu kazabiliyor ne de devlet dairesinde bir ro

lü vardır. Bunu hiç kimse göze almıyor. Dilencilik yapacak hali de yoktur. O adam araziyi de sa

Lacaktı r . Geçimini saglamak için onu satacaktır mecburen. Bunun için Sayın mülki amirlerimiz

den özellikle GAP'tan bunu istirham ediyorum. Sondaj makinesi vardır. Kuyu kazılması için fa

kir insanlara Oı'ada yard ımcı olunmasını istiyorum ve bu alanda ister sanayi sektöründe olsun 

ister tarım sektöründe olsun. ister hangi alanda olursa olsun dogu ve güneydoguda kalkınınada 

öncelikli yörelerde devieLin bize vermiş oldugu bir hak vard ı r. Enerj i şu anda köyleri m izde. sa

nayi m izde yani her yöremize enerjinin biraz daha ucuz verilmesini. GAP Idaresi'nden özellikle 

istirhaın ediyoruz. Bu çok önemlidir. Çünkü adam burada işçi ise sanayici ise elektrigini ucuz al

mazsa bizim geçm iş dönemde 20 yılıınız geçti. Terör Bölgesi'nde hep efendime söyleyeyim hep 

zor şartla r a lt ı nda kald ı k. Ve şu anda sanay iın iz. işçimiz. ta rım alanlarında ça lı şan insan larım ız. 

şu anda eger düşük faizi i kredi a laınazsa veya vergiden birkaç sene muaf tutulmazsa. enerji tü· 

keLiminde adama yardım edilmezse zaten göç eden etmiştir. Bizim amacım ız. bizim hedefimiz bu

rada kalan insanlar tekrar göçe mecbur kalınasınlar. Maı·d i n 'clen, Batınan ·cıa n . Dargeçit'Len. Si

iıt'ten. Dogu ve Güneydogu 'dan göç edip batıya giden insan ların geri gelmeleri mümkün degil

dir. arkadaşlar. Yani oradaki sosyal yaşantıyı görüp. tekrar Mardin şarUarına . heı· türlü sosya l 

yaşantısından mahrum kalacak insan buraya gelmek istemiyor. Bugün burada mevcut olan is

ter sanayicimiz olsun. i steı·se tarım alanında . tarım sektöründe çalışan çiftçileri miz. köylülerimiz 

olsun bari bunları burada tutmak için çaba göstermemiz l azı m. önemli noktalardan biri budur. 

Say ın Divana bana söz hakkı verdigi için çok teşekkür ediyorum. Bütün arkadaşlara saygıları 

ın ı sunuyorum. 

Abdulkadlr TUTAŞI : 

Sag olun Mehmet Bey. Şimdi Sayın MARSIYAD Başkanı Şeyhmuz Duyan Bey arzını bir dilek

çe ile bildirdi bunu okumak istiyorum. Konuşmamda beli rtmiş oldugu m sürgün va li t.abirini şim-
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diki vali mümtaz insan Sayın Temel KOÇAKLAR'ı kast ederek yapmadım . Bölgemiz'e yıllarca gö

ı·evli olarak gönderilen devlet memurlarını kast ettim. Yanl ış an iaşılmaması hususunda Sayın 

katılımcılara duyurolmasını ve özrün kabul edilmesini istirham ediyorum. Bizde kendisine teşek· 

ki.lr ediyoruz. 

Bilindigi üzere süremiz saat 16'da bitecek. belki de böyle bir toplantının ilk defa Mardin'de 

yapılmasının veı·digi güzelliktir ki eller kalkıyoı· ta lepler artıyor. Bu da güzel bir olay. Bunun sür

mesi ni ben de talep ediyorum. Kendimden ziyade GAP Idaresi'nden böyle toplantıların kısa sü· 

relerle tekrarlanmasını rica ediyorum. Bu aı·ada Derik Belediye Başkanımıza söz hakkı veriyo

rum. 

Ayşe KARADAG (Derlk Belediye Başkanı) : 

Degeri i divan. sayın konuklarımız hepinize hoş geldiniz diyorum. Tabi i konuşmama başlama· 

dan önce bizim bu toplantıdan dün haberimiz oldu. hazırlıks ız geldik. Eksik konuşursak şimdi· 

den özür diliyoruz. 

Abdulkadlr TUTAŞI : 

Sayın Başkanım. rahat olun. içinizden geldigince. 

Ayşe KARADAG : 

Oneelikle böyle bir toplantıda kadın ların o lması beni çok sevindirdi. Genelde toplantılar er

kek çogunluk oluyor. Bugünkü toplantı laı·a bak ıyorum . Kadın katılımcılar da vardır. bu benim 

açımdan çok sevindiricidir. Şimdi GAP Bölgesi GAP Toplantısı ad ı altında toplantıya bazı konu 

başlıklarını öneri olarak sunmak istiyorum. Ornegin Derik'te çok lezzetli zeytin üretiliyor ve se· 

nelerdir çok yaşlı agaçlardan zeytin üretiliyor. Biz belediyeye geldikten sonra kendi özel çabala· 

rımızla bu zeytinleri biz nasıl daha üretken daha çok verim olacak duruma getirecegiz diye araş· 

tıı·dık. Ve bu çabalarımızia Gemlik Zeytinyagı Fabı•ikası ' nın sahibiyle bir araya geldik. Diyarba· 

kıı· Ticaret Odası 2. Başkanı ile beraber ve zeytinleri gördükten sonra bu var olan agaçla rı de· 

gil bir üretim tesisi 4 tane üretim tesisi kurulabilir düzeydedir. Tabi bu bizi sevindirdi. Bunun 

yanında 3·4 defa yurtdışı gezilerimiz oldu. Bu gezilerde de Derik Zeytini'ni tanıtma çalışmaları· 

m ız oldu ve dışarıda pazar bulma aşamasına gelinmiştir. Ama Derik üreticileri bir tesisi kurabi· 

lecek durum la rı olmad ıgınclan dolayı bir şey yapamıyoruz. Biz istiyoruz dış sermaye Bölgemize 

gelecegine var olan Bölge'deki esnaflarımız böylesi bir tesis kursun. katkı için birbirimizle daya· 

nışma içerisinde ola lım. Tabi bunun GAP dahilinde olmasını istiyoruz. Bölge'yi siyasi partilerin 

siyasi düşüncelerin dışında tutmam ız gerekiyor. 
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Her siyasi parti geldigi zaman sadece kendi par'Lilerine ça lışması dışında biı' şeyler yapına

ınıştıı'_ Bundan dolayı Bölge ha lkı hem egitimsiz kalın ı ştıı'. hem Bölge'ye yatırım yapı lmam ıştır . 

Bize bu GAP çalışınası içinde Bölge'ye yatırıınla ı·ın getirilmesini bekliyoruz. Yine yazın bizim il

çeye gittiginiz zaman ilçede kad ın göremezsin iz. Ilçede genç göreınezsiniz. neden çünkü ilçede ça

lışacak alanlar' olınadıgından dolayı kadınla ı·ıın ız ça lış ınaya Ege·ye. Akdeniz'e gidiyor ve t.arla

da ıı'gatlık yapıyor . Çocukların ı da yanlarında götürüyor. Dönüşte bazı aileler çocukla ı· ını kayıp 

ederek geliyorlar. Bu da bize acı veriyor. Egeı' buı'ada böylesi yatırım lar olursa. insanla ı'ıın ız 

Bölge dışına çalışınaya gitmek zorunda kalmazlar. Bunu da bu çalışına içerisinde degil bu GAP 

ça lışması içerisinde ele almamız gerekiyor. Bir önerim de: Hasankeyf'de ll ı su Barajı'n ın yapıl

ınası konusu. t.abii Bara j' ın yapı lınası Bölge'de var olan kuraklıgı ort.adan kaldıraca ktır. Ama 

Hasankeyf bizim bir tarihi ilimizdir. Tarih kültürümüzdür. Bu çalışına yapılırken Hasankeyf'i dı

şında tutarak bir ça lı şma yapılsa Bölge adına sevindirici bir haber' olarak a lırız. Bu bir husus 

bölgemizde çok zengin bir fosfat çıkıyor. Mazı Dagı'nda fosfat çıkıyor ve bu fosfat da degeı' len

di ı·ilmiyor. Bu fosfat ülkemize. bölgemize yatırım olarak hayata geçirilirse. kazandırılırsa sevin

dirici olacagına inanıyorum. Ornegin Derik'e 6-7 ay önce dokuma tezgahları getirildi. Halk egi

tim adına ve şu anda şu ana kadar makinalar ça lışamaz duruındadıı'. Bu makinaları bir an ön

ce ça lışır duruma getirmemiz gerekiyor. ögretınen lerin isimleri yazdık. Hal ı tezgahında çal ışa

cak kadın arkadaşlarımızın ismini yazdık . Hem isimlerini yazd ırdıla r hem de emek karşılıgı üc

ret verilınedig inden do lay ı bir ürkeklik vardı. Eger biz bir şey üretmek istiyorsak o üretim bir 

Türkiye'yi degil üç t.ane Türkiye'yi besler·. Ihracata yönelik büyük hizmetlerimiz olur. Büyük çift

çilerimiz gerçek ınanada çalışmayı seveı' ama susuz olması mümkün degil bir yere varılınası 

mümkün degildir. Bu hususta mutlaka bu Bölge'nin topı'agı su lanmalı , hani Mezopotamya Ova

sı dedigim zaman bugün Ermen istan'ın da kavga ettigi bir meseledir. Basit bir toprak degil ger

çek manada sulanınası halinde bu Türkiye'yi belki düzlüge çıkacak bir topraktır. Y ı llard ı r biz bu 

siyasileı•imizden bir gerçek atılım görmedik. Biz şimd i GAP Idaresi kuruldu dedik. in şa llah bize 

imkan geldi. imkan sagland ı . bu inşallah bize bir imkan saglar. Şimdi Ziraat Bankası ' nın destek

ledigi bazı cüzi şeyler vardır çok basittir. Yani Mardin' in geneline tutmuş 300 biı' kredi vermiş. 

Mardin'in genelde 300 kiş i mi var. Yine efendim baban ın adınadır. Tapu sana verem iyoruz. Ba

basının adına başka biri bu araziyi işliyor mu gel kardeşim bunu takip et. başkası i ş l i yor'. Bizim 

bölgemizin kültür seviyesi malumunuz biraz düşüktür. Bu da devletin suçu. bu da i nsanlarımı

zın suçu degildir. Yani ll Genel Üyeligini yaptım . 89-90 aras ı 500 tane okul yaptım ve halen ih

tiyaca cevap veremedim. Ve halen okulsuz köylerimiz de vardır. Bu da tuttular efendim bu sefer 

ikinci bir plan getirdiler. 8 yıllık egitim gibilerde bu sefer biı' tırpan daha vurdular. Ne yapılacak

sa bölgemizin insanla rı hep süründürülüyor. Bölgemizin insanları süründüı'ülüyoı' derken eko

nomik olarak. i nsanlarım ızın durumu düzelirse anarşiye dayanak verınezler. Biz Cey lanpınar 
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Ovası ' nı biliyoruz. Ceylanpınar Ovası 'nın insanları hep Mardin'lidir. Mardin'in hangi kesimidir. 

Mardin'in yoksul kesimi yani burada arazisi olmayan bı rakmış onu ekmiş. Devlet tuttu orada 

her birine 20 dönümlük bir sulu arazi verdi. Ve o da 20 dönüm sulu arazisiyle bugün Allah ·a şü 

kür Genab-ı Allah daha fazla versin. Dagan aı·abayla traktörüyle efendim zamanında icabında 

yazın tatile çıkabiliyor. Bir Mardin'li çiftçinin Latile çıkma fı rsatı yoktur. Mümkün degildir. Her

kes diyor ki ben 4 ay çalıştım . 1 ayda Latil edeyim. Bir kişi bir Lane çiftçiyi karşılıgını a lmamız 

geı·ekiyor. lnsa n larım ızı evde oturLmakLansa üretken hale getirelim. ama üretimlerinin ve emek

lerinin karş ıilgın ı göz ardı etmemeniz gerekiyor. Beni dinlediginiz için çok teşekkür ediyorum. sa

gol un. 

Abdulkadir TUTAŞI : 

Ben de teşekkür ediyorum. Şimdi bir nıuhta ı· a rkadaşınızın konuşma Lalebi var. Muhtar ar

kadaşım derki ben belki derdinıi rahat aniaLarnam lütfen o arkadaşı mız gelsin isterse yerinden 

anlatabildigi kadar a nlatnıad ıgın ı ben kendisine tecı·übe etmeye hazırım . Hiç çekinmeden için

den ne geçiyorsa neyi konuşmak istiyorsa lütfen onu rahatlıkla o mikrofonu a l ır mısınız. seyyar 

mikrofon arkadaşım orada. Geliyorum muhLarım hiç acele etmeden istedigin rahatlıkla . Otur ra

hat ol Sayın MuhLaı·. 

Muhtar : 

Sayın Divan. Sayın Valinı bu fırsatı bana verdiginiz için teşekkür ediyorum ve bütün konuk

laı·a saygılarımı sunarım . Ilk önce büyüklerimizden bunu rica ediyordum. Şimdi ben kendi çaba

nıızla bir kuyu kazı yorum. O kuyunun faaliyete geçmesi ne kadar zor oldugunu biz biliyoruz. Bel

ki sizler de bilirsiniz. Ama biz çok perişan oluyoruz. O kuyuyu kazıncaya kadar bu 2-3 seneden 

beri bizim bölgemizde durumu biliyorsunuz. Şimdi bu elektı·ik kurumu bize sorun çıkarıyor. Biz

den zorla para alıyorlar . Büyük bir para veriyoruz. Açtırıyoruz bankaya yatırıyoruz. Abanınan 

alıncaya kadar bir kuyu 16-17 milyona mal olurken 400 dönüm için bir kuyu kazıyoruz. 200 dö

nüm için bir kuyu kazıyoruz. Bu sene faaliyete geçi rdigi nıiz bu kuyumuzdan gelecek bütün şeyi 

de bizim elektrik parasına vermemiz gerekiyor. Yani topraktan alacagımız ancak kuyu parasını 

çıkar ıyor. Onu da çıkarınıyar ondan da cereyan parası çıkarmıyor. Şimdi buna bir çare diyoruz. 

Tohumluk için veya bir başkası için paramız hazır. peşin olnıadıgı için veresiye a lıyoruz. O gele

cek şey i bizim tekrar onlara faizle ödememiz gerekiyor. Yani sanayide oldugu gibi tarımda da bir 

elektrik indirimi istiyoruz. Sayın Başkan ım . Sayın TEDAŞ Müdürümüz dinliyor. Biz gidip sorum

luluk a lamıyoruz. Ancak gidip tüccarlardan veya Çukobirlik'den o pamugun altına düşen o tohu

mu alıyoruz. Evet iyi tohumu a lamıyoı·uz. Çünkü pa r·amız yok ki gidip o tohumu alalım. Banka

ya gitsek kredi veı·miyor. Çünkü veı·se de çok az miktarda kredi verecek ona da gitmiyoruz to-

62 



humluk için desek zaten vermiyor. gübrede desek zaten vermiyor. Şimdi bu buna bir çare diyo

ruz. Yani bu GAP kapsamı içine alınsın. bizim bu ça ı'esizligimize de bir şeyleı' getirilsin yapıls ın 

dogrudur. Bunu büyüklerimizden rica ediyoruz. Büyükleı·imiz gitsin başka yerlere iletsin. eger 

ellerinden gelmezse. Yani bir yere iletilsin bu i ş leri. peki teşekkür ediyorum. 

Abdulkadlr TUTAŞI : 

Ben teşekkür ediyorum arkadaşımıza. şimdi sırada Sayın Sedat ÖZMEN Ziraat Odası Başka

nım var. buyurun Sayın Başkan. 

Sedat ÖZMEN (Mardin Ziraat Odası Başkanı) : 

Sayın Valim. Sayın Divan Üyeleri, Sayın GAP Idaresi mensupları . degerli dinleyicileı·. Böl

ge'nin sorunu dedik bu vesile ile buraya geldik. Hepinize saygıla r sunuyorum. Bölge'nin sorunu 

malumunuz. sorun sorunu çekiyor. Herkesin kendi dalında sorunu vardır . Benim de ta ı' ım ala

nında sorunum vardır. Tar ım alanında sorunum var. derken Bölge'de % 40 tarım la ugraşan in

san larımız ve en büyük sorunda bizim. Türkiye genelinde bu sorun ama Mardin'de çok fazlas ı . 

GAP Idaresi deyince benim ilk aklıma gelen şey tarım la ilgilenecek veya bizimle ilgilenecek ve ge

linecek bize sorulacak ne yaptınız ne yapılacak size ne yapalım diye düşünüyerken bugüne ka

dar gel inmedi. Biraz sitem edecegim. Peşinen özür dilerim. Bölgemizin sorunu iki sene kurak ge

çiyor. Geçen sene kurak geçti. bu sene de kurak. Biz sulama demişiz. Ve GAP Idaresi'de bu ni

yetle yola çıkm ıştır. Ancak bugüne kadar hiçbir hizmet gelmemiştir. 

Mardin 'e bir hizmet gelmedi sulama alanında hiçbir hizmet gelmedi. Biz kendi imka nlarıın ız

Ia Talat Albayrak veya ben gittim. 96'da sag olsun o zaman sulama amaçlı baz ı kuyuları n açıl

ması için bize biraz para verdi. Bazı çiftçilerimize verdi. Kendi ifadesiyle 300 kişiye vermişti . 

Şimdiye kadar 300 kişi yani her biri 100 dönüm sulamışsa 3000 dönüm su lanmıştır. Mardin'in 

bu sorunu bununla bitmez. Gerçek anlamda arazimiz yani Mezopotamya arazimiz sulanmaclan 

hiçbir fayda vermez. ne çifLçime ne de ülkemize ne de dünyaya. Ben inanıyorum ki, kimi tatil

de görürse gelsin desin ki Başkan ya utanm ıyorsun işte Ahmet. Mehmet çiftçidir de tati ldedir. 

15 bin dönüm arazisi de vardır. O da gidemiyor. Yani gidebiliyor mu bunlar n içindir. Bunlar su

lanmadıgı içindir. Yani devletin çok imkanları vardır. Ben duydum ki l sviçı'e Banka ları gelm i ş 

Türkiye'ye demiş ki bir kredi verelim. Tarım alanına verelim. Buna sahip çıkan olmamış bunlar 

geri gitmiş. Yani kardeşim biz arazimizi ipotek edecegiz. Verin ·ya. Verin de 20 vata ndaş Cukara

l ıktan kurtulsun. Ne günahımız var. Niye süründürüyol'lar bu vatandaşı . ne günahımız var. bu

na bir çare. KOBI kredileri tutmuş gelmiş, geliyor, gelsin Allah razı olsun. Nasıl gelmiş onu da 

Mardin'in geneline sorsak kaç kişiye vermiş, 40 kişiye vermiş, 50 kişiye vermiş. Maı'din 40 50 
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kişi mi? Verin şunu taı·ıın sektörüne kardeşim. Kuran hakkı için ekilemeyen bugün % 40 arazi

miz vardır. Niçin ekileıneıniştir? Ekeıneıniştir. yani ekeıneıniştir. Geçen sene kurak geçti. devle

te senetle borcu vardı. 99'da borcun vardır. Borçlu oldugu n için kredi vermiyor. Sana tohum ver

m iyoruz. Verdigi tohuında yeı·de ça ldı yerde alınadı ise soruyorsun çifl.çiye verdim burada bir 

tek yabancı tohum ekın işte ürün almışsa gelsin desin Başkan yalan söylüyorsun. Kuran hakkı 

için bundan 10 gün önce gitınişiın ateş verınişiın . yanmış verdikleri yanlış tohumlar. Ne analiz 

yapıld ı . ne soruldu. ne çiftçiye kimsin neysin neyi ekiyorsun kardeşim. senin tarlana ne gidiyor. 

demeksizin al sana 3 kilo tohum diyor devlet. 3.5 kilo. Gülüneeye adeta gülereesine ya böyle ar

kasını döndügü zamandır buna bir kahkaha aLmaz mı. Atıyor yani atmaması da mümkün degil. 

Niye bu vatandaş ikinci planda niye anlam ıyoı·um . Bunun suçlusu varsa suçluyu yakalayabilir

si n. Devletsin güçlüsün. gücün var. Suçsuzun yanında ol suçsuzun hakkını ver. Hep biz diyoruz 

ki yani ne istiyorsa biz onu verecegiz. Bu sene Başkanım bu sene adam geldi benim arazim 135 

dönüm sulu arazim var. topu benim babamın ad ına sen misin babanın adına tapuyu yapacak. 

Kardeşim bu araziyi ben ekiyorum. Gelin görün soı·un köylüye vatandaşa mulıtara sorun. Baş

kası ekiyorsa bana gübre verme. Ben ekiyorsam babaının adına babamın adı Hüseyin benim 

adıma verin kardeşim . bölgenin ancak% 'I0-1 5' i gübre alabildi. Senden soruyorum. Senin de 

babanın adınadır. Senin de senin adına tapu yoktur. Bu sorun Bölge'nin sorunu. niçin adam ta

pucuya gitmiş demiş ki. bu tapuyu çevir benim adıma anneni. babanı. dedeni ve neneni getir. 

Bunlar ölmüş nereden getireyim nasıl getireyinı kardeşim . Bunlar hep Bölge'nin sorunları. istir

hanı ederim. şu GAP ınensu plarına şu KOBI'leri de Mardin'e akıtsın lar. Bu KOBI'lerden faydala

na bi linsin. Kuyu açtırsın lar. Bu suyun geç gelecegini biliyoruz. Geç gelmesinin bir nedeni de 

vardır bu da para. bu pamyı da biz veriyoruz. Gelin kardeşim ölçün. Mardin'in tüm tarlasını her 

yüz dönüıne 1 milyar verecegim. Burada dinleyen çiftçiler var. Hepsi de vermeye hazır ama ba

na bir garanti ver. 21 sene içerisinde su getirecegi ne dahil bir garanti ver. Bir garanti ver. ben 

vermeye hazırım. Bütün çiftçiler bunu ka bu Ilenemiyor ve bana söylüyor. 

Bu da yoksa ne olacak ba ı· i o zaman ne olacak kuyu açtıralını kardeşim . Kur-an hakkı için bu 

sene de ku ı·ak. bu çiftçinin hepsi ve arazisinin yarısını degil hepsini satsa borçtan kurtulamaz 

ya burada duramaz mümkün degil. Adamın günah ı ne bu da devlettir bu da millettir. Bu millet 

olmayan devlet nedir yani devlet millet birbiı·inin tamamlayıcısıdır. Lütfen devlet bu millete sa

hip ç ıksın . Biz gerçek ınanada biz sıkıntıdayız . Kur-an hakkı için inanıyorum karşımda 8 bin dö

nüm arazi sa lı ibi olan vatandaş otuı·uyor. Aziz Yıldız seneye mümkün degil. Kur-an hakkı için 

ekemez. Kalksın desin yalan söylüyorsun ekebilirsin. Yüzümedesin mümkün degil ekemez. On

dan sonra ufak tefek bir sulamaya geçmişiz. Elektrik parasından artık geçemiyoruz. Kur-an hak

kı için ürünün hepsini verse elektrik parasını veremez. Nedir bu yani nasıl devlet. nasıl millet ya-
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ni Avrupa'da çiftçi nas ıl destekieniyor buı'ada çiftçi nasıl ezdiriliyor. Bu nedir bu ne ınana. Yani 

bu sulanm ış bari ufak tefek indirim yapılsın. Elektrikte yapı lsın . Yapılınaması halinde bu sene o 

üründe olamaz. Elektrigimiz güçsüzdü. Bu da kuvvetlendirilmesi lazımdıı' . Bu önlen ıned igi tak

dirde Kur-an ıma bu sene o ürünü de a lına imkanımız yok. Mezopotamya Ovası verimli. toprak 

pek çok manada veriınlid ir. Nas ı l verimlidiı'? Suyunu verin. elektrigini güzel verin ben dönümü

ne 700 kiloya kefiliın . Verınedigim zaman gelin kafaını kırın . Yan i öyle verimli topragınız var sa

hibi yok. ögreten yok. sahip çıkan yok. Neyi dogruluyorsun. kardeşim gel ölç araziyi. ona göre 

güven ver kardeşim . Gel ölç Abdülkadir ekınişse Davud'a verme ekınişse ver ha kkını kaı'deşim. 

O da yok. Bu KOBI'leri lütfen Mardin'e sulama amaçlı kuyu açma yönünde yönlendirilmeye ça

lışa lım. Biz bize gelınedigim iz müddetçe Dogu ve Güneydogu bahusus Mardin 'in düzelmesi müm

kün degildir. Ancak ve ancak sulu tarıma geçmekle olur. Ve hayvancılı k dalında bakın kardeşim 

biz daha önce hepiniz biliyorsunuz. Biz Türkiye'nin bütün et ihtiyacını karşılayabi liyorduk. Bu

gün kendi evimizin ihtiyacın ı temin edemiyoruz. Neymiş anarşi çıktı. Anarşi çıktı. Kardeşim se

nin zabıtan var. devletin var. gücün var. o anarşiy i tut öldür getir. Ben de kafasını ezeyiın. Bu

nun yanında saglaın vatandaşı da dürüst vatandaşı da ezıne. Bölge'ye tutmuş adama 1 O tane 

koyun verecegim. birine 20 tane koyun adamı geçindirmez. Adam onu bıraksa gitse olmaz. ora

yı ekse olmaz. Lazım biri karşıdan karşıya koyunla adam geçirirken para toplamaya gelince de

mi ş ki artık kardeşim paramı ver. Demiş param yok demi ş, ulan sen i denize atsam sana yazık 

seni karşıya geçirsem seni parasız geçiriyorum. bana yazı k atla şu mandıraya bizde şu anda şu 

mandıradayız. Yani denizin ortasında yürüyoruz. Ne zaman bogulacag ız . Ne zaman gidecegiz. 

Bir Allah bilir. Yan i bize lütfen ik inci evlat muamelesi yapılmasın. Biz bu devletin bu milletin ev

lad ıy ız. Biz bu devlet için canımızı si per eden m illetiz. Ve yine edecegiz. Sagolun. Hepsini saygı y

la sevgiyle selam lıyorum. 

Abduikadir TUTAŞI : 

Sagoı Başkanım. teşekkür ediyorum. şimdi Ormanlık F'idan Müdürü Sayın F'ahı'ettin A YBEY'i 

dinlemek isteriz. Eliza hanım afedersiniz. Akabinde sizi alacam. Yoktunuz burada kayboldunuz. 

onun için sıranızı kaydırdım özür dilerim. 

Fahrettin A YBEY (Ormanhk Fidan Müdürü) : 

Sayın Valim. Divan Kurulu'nun Sayın Üyeleri. Degerli Daire Amirleri Degeri i Hemşehrileri m. 

Basınımızın Saygın Temsilci leri . şahsım ve kurumum adına hepinizi saygıy la selamlıyoruııı. 

Bilindigi gibi GAP dünyanın sayı lı entegre projelerindendir. Benim şimdi sözünü edecegiııı 4-

5 nokta gelecek açısından yani sürdürülebilirlilik. devamlılık esası üzerindeki endişelerimdir. Bi-
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rincisi. Harran Ovası ve Aşagı Mardin Ovası'ndan uzun süreli yani 50 yıl 100 yıllık bir verim 

bekleniyorsa bunun için drenaj sularının kontrol altına alınması gerekmektedir. Bu amaçla GAP 

ldat·esi Başkanlıgı·nın özellikle Okaliptus gibi hızlı gelişen türlerin ve drenaj suyunu kurutucu 

özelligi olan bataklık kurutma özelliginden yararlanarak bu türler üzerinde araştırınalar yapa· 

rak sonuçlarının Mardin ve Urfa'da degerlendirilmesi. ikinci bir husus tabii ki çiftçimize sulama 

kredilerinin verilmesi. su kuyularının açılması. güzel bir şey. Yalnız ben kendi yaptıgıın incele· 

meler ve gözlemler sonucunda yani sulamayı yapmak yetmiyor. Işte kuyu açacaksınız yagmur· 

lamayı kuracaksınız ve ver Allah ım ver sulayacaksınız. Bu gelecek açısından çok büyük bir teh· 

like. GAP Idaresi'nden uzman arkadaşlar bilir. Topragın çoraklaşmasına neden olan uzun vade· 

li bir tehlikeyle karşı karşı yayız. Bugün hava bak ımından. Mardin ve Urfa kesimlerinde artık çöl 

ikliminin görülebildigi alanlar var. Benim GAP Idaresi'ne tavsiyem şu, sulama konusunda özel· 

likle çiftçimize !srail modeli veya diger Avrupa ülkeleı·i modellerinden slaytl ı. videolu çeşitli egi

tim sem ineı· lerinin düzenlenınesi ve sulama sisteminin mutlaka kontrollü bir sulama adı altında 

sulama yapılmasının saglanınası. Sulama döneminin hangi saatte sulama yapılırsa en minimum 

suyu ku llanacagız. en yüksek verimi alacagı z . Bu soru la ı·a cevap aran ıp bunun çiftçimize en gü· 

zel şekilde an latılması gerekir. 

Üçüncü bir husus GAP Idaresi'nin 1998 yılında başlattıgı ama maalesef devam ettirmedigi 

sulama alan ı dışında kalan havzalarda yani Maı·din'in kuzeyi diye adlandırdıgımız Derik. Mazı· 

dagı. Omerli. Midyat ve Dargeçit ilçelerinde. orman köylüsüne ekonomik getiri saglamak ama· 

cıy la. onu desteklemek amacıyla meyvecilik ad ı a ltında Antep fıstıgı , fidan ı veya as ı lı Antep fıs· 

tıgı veı·ilmesi ça lışmalarıdı r. Sayın Derik Kaymakamına teşekkür ederim. Bu konuda Antep fıs· 

tıgı yanında Mardin'imizin dogaı agacı olan badem gibi agaçların ve Derik'in güzide agaçların· 

dan zeytinci lik konusunda da GAP Idaresi'nin gerekli hassasiyeti göstererek köylümüze gerekli 

destegin ve bilginin saglanınasını bilgilerinize arz ederim. Bir konuda 1998 ve 1999 yıllarında 

GAP Idaresi. koordinaLörlügünde ve Tarım li Müdürlükleriyle seracılık ça lışmalarına başlandı. 

Bilindigi gibi seralarla en minimum alandan maksimum verimi alabilmekteyiz. Yani sadece ova· 
nın su lanması yetmiyor. Çukurova gibi sera ların artı rılması ve projeye bırakıldıgı yerden devam 

edilmesi gerekmekLedi ı·. Başka bir önerim daha eger siyasi ve askel'i tedbil'lerden dolayı biz Su· 

riye ve Irak üzerinden gelen sıcak rüzgaı·laı•ı kesrnek amacıyla 3-4 km .lik bir orman şeridi kura· 

ınıyoı·sak. aı·azi salıip leri olan çiftçilerimize kendi arazilerinin etrafını en azından 5·1 O metrelik 

bir şeı· it halinde korumal ı lar. Bu konuştugum konu 20.000 dönümü 50.000 dönümü olan vatan· 

daşlarımız için. Tabi ki 100 dönümü olan vatandaşlarım ız içinde kayıp söz konusudur. Ama 

20.000 dönüm ve 15.000 dönümden yukarı olan vatandaşlarım ızın kendi arazileri etrafında 8· 

1 O metreden oluşacak bi ı· agaçlandırma yani rüzgar perdesi diye adlandırdıgımız 8·1 O metrelik 
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bir agaçlandırma kuşagın ı n ol uştu ı·u lması gereklidir. Bu sayede siz Suriye ve Irak üzerinden ve

ya diger taraflardan gelen sıca k rüzgarl a ı· ı bir nebzede olsun azaltı yorsunuz ve a ı·azi üzeı· indeki 

buharlaşmayı en azına % 50 oranında azaltına şansına sahipsiniz. Teşekkü ı· ederim. Saygı la r 

sunarım. 

Abdulkadlr TUTAŞI : 

Çok teşekkür ederim Fahrettin Bey. Şimdi izin veı·irseniz. Eliza hanıma bizim bir sembolümüz 

yıllardır Yardımsever ler Dernegi Başkanlıgı ·m ızı yapaı· . Sivil toplum örgütlerinin en eski temsil

cisi. isterseniz zahmet etmeyin ben size mikrofon gönderiı·i m. El iza hanım . daha ı·aha t konuşur

sun uz. buraya yetişineeye kadar vakit geçecek. Ben size mikrofonu gönderiyorum. Oturun rahat

l ıkla lütfen. 

Ellza HANlM (Maı·dln Yardımseverler Derneği Başkaıu) : 

Say ın Valim. Sayın GAP Idaresi mensupları . Sayın Divan. her şeyden önce bu top lantının 

Mardin'de yapıld ıgından dolayı şahs ım ve Mardinli hanımlar adına şükranlarımı sunuyorum. 

Bildiginiz gibi Mardin ka lkınmada çok geç kalmış bir ilimizdir ve GAP Idaresi bu ka lkınma pi'O

jesinde Mardin'i de içine aldıgı için kendilerine şükran borçluyuz. Ben ziraatten ziyade tabi ziı·a

atte ekmek var. su var. herşey var. ama kad ın ların da hak ları var. Herşey erkekler için. herşey 

erkeklerin iş i olsun. Erkekler in dedikleri olsun ya lnız burada bir noktaya deginecegiz. 

Kadınların sag lık sorunları ve kadın ların i ş sorunları var. Okumayan. ailesi tarafından oku

tulmayan genç k ızlarım ı z iş istiyorlar. Saglık için saglık merkezleri istiyorlar. Onun dışında ka

dınlarıın ız haklarını arıyorlar. Ve GAP Bölge Kalkınına Idaresi Başkanı ıg ı·nın düzenledigi bu top

l antıda ben onların temsilcisi olarak Yard ımseverler Dernegi Başkan ı olarak bunu GAP Idare

si'nden rica ediyorum. Ha nımlarımız birçok şey istiyor. Han ım larım ız ka lk ınmada öncelik isti

yor. Hanıınlar ımız kilim atölyelerinin çogaltı lmas ını istiyorlar. Kısaca ÇATOM' Iarın çoga ltılmas ı. 

ÇATOM çok güzel bir kuruluş ve kadın la rın hepsine hitap eden ister igne oyasında. ister kilimci

likte. ister diki şte. nakışta. makinede, okuma yazmada. Sabahleyin bir bayan va rdı. ÇATOM'da 

okuma yazmayı ögrenmiş. 65 yaşında okuma yazma ögrenmiş. Çok güzel bir şey . bizim zama

n ımııda okuyanları parınakla gösterirleı·di ve birçok kişi ayıptır diye, tutuculuktan dolayı kızla

nııı okutınuyol'd u. Halbuki kızlarım ızda neler varm ış ve aziz Atam ız bize birçok hak tanıdı. O 

hakları elimizden almak isteyen olabilir. ama biz o haklarımızı. bize tanınan hakları hiç vemıe

yecegiz. bagışlamayacagız bunu. Sonuç olarak sagl ı k merkezi istiyoruz kadınlar için. atölyeler 

istiyoruz. dikiş atölyeleri üretim için. maaşların artmasını istiyoruz. Ben ÇATOM'daki ça lışan la r 

adına konuşuyorum. Ayrıca kilimcilik atölyesinin çogaltı lmasın ı istiyoruz. Mesela Evren mahal-
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lt'sıııdl' ç \TOM'un bıı· yeı·i var. ama k ilim atö lyesi istiyor oradakiler. Bun ların sonuçlanmasıla

zıııı .._aclııılarıııı ızın biraz daha kendi haklarını korumalarını istiyorum. Bunu da GAP Bölge Kal

kıııııı :ı ldarcsı Başkanl ıg ı 'ndan rica ediyorum. Hepinizi bana söz verdiginiz için saygıy la selam

lıyonını Bu wplaııtının başa ı·ılı geçmesini diliyorum. 

\bdulkadlr TUTAŞ I : 

lkıı de teşekkür ediyorum. Eliza Hanım. ama lütfen kendinizi tanıtarak. 

'\'(•vlıı I'AMUKÇU (Mardin Çok Amaçlı Toplum Merkezi (ÇATOMJ) : 

lkıı ı•vin PAMUKÇU. GAP ad ı a ltında açı lmış ÇATOM'Iarda Eliza Hanım'ın anlattıgı gibi çok 

l'ks ıl..lı•rınıız vaı· . Bilhassa han ınılarımızın egitim oı·anları çok düşük. Bunu işbirligiyle geliştir

mek lsııyoruz. Artı yalnız kadın iarım ız degil . erkeklerimizin de egitilmesini rica ediyoruz. Ondan 

sunrn ÇATOM' ICll'da geli ı · gctirici aktivitelerin yapılmasını istiyoruz. Bunun çarşıyı görmeyen ka

clın l nı·ıınız vardır . bunun sebebi eı·kek eımi a ltında olmas ı. Söz hakkı talep edilmemesi. 

\bdulkadlr TUTAŞI : 

Bakın erkeklere söz hakk ı verınedim size verd im. 

Nevln I'AMUKÇU : 

\nıa şu anda bir istisna. Çok kadın iarım ız çarşıya çıkmamış daimi erkegin söz hakkı altında 
yaşamaktadır. Ben teşekkür ediyorum. Saygılarımı sunuyorum. 

\bdulkadlr T TAŞI : 

Ben teşekkur ediyorum. Şimdi izin verirseniz ÇATOM'dan bir arkadaşım ız ömer SALIHOCLU 

Bey' ı davet edecegim. Yavaş yavaş toparlayacagız. Sana dogru geliyoruz. 4'de bu toplantıyı bi
ıırıneınız lazım. Konuşmacı arkadaş larımdan az ve öz olması dilegiyle. 

Ömer ALIIIOCLU (Mardin Çok Amaçlı Toplum Merkezl fÇATOMJ) : 

S~yııı Divan. Sayın V alim. Sayın Başkan Yard ımcım. Sayın Bölge Müdürüm. Sayın Mi.safırle-
rıın. Sayın Arkadaşlarım .. l'kl G 1 . 

· once ı e AP daresı ' nin Mardin ili ve ilçelerinin tarı nı projelerin ta-
kıtııııın soruınlulugunu k 
. ,, yapma tay ı nı. Ve yapmış olduguın ça lışınanın ınutlulugunu . çok kısa bir 
~ı> ı lde vaktıınız çok k ısıt! Id 11 •. 

ı 0 uı;u ıçın çok k ısa bir şek ilde biraz anlatmak istiyorum. Bununla be-
raber şu anda halen sü ı d . 

rcge en evam eden proıelerimiz hakkında minik bir bilgi vermek isliyo-
ruın. sı?.c ve bu projelerle b b 
1 era er yaşam ış oldugu m gerçek anlamda duygu yüklü çok güzel anı-
arım oldu. yaklaş ık 3 d' 

sene ı r ça lışmalarım oldu. Gerek kendim. gerekse çiftçi arkadaşlarımla 
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beraber şu anda yapmış oldugumuz projelerle ilgili Dargeçit'Le 15'er aileye 30'ar adet yumurta 

tavukçulugu. Örnerli'de 8 aileye 80 adet iyi besili koyun ve 8 adet damızlık koç bunlaı·la beraber· 

merkez Göllü. Nusaybin. Midyat. örnerli ve bunun gibi ilçelerde yapmış oldugumuz 24 50 m_ 

damlama sulama sistemli sera larım ız mevcut. Çok küçük minik bir şekilde çiftç i leriın izle yaşa

mış oldugumuz diyaloglardan biraz bahsetmek istiyorum. 

Ilk başta bu projeyi gerçekleştirmek istedigimizde bundan 3 sene önce göreve baş ladım. GAP 

Idaresi'nde konu ları anlattıgım ızda projeleri gerçekleştirmek istediginizi beyan ettigimizde çift

çilerimiz işin dügrusu pek ikna edemiyorduk. Geçm iş dönemlerde gerek birçok kuı·um lardan ol

sun gerek birçok şeylerden olsun gerek faizler olsun. gerek bedel karşıligının çok yüksek olması 

sonucu birçok projenin yeterli olmad ıgını ve bununla beraber projenin tam anlamıyla uygulan

madıgını gördüm. Ama GAP Idaresi bünyesinde yapılmış olan ça lışmalar ve bununla beraber de

vam eden çalışma ların çok verimli. çok güzel sonuçlar getirdigini söylemeliyim_ örnerli 'de ger

çekleştirdigi rn iz koyun projemiz bir günde bir çiftçinin yaklaşık 1 kiloyla 8.5 ki lo arasında süt 

verimi a ldıgını ve örnerli kesimine sa tış gerçekleştirdigini gördük. Dargeçit'te tespit ettigim 3 ai

leden 15 aileden çogunlugunun fakir oldugunu bu ailelerin 1 O'ar 15'er yumurtayı oradaki piya

saya. marketlere. dükkaniara satmasının muLiulugunu gördüm. Konuşmalarım bundan ibaret 

çok kısa tutmak istiyorum. Teşekkür ediyorum. Sayg ılar sunuyorum. 

Abdulkadlr TUTAŞI : 

Ben size teşekkür ediyorum. Sayın Mehmet ÇELIK Bey'i basın mensubu olarak istiyorum. 

Dinlemek istiyoruz. Hep yerel konuştuk. Bir de medyadan bir şeyler dinleyelim. 

Mehmet ÇELIK (Mardin Valiilgi Halkla Ilişkiler Müdürü) : 

Hepiniz hoş geldiniz diyorum. Şimdi ben iki konuya deginmek istiyorum. Kentsel alt yap ı ve 

buna baglı olarak turizm. Sayın Belediye Başkanımız Mardin'in konumunu biliyor_ Betonarme 

adeta tarihi binaların önünü kapatmış. hala da yapım iarı devam etmekte. benim bu ı·ada bir öne

rim var. Bu betonarme b inaları en azından bir alan seçil ir. bir pilot alan seçilir'. GAP' ın destek

leri ile o bina yıktırı larak kent, mahalle ve park a lanı olarak oluşturulur. Çünkü Valiligi ziyaret 

eden yabancı ları daha dogrusu hem yabancı hem de yerli turistlerin gezdirilmesinde aktif rol alı

yorum. Ve mahalle aralarında yoruldukları zaman oturacakları yek yoktu ı·. Her gittigirniz yerde 

de o beton yıgın la rı maalesef yüzü me çarpıyor. Bu hem MardiniHer için gelir kaynagı olacak hem 

de ilimizin güzelleşmesine vesile o lacaktır. Ikincisi aile iş letmeciligi kapsamında pansiyon yani 

GAP' ın bu konuda öncülügü olursa daha etkin olacagına inanıyorum. Her aileye tarihi evlerde 

oturan ailelere evlerinin bir bölümü onarılır . ailelere teslim edilir ve gelen yabancı turistlerin de-

69 



ı · tl ora l fl ı ·da kona klanıa ları sa~ıanır. Hem aileye geçim kaynag ı bir gelir. hem de ge-gcı· ı ı u ı· ıs c rı n c c o 
h•ıı len· wrılıı mekanda birkaç gün yaşama imkanı verilmiş olur. Teşekkür ediyorum. Sözü fazla 

ıızaı ııw~ ıstl'nııyonıııı . Sayın Başka nımın ilimiz için çok hizmetlerini görüyoruz. Sag olun bu 

;ıloıııda G'\P'Ia ışbirligi yapacagınıız inancıını z vardır. Tamdır. teşekkür ediyorum. 

\bdull.adlr TUTAŞI : 

lkıı ıc·şekkll r· ediyorum. llacı amca buyurun 20 dakika sizi dinleyeceginı . 

llnrı \ınra : 

Say ın Va lım. ııı uhtcrem GAP temsilcileri Sayın Belediye Başkanını. hepinizi sayg ıy la hürmet· 

h• Sl' l anılıyorııın . Çok şey lere degindik. 1 ler zaman topla nıyor ve biçiyoruz. ölçüyoruz. hep tahta

n ın ıl ırrınclr ka lıyor. Şimdi i sti rhamıın şudur: GAP buraya el atm ışken biran evvel ama bir an 

ı•vvel lMa Bmajı 'ndaki suyu buraya akıtmaktır. Bu ı·ada kuyu açmakla bir şey elde etmeniz 

nııımk ll n d~ıl. Bunun nedenini size a ı·z edecegim. Biz organize sanayi sitesini kurdugumuz za

ı ıı an o 7..<ııııan biz bi ı· a raştırma yaptı k. o zaman bölgedeki su nıikta ı· ıııı bize verdiler. Alttan çı

l..ıııı su bir sefer tarıma elverişli degildir. Tarı ma elveriş li olmad ıgı için ancak ve ancak bize ge
l<'rel.. olan Urfa'daki sudur. o bizi kuı'La l'll'. 

Hu su bizi ku ıtarmaz mümkün degil efendim. o zaman biz memlekette 26 bin kişinin bir iş 

lııı laragı bı r pı·ojemiz vardı. Es geçiliyar hiç söylenmiyor. Mazıdagı"nda 6 bin insana iş bulacak

tı \ sfa lt rabrıkası için ne yaptıla r siyasetçiler geldiler oraya. 2 tane kompresör koydular. On· 

doın sonra alacaklar o taş ı götürecekler. Ta lskenderun 'a kadar Zati 100 kilo 25 kilo ürün çıkı
yor şımdı lıu efendim Küregine gider Mazota gider lastigine gider neye gider. 

Hiçbır şey bu fabrika o zaman 6 milyara mal oluyordu. O fabrika yap ılmadı. Köstek olundu 

hu yörede yatı rım yap ılmasını istemiyor. bazıları istirham ediyor. GAP bu konuyu ele alsın. Har

ra rı ded ı~ ıınız şeyden bir devlet demiryolları hattı vardır. GAP'a baglıdıı·. Derik ve Mazıdagı üze

rınden gelecektı durdu. Şeker fabrikam vardı temelini attık . Aldık bazıları geldi burada pancar 

lııtm ıyor. Pancar olmuyor. Onu da aldıla r götürdüler. Şimdi bu memleketin kaderidir. Bizdeki 

olan pancar hıçbir yerde olmamaktadır. Arkadaşlaı· bunu söyleyeyim. size Türkiye'de hiçbir ye

ı· ıııcle olınamaktad ıı·. 3 sene üst üste pancar ekiidiilinde Nusaybin'de ve bu pancar şeye gitmiş
lll' raporla rı bızdedir . Konya'ya götürü lmüştür. Saygıeleger kardeşlerim bu millet Cililimden ge
çırılmelıdw. 1953'cle Devlet Üretme Çiftiilli dünya ikineiydi aldıgı üründe. bugün hiçbir şey yok 
sı fırın altında sıfır niye ald .. . . 

< ı o zaman uretı lı yordu tarlaya hangi çeşit bugday ekilecek hangi bug-
rlay hangı ta ı· laya ekilme · ı .. . . 

· s ı azım o uı·etılıyordu . Şimdi yok şimd i o yok. Adam tohumluk veriyor 
arkadaş söy lcdıgi gibi bozuk tohumluk veriyoı· . Ondan hiçbir şey olmuyor. Bu olacak şey mi ya-
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ni. O zaman niye o kadaı· oku l açıyoruz. Insan yetiştiriyoruz yok yetiştiriyoruz masa arkasına 

yetiştiriyoruz. Mühendis oluyor masa arkasına. Tarımcı oluyor masa arkasına. durun geçsin ba

kayım o da halkın içine girsin. Halkın içine girmedikçe egitime tabi olmadıkça bir yere varma

mız mümkün degil. 

Saygı deger kardeşlerim . Ben sizi fazla taciz etmeyecegi ın. Yalnız istirham ım şudur: el atı n 

GAP olarak Dargeçit'e. Dargeçitte çok güzel su var. komple arasını sulayabilir. Ufak bir proje ile 

olabilir. Lütfen onu not alın . Burada Derikle Honuk suyu var. Honuk suyu araştır ı lsın . Bizim 

Ova'nın yarısını sulayabilir. Lütfen el atın . O su yer a l tında Suriye'de akmaktad ır. Suriye'de Fı

rat kadardır. O bunu herkes bilir. Burada oturan arkadaş lar Suriye'ye giden aı·kadaşlar hepsi 

biliyor. El atsak çok sularım ız var. Beni dinlediginiz için çok teşekkür ediyorum. Hepinizi saygıy

la hürmetle selamiiyoru m. 

Abdulkadlr TUTAŞI : 

Biz teşekkür ediyoruz Hacı Amca. Sayın AYANOGLU bir şey söylemek ister misiniz? Isterse

niz mikrofonu oraya gönderelim. Isterseniz buyurun mikrofonu arkadaşım getirsin. 

Sedat AYANOCLU (Türk Aile Planlama Derneği Mardin Şube Başkanı) : 

Sayın Başkan bana söz verdiginiz için çok teşekkür ediyorum. Sayın Vali. degerli konuklar. 

hanımefendi ler. beyefendiler konuşmama başlamadan evvel hepinize saygı ları ın ı sunarım. Ben 

Türk Aile Planlama Dernegi'nin Mardin Şube Başkanıy ım. Ben özellikle sivil toplum öı•gütlerin 

den gönüllü kuruluşlarla ilgili bazı problemleri söylemek istiyorum. Gerçi lisanıın bazılarına do

kundu ama ben bazılarına tekrar söylemek istiyorum. Sivil toplum örgütlerinden gönüllü kuru

luşlar GAP Bölgesi'nde özellikle Güneydogu Anadolu Bölgesi'nde üye bulmada ciddi sıkıntılarla 

karşı karşıyad ırlar. Nedeni ya maddi. veya vatandaşın örgüt veya dernek kelimelerine soguk 

bakınasından kaynak lanıyor. Bu durumun önüne mutlaka bi ı' şekilde geçilmeli üyelik teşvik edil

meli. NGO'lar maddi olarak desteklenmelidir. Zira üye olacak birey üye olacagı dernekten ken

disinden bir şey bulmalı ve hangi amaca hizmet edecegini bilmelidir. Bu da en tabii hakkıdıı' . Ba

zı yöreye ait. ciddi problemler var. akraba evlilikleri. töre cinayetleri. aile planlaması uygulama

lar ı. Danışmanlık hizmetleri benim kanaatime göre memur zihniyeti ile yürütülecek hizmetler de

gildir ve sadece devlet eliyle de yürütülmesi mümkün degildir. Bir misal vermek istiyorum. Bu

nunla ilgili yanlış anlaşılınaması açısından ben saglık teşkilatında da çalıştıgıın için bu konuya 

yakından tanık oldum. Riya ta kan bir eberniz Midyat ilçesinde görev yaparken aniden tayini çı

kıyor ve orda verilen hizmetlerin sürekliligi bitiyor. Orda hizmet devam ettirilemiyor. Ya yeni bir 

kişi atanacak o da o artık egitimi görmüşse o hizmeti verebilecek bu açıdan hizmetin kesintiye 
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uııraması hizmet sonunda bir sürü problemle karşılaşmasına neden oluyor. Sabah ki konuşma

da Sayın Yusuf Yıldız konuşmasında 35 tane dernek bulundu/lunu söyledi. Tabi yanlış anlama

ınışsam . Sayı olarak geı·çekLen sevindirici bir durumdur. Ancak bu derneklerin çogunun evrak

l a rı bir çanta içersinde. Ve bir veya iki kişi tarafından yürütülmektedir. Bütçesi de çok düşüktür 

genellikle. Bu derneklerin 200-300 milyon civarında bütçesi olan bu tür sivil örgütlerin GAP Kal

kınına P la nı'na nas ıl katkı saglanabilecegi konusunda ciddi kaygılarım oldugunu söylemek isti

yorum. Benim Türk Aile Planlaması Dernegi Mardin Şubesi'nin ça lışınaları ile ilgili kısa bir ra

porum var. Onu divana sunacagım . Beni dinlediginiz için bu konuda çok teşekkür ediyorum. 

Abdulkadlr TUTAŞI : 

Biz teşekkür ediyoruz. Şimdi sırada Mardin'de yaşayan her insan özellikle Yenişehir'de ya

şayan insan la rıınızı yakinen ilgilendiren. onlar kadar belediyeyi. belediye kadar GAP Idaresi'ni

de ilgilendiren bir sorunu bir arkadaşımız dile geLirmek istiyor. Sayın Celal BURÇ veya mühen

dis arkadaşlarım ı zdan bir tanesi söz almak isterleı·. Mikrofonu ben arkadaşıma gönderiyorum 

lütfen. 

Rıdvan BUJ,FA (Inşaat Mühendisleri Odası Mardim Temsilcisi) : 

Ben Rıdvan BULGA. Inşaat Mühendisleri Odas ı Mardin Temsilcisi. Say ın Salimiz. Sayın Di

van Üyeleri. Sayın konuklar. 

Şimdi GAP denince bir dünya projesi olarak aklıımza girmiş bir proje gibi görünüyor. Fakat 

bunun etkisini bugüne kadar herhangi bir şekilde göremed im. Sabahtan beri bu sorunlar dile ge

tiri le getirile bu anlaşılmaktadır. Şimdi GAP bir dünya projesi ise buradaki insanlar için de bir 

dünya projesine yakışacak bir egitimden ve zengin likten bahsedilmesi gerekir. 

Yani burada yaşayan insanlar önüne GAP konduguzaman GAP'ın sosyal refahı y ükseltilme

si, zenginli/li sag lanması ve buna baglı olarak elbette ki demokratikleşmeyi saglaması gerekir. 

Benim GAP Idaresi'nden en büyük istegim GAP Idaresi'nin yerellerde örgütlenmesini teşkilatlan

masını saglamak bir kurum haline dönüştürülmesi. Şimdi bu sorunlar dile getiriliyor. Burada 

kalacaksa bu sorunların dile getirilmesinin de bir önemi yoktur. Bu sorunlar ı da Ankara 'ya ta

ş ıyabi l ınenin de zorlukla rı ve imkansızlıkları vardır. önce GAP'ın yerel bazda teşkilatlanması ge

rekir. Ve bu sorunla rı ın ız ı her gün ta rtışatartışa çözüm yolları bu lmamız gerekiyor. Çözüm yol

larının da bilimsel yöntemden başka hiçbir çözüm yolu yoktur. Bilimsel yöntemini de en iyi uy

gulayacak olanlar uzınanlardır. Ve bu uzmanların yer aldıgı sivil toplum örgütleridir. Sivil top

lum örgütleri ile ilgili girilecek dayanışma içersinde bu sorunlarımızı bilimsel yöntemlerle çöze

bilecegimize benim inancım sonsuzdur. Yani ta nıarn bugüne kadar bir şey ler çabalamışız. Bir 
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şeyler yapmışız yürütmüşüz. Ama kör topaJ olarak bu noktaya geldik. Şimdi geldigirniz noktada 

dag gibi sorunlar önümüzde gözüküyor. Ama bunları da aşmanın yolu bence bilimsel yöntemle

ridir_ Bir süı·ü arkadaş bu sol'Unları dile getirdi. Sayın örnerli Kaymakaınıın ız çok güzel bunu di

le getirdi. Birde bir ziraatci arkadaşımız dile getirdi. Bu bilimsel yöntemler üzerinde mutlaka du

rulması gerekir. Özelde Mardin Yenişehir'de Sayın Belediye Başkanımızın kastettigi soı·un. bunu 

Yeşilli Belediye Başkanımııda dile getirdi. Bu imar planları önümüzdeki en büyük. en acil sorun

dur. Bu soruna hemen neşter vurmazsak inanın şehireilik diye bir şey kalmıyor ortada. Yani ya

şayacagımız şehir olmaktan çıkıp ne bi leyiın gizli isimleı· a ltında isimlendirilecek artık . Köy sta

tüsü mü diyelim buna. Köy kent bildigimiz o köykent mi diyelim. Dışarıdan gelen göçün verdigi 

sıkıntı veya Teksasiaşması mı diyelim. O şekle dönüşüyorlar. Bir an evvel ona çözüm getirilme

si gerekiyor. Bunun çözümü de Belediye Başkanımız. GAP lda ı·esi ve Sivil Toplum örgütleri ara

sında ki diyalog ve bu diyalog netice bu üçlü kurumların bir araya gelerek buna biran evvel çö

züm üretmesi hususunda tüm halkın bu konuda ricası vardır. Beklentisi var. Bunun içinde hepi

nize teşekkür ediyorum. 

Abdulkadlr TUTAŞI: 

Ben de size teşekkür ediyorum. Sayın Murat ENSARI Bey tahmin edersem bir şeyler söyle

mek ister. Lütfen mikrofonu verir misiniz? Organize Sanayi Müdürümüz ondan sonra toparlıyoruz. 

Murat ENSARI (Organize Sanayi Bölgesi Müdürü) : 

Bana söz hakk ı verdiginiz için teşekkür ediyorum. Biraz önce arkadaşlarımın yaptıgı konuş

malara ek olarak GAP Idaresi'nin teşkilatlanması gerekiyor. Bu teşkilatlanmaya ben stratejik 

araştırma merkezleri diyorum. Stratejik Araştırma Merkezi. GAP Bölgesi'nin merkezi olan Ur

fa 'da olmalı. Ama bu yeterli degil. Bunun yanı sıra insan ka lkınma enstitüleri. araştll'm a ensti

tüleri kurulmalı ve finansla desteklenmelidir. Tabii finans konusuna en sonunda gelecegim. F'i

nansı nereden bu lacag ız bu en büyük sorunumuz. Bu yapılması gereken birinci şart. Ikinci şar

tımız Küçük Sanayi Sitesi eski Kooperatif Başkanı Muhsin Aydın'ın belirttigi gibi bu yörenin ye

raltı kaynakları atıl durumda. milli servet konumuna düşmüş atıl tesislerin tekrar ekonomiye ka

zandırılması ki bu da finansa bagl ı. Onun da çözümüne gelecegiz. Tabii bunların özündeki ne

den bizim egitimsiz olmam ız. bizim istedigiınizi a lamamamız. hakkımızı bildigirniz şekilde savu

namamamız. Ama artık yetiştik. Bundan sonra biz bu i ş leri yapacagız. Yani bu iş i ister gönüllü 

deyin ister zoraki deyin ve biz geçmiş yaşantıınııda beş a ltı senelik dönem içersinde birlikteligin 

neler getirdigini sanayi kesiminde de çok yakından yaşadık. Şöyle bir örnek vereyim. 24 mad

delik bir sorun yumagıy la Cumhurbaşkanlıgına gittigimiz zaman dokuzuncu Cumhurbaşkanımız 

ilk seçildigi zaman 2-3 y ıl süre içersinde 24 maddeden oluşan sorun yumagıınız B' e düşmüştür. 
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Yani bunun sonucu 16 tane maddemiz 3 yı l içinde çözülmüştür ve hayati maddelerdir. Mesela 

havaalanı da on lardan biriydi. Serbest Bölge'nin kurulması da onlardan biriydi. Şimdi GAP lda· 

resi'nin başarılı oldugu bir noktaya daha dikkat çekmek istiyorum. Hiç bir konuşmacının dile ge

tinnedig. GAP Idaresi öyle başarılı olmuştur ki. hep GAP Idaresi'nden finans aranır. Halbuki 

GAP Idaresi'nin finansı hiç irdelenmez. Yani ne yaptı GAP Idaresi. GAP Idaresi'ne bildigirniz ka· 

daı' ıyla Devlet Su Işlerinin rakamlarını aktarıyorum . 12 milyar dolar civarında bir yatırım ger· 

çekleştirilmiştir. Bu yatırımlarının sonucunda birinci kıs ım olan enerji yatırımlaı'ının % 90'a ya

kııı bir bölümü bitirilmiştir. Peki bu % 90'a yakın bitirilen enerji sistemlerinin ürettigi enerjiyi 

bil iyor musunuz? Tam Türkiye'ye katkısı 16 milyar dolar civarında. Demek ki bu proje kendi 

kendini aınorti etmişti r. Artık kara geçm iştir. Peki biz neyin finansın ı arıyoı·uz. Bu GAP Idare· 

si'nin sorunu degil. Bu sorunun çözümünde bence en büyük etken siyasi iradenin GAP Idaresi'ne 

uyum sag layamaması. GAP Idaresi'nin hakikaten ileriyi gören ufku geniş yap ısına devlet idare· 

sinin ayak uyduramaması. Nasıl yapacagız bunu. GAP Idaresi'ni genel bütÇeden ay ırmamız ge

rekiyor. Çünkü GAP' ın bu anda elde ettikleri kendi fi nansı için çok yeterli kaynaktır. Bakıyorsu

nuı: Bölge'ye işçi deposu. bu bölge Türkiye'nin yera lt ı zenginlikleri açısından en önemli bölge

lerden biri. Bölge'nin bütün her şey i var. şeker var. un var helvayı yapamıyoruz. Demek ki bu

rada aksayan nokta bizim idarecilerimizdir. Bunun finans kaynagına geldigirniz zaman bu biraz 

önce bahsetmiş oldugumuz 4 milyar dolar genel bütçeden alınaın ıyoı· ise ne yapacagız. Biz yöre 

sanayicileri olarak Urfa ile. Batman'la. Siirt' le. Şırnak' la hepsiyle diyalogumuz var. Yeraltı kay

naklar ı nın kullanım ını da bize versinler. Bu atı l durumda bulunan Dinçer Petrol Kuyu ları'nın ha

lin i. durumunu hepimiz biliyoruz. Sürekli, sistemli bir şeki lde eleştirdigitniz Suriye bile o petrol 

kuyularından kendi petrol i htiyaçlarının % 4'ünü karşı l anmakta. Halbuki biz cıl ız bir dogal gaz 

borusunu çekınişiz onunla yetinmeye ça lı ş ıyoruz. devlet yapaın ıyorsa verin özel sektör yapsın 

bu i şi. Bir ikinci. üçüncü finans kaynagı ise bu Habur Sınır Kapısı'ndan sını r ticareti yoluyla gi

ı'en moto ri nden alınan vergidir. Bu günlük cirosu trilyonlarla ifade edilen bundan GAP Idaresi'ne 

belirli pay ayrı lsın. Ve bu stratejik araştırma merkezleri. stratejik araştırma enstitüleri il bazın

da buralardan desteklensin. Tahmin edersem o zaman bir sorun yaşamayacagız. Teşekkür edi
yorum. 

Abdulkadlr TUTAŞI : 

Ben de teşekkür ediyorum. Saygı deger katılımcı lar sabahtan beri özellikle hanımefendiler bi

zi o kadar içtenlikle dinlediler ki kendilerine teşekkür ediyorum. Oturumu kapatmadan önce GAP 

ldaı'es i Başkan Yard ııncımızın tahmin edersem sizlere biı· sözleri o lacaktır. Kendi lerini mikrofo

na davet ediyorum. 
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M. Kaya YAŞINOK : 

Sayın Başkanım size teşekkür etmek isliyorum. Şimd i şunu özellikle belirtmek istiyorum. 

Tekrar bu toplantıya katıldıgınız için bize destek verdiginiz için. bu program ı. bu planı Ankara'da 

da yaparız. Yapardık ta. GAP Idaresi olarak Size geLirdigimiz uzmanlar en deneyimli. yetenekli. 

bilgili. yetkili uzmanlarıdır. Ama biz bu olayı yaşadık. Biz sizlerle yapmak istiyoruz. Bu planı 

katkılarınızla devam ettirmek istiyoruz. Çünkü biz GAP'a inanıyoruz. Bizim bilgimiz GAP'ın pı·o

je olarak Güneydogu Anadolu 'nun kalkınmasına direkt etki ettigidir. Bilgimizi inancı ınızia gel i ş

tiriyoruz. Ve bunu hayal ediyoruz. Çünkü gelecegi görmek bizim görevimiz. O nedenle bize yar· 

dım etmeniz burada hazırlanacak dokumanın kendi dokümanınız olarak koltugunuzun altına 

alıp Ankara 'ya bizimle beraber gelmeniz lazım. Bunu sagıamak istiyoruz. Aksi halde pı'Ogramı 

yaparız. Yapabiliriz. Ama çok örneklerini verdiler. Sizde bizimle ayn ı fikirdesin iz. Bir taı·afı eksik 

oluyor bu işin . Katılımcı lık. demokrasi. saydamlık bu kelimeler burada çok kullanıldı. Bizimle be

raber olursanız. olmak demek tamam seni destekliyorum anlamına gelmiyor. Bundan sonra 

odak toplantıları olacak. Her birey ait oldugu toplumsal bütünlügün sorun ların ı ve plandan bek

lediklerini buraya aktarmakla yükümlü. Bize aktardıgınız sürece bu plan başarıya ulaşır. 

Ve bu planın gerçekleşip gerçekleşmedigi nerede duruyoruz. size de bir degerlendirme imka

nı saglamış olur. Ben bu top lantıya katıldıgınız ve girdilerinizden ötürü ldarenı ad ına tekrar te

şekkür ediyorum. 

Evet sevgili konuklar Mardin'de böylece bir ilki daha hep beraber sonuçlandırıyoruz. Ama 

ben oturumu kapatmadan evvel sizlerden aldıgım ve sizlerden aldıgımız notlardan toparladıgım 

kadarıy la bu top lantının amacını arz edip gündemi kapatmak istiyorum. GAP Idaresi. yöre hal

kının yaşam ka litesini sosyal. kültürel. ekonomik ve çevresel açılardan artırmayı hedefleyen 

GAP Bölge Kalkınma Planı hazırlıgına halkın katılınıını saglayarak başlamıştır. Bu yak laşımın 

Bölge'ye, halkın sorunlarına . gereksinimleri ne. tutumlarına, önceliklerine gerçekçi ve duyarlı ye

ni bir uygu lamayı beraberinde getirmesi beklenmektedir. Ka lkınmadan olumsuz etkilenecek. de· 

zavantajlı grupları teşkil eden işsizler kadınlar. çocuklar. topraksızların kalkınmaya entegre edil

mesi ve yerel yönetimlerinin güçlendirilmesi yaklaşımlarının da bölge kalkınması kapsamına 

alınması gerekliligine kanaat h asıl olmuştu r. Saygı deger katı lımcı lar böylece bu oturumu kapat

madan bu degerli bilgilerinizin dogrultusunda alınacak kararların ülkeme. Bölgeme. ilime hayır

lı olması vesilesiyle. dilegiyle şahsım ve GAP Idaresi adına katıldıgınız için teşekkür ediyor say

gılarımı sunuyorum. Sürçü li san ettiysek af ola. Teşekkür ediyorum sizlere. 
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MARDl~ KATILJl!CI LlSmil 
ADI SOYADI KURUM IL TEL 
A. KERIM ORGF:R BELEDIYE MECLIS ÜYESI ltARDIN 4151461 
ABDUI.KADIR TilTAŞI MARDIN BEI.~DIYE BAŞKA.~I ~lAR DIN 21213 48 
ABDllLKERIM O'lDEMIR IL BAYlNDlR MÜDORO MARDIN 2122007 
ABilUI.I.AII AKGÜL DARGEÇIT IL GE.~EL ME<Ui ÜYESI llARG~T!\IARDL\ 4736000 
ABDUJ.l.AII llll'lCE ÇUKURYURT KOY MUilTARI MARDIN 212 77 H 
ABDULI.AII MAGIIN IOIJIAŞI KOYÜ BELEDIYE BAŞKAN VEKIU MARDIN 474 52 94 
ABDUIMJI TOI'TANCI MARBETON MARDIN 215 29 OlfJ 

ABilURRAIIMAN GÜMlÜZ IL GENEL MECUS ÜYESI MARDIN 22664 :.ı 
ABilURRı\IIM ı\N UNCU F:st'IJM MÜIIENDISLIK·DANI~\Iı\NI.IK LTO.ŞTI. MıiRDIN 0542 596 78 8j 

AllDÜLRAl llM AKDıiC TÜRK TELEKOM MARiliN 462 ll 43 

AllNıiN A YGÜt.F;R TICAR~i VE SANA YI ODASI GENF:L SJ>lKRllTf:RI MARDIN 21210 33 

All~lP.T MURATOCW UMUR TEKNIK G&NEI, MÜDÜRI.OCO MARDIN 21512 51 
AIIMF;T SA YUK ı\CIRLI BELEDIYf: BAŞKANI ACIRI.I/MARDIN 25130 35 

ATA KASA!' ORGANIZE &INA YI BOLGE MODORO MARDIN 215 2900 
ATA MUSW MUSLU INŞAAT LTD.ŞTI. MARDIN 212 2069 

ATA SARIGÜL TCUil MARDIN 3477000 

ATIIJ.A KARADA DERI K BELEDIYE BAŞKANIJGI MARDIN 25136 53 

AYDI OLGAÇ MARDIN f:S.W UDAI.AR BIRUGI MARDIN 312 37 85 

AYŞE KARADA DERI K BELEDIYE Bı\ŞKANIJGI MARDIN 38122 Ol 

AZIZ AKilAŞOCW ll. SOSYAL IIIZ\IE1UR MÜDÜRO MARDIN ().118 212 2139 

AZIZ IJOCRU KIZI J.TF.I'E ESNAF VE KEFALETlER KOOP~RATif1 KIZII.Tt:PJIAIARDIN 212 38 01 

BEDR~DDIN ClSI M Mı\RBETON MARDIN 215 31 23 

llE:DRETTIN KORUBOCI.U C.S.B. MARDIN 251 30 24 

Bgş!R AKYOL T.C. ZIRMT IIANKASI MARDIN 212 ID 35 

CENGIZ ERSAN MERKf~Z ESKIKALE KÖYÜ !IUIITARI MARDIN 213 22 54 

DAI'UT ÖRMEN ZIRM T ODASI BAŞKANI MARDIN 212 10 12 

DURMUŞ ERIJOC~NlJ TCDD MARDIN 347 iOOO 

E. JIIGE~ KA YAtAK TARIM IL MOOilRLOCO MARDIN 212 30 29 

F.UZANOO~T YARDIM SII'VENLER DER~EGI BAŞKANI MARDIN 21212 73 

EMRE IIAKA~ AI.AKF.\'T CU\IIIURIYET ~\'Cl MARDI~ 2121041 
ERTAN KARABIYlK TÜRKIYE KALKlNMA YAKIPI ANKARA 541 :.:122 
F.SER EWE\1 REl.F.DIYE Mm.IS ÜYESI MARDI~ 212 29 41 

FARUK UCUREL TICARET \'E SAN~ YI ODASI !LIRDIN 215 10 17 

Jllo:RIIAN 00'/.KURT ŞENKOY BELI\DIYE Bı\ŞKA/11 MARDIN 212 5600 

fr:RIIAN BOZKURT ŞENKOY BELEDIYE BAŞKANIJCI ŞENKOY/MARDIN mnoı 

f'ERIIAN KA YA BELEDIYE Mf:Ct.IS ÜYESI MARDIN 212 13 48 

f'ERSEND ıl DI YAMAN T.C. ZIRMT BıiNKASI MARDIN ŞUBESI MARDIN 212 17 85 

~ETULl.AI I DUYAN fr;J'A MIMARIJK MÜII. MARDIN 213 45 60 

GALIP KÜR~T Yf~51 J.LI KAYMAKAMLICI n:şii.I.L'IıiAROIN !j.q)J9 20 

GÜNıiY SINCı\R SANAYI VF; TICı\RET MÜDÜR VF.KII.I MARDIN 212 16 53 
HADI BEYKUI. BF:J.F:OIY~ BAŞKANLIGI !IARDIN 212 23 Ol 
l lı\1.111 BILGIN D.S.I. ŞUBf: MODORI.üCO MARDIN 213 58 10 
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ADI SOf:\01 m mı IL m 
IIIRL \ ~I';Uk M.~~DIN &IKATLA~ Dli~Niotl BAŞKJ\ı~l MAROiı~ 41241 H 
11 1\l .•,s~~TCRK SIGOfiTA M000RVEKILI MARDIN 21285 58 
ff.I~Rh1il\ OC\liR lr.ş!IJ BJo;JJDEYE B~NI n:ŞILIIMARDIN 347 7000 
ffl,f.tiSI ~LJI11Jı.t'Ş IS. &WA YI ODALAR BIRIJCI MARDIN 212 22 19 
II!R.~Ifl'f AY!xx;OC ILSML&II'UNMA MOOO~O MARDIN 212100'2 
IBR ll ll\1 nJPill BilLllDil 'E YAZilŞLERI M000R0 MARDIN 477 12 50 
II..IW. \LTL\'T".Ş MARDIN VAIJIJK M~RDI.\ 212 6511 
lkB.II.IIJIL\Do\Ş IL M\WIA KOORDL'iATOR IIOOORLOCO MARDI~ 476 72 Ol 

IUII ~ D~;CEJI IL lltDJS Ot~ 111\ŞKA,\1 MA~DIN 212 93 81 
1&1 llif\Ç KfliLTEPE &lı~A YI ODASI KIZILTEP~1ARDIN 312 1036 
ISI! lll. KRKOV:IN IIAROIN ÇIMENTO MARiliN 38126 49 
IS\I~IL Ü7.çıiU~ KfliLTEPI: BELEDIYE HAŞKAıV YARlllMOS KIW.TEP~IARDI~ 3121 ı 9.J 
IS\IETO\Q, SW:Oitr; Mtms ÜYESI MARDIN 212 22 35 
IS\Ii'T ÇAILI IIAZID~I KAYMAKAMI MAZIDAC!ı\IARDI\ 51132 52 

ı..mı..\R.~TAS BELI\Dil'E ıttms OYESI MARiliN 212 7005 

l..f:\1\l.oii..'T!:RK TE.\1.~ MARDIN TE.IISII.OSI MARDIN 212 22 86 

kE\1 ll. DG.'iELU JJ, OZEL IDm; MOOORO MARDIN 212 37 34 

k~:\1~ \lÇlÇKK DliRIK 1~; TARIM ~IOOORO DERIIUIIARDIN 212 29 56 

1.1 TINK~tlTEı~ TARI\! IL MOOORLOGO MARDIN 212 64 33 

I..KlL\Ih\UJI D.\RGEÇIT &IllA ELI\MAı~l MARDIN IJ.l82 381 33 73 

\1. BF.ŞIR liN~T Çh"ıllE KORUMA VAKJII MAR DI 215 ll 14 

M. \ILIILL~ 11\MIDI IL MIZ\tıtODORO MARDIN 212 58 45 

\1 ~~C.\TIIlOZkLRT DEm~DARJJK MARDIN 2121275 

M. ZEIJ &\IICJ OR.IIAN /ŞIJ.'TME MOOORO AtARDIN 212 1032 

llı:ıt\IHT ,\&KAR ORGANIZE SANA YI BOLG~ MARDIN 21261 ı ı 

MEfiMilT C. AKSOY YAZI IŞLERI MOOORLOCO MARDIN 246 23 98 

IJEJI\lt.'T ÇKLIK VAUIJK tUT MARDIN 21265 ll 

IIEII\IHT DEMIR ÇAVUŞW OliLEDIYE BAŞKANI MılllDIII 4724144 

\!EH\IIlT EI.~~MIŞ ~!ARDI~ BERBERLER ODASI MARDIN 312 75 95 

\IEII\lET IMt\fOCLIJ NUIIOCW KI~~Ç PABRIKASI MARDIN 215 1915 

MEHMb1 ('n'(>Y AKBAC AIUIITARI MARDIN 383 6002 

\!El IllET SI\ANAı\ 1\LAZIC ORMANBOLGE ŞUBE MÜD. MARDIN 237 Ol Ol 

MEHMilT l'ORSEL MUR\IIlT LID.şTI. MARDIN 213 53 73 

\IE11~ \LTIND.~C 0.\fKRU TARI.\! IL M000RLOGO 0.\IERLIIMARDIN 2266181 

\!ETI\ Göııllıl fEN ~RI DAIRE BAŞKA.~! MARDIN 251 30 24 

\lliiSI~ \!'DIN BOYOK BIRIJK PARTllL BAŞKA\! MARDIN 

MLR\TOO~RI ORGANIZE S-INA YI MOOORO MARDIN 215 ll 14 

ln.ST.\P.\ BUL!iT KILi\1'1/Z BELI\DIYE BAŞKANI MARDIN 0532 329 92 25 

MGMI~ DEMIR DARGEÇIT IL GENEL MECUS OYESI DARGEÇIT~IARDIN 38122 03 

\!]RI~ \HR IW)BAKMLJK ARAŞTIRMA KURUMU A~KA!Iı\ 21210 33 

\BZJR S lllOCW HALK B.\.~K BOu;g MüoılRO MARDIN 313 73 06 

\~ EOOI~ (1LDE\ ER OOKIDR MARDIN 212 24 00 

\ LRI E\ IS roG0TL0 BELI\01\'E IW)KANVEKIU SOC~tARDIN 47122 88 
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ADI SOYADI KIRlll IL TEL 
ORIII~ llliYI~ S\.~ 1\ICI (ll 1\IITIIGUIMRI A.Ş.) Il iRiliN 2IJ ıo~ı 
ORII\\ Vf:l.l ERTıl~ UZII.Tf:Pf: BEI.f:DIYP. B\ŞM\LIGI UZILTY.Pf:JII.IROI~ 312 11 114 
(JZ!Jf:IIIR G(RSL U. ı:M~IYF:T IIOilCRI.OCü IliRDIN 38380(12 
RECEI' YÜKSI:I. Üllf:RLI KA VMıiKıiM I.ICI 0\IP.RIJIMARDIN 226 (i() 10 
SMilf:TTIN ~\1 IK II~RITA I'E KAIJ.I.~iRO MÜII. ODISIBAŞI.A.~I ILIRDIN 2132016 
SlllRI KAYA IIEWliYE llf:CI.IS On:SI MARDIN 212 13 48 
S.lllf:TTIHMIK TIIIIOB ILIRITti 1 E KAO.\STRO MÜIIEı\DISI.ER UDISI M,\RIJIN 213 20 16 

S.WIH: ı\DIYtiM ·I~ T.C. ZIR.IAT BW·.:ISI ll ARDI\ ŞUBESI 11\ROI~ 2121785 

S\\11 BOZYIGIT TIRlll KRf:UI mJPF.R\Tit'l ll IRili~ 312 37 a:, 
Sf:~>. IT !IYWIGI.U Tı\.1'.1'. M •IRDI~ ŞUBE B~KII.~I M IRDI~ 21j 1114·1j 

SI•:RI'f:T AŞI~ IIIDYtiT ll. TIRlll MÜDÜRÜ MIOYAmiARDIN 2121034 

SIFFIK KARılCA KilRtl YUI.IJIRI nJ. ŞB. ŞEfl,ICI IHROIN 212 24lJ.l 

SÜI,ImiAN ÇlRAK Yıl !.lll BEI.miYE BAŞKA~LICI MıiRDI~ 4H52!J.I 

SÜYEIII'HICIŞ ORT IKÜY Bf:I.EDI\ F. BAŞK,Iı\IJCI ORTıi~ÖY/\1\RDI~ 21510 j8 

ŞI·:I IMUZ tll,mOK ~OY IIIZMf:TI,ERI GE~ El, MÜDÜRLOGC llıiROI~ 21216 48 

ŞEI IIIUZATIY III:RKf~l. SUI.IK KÜl 0 MUIITARI lılı\RI~N 41jl461 

şı:1 1Wt. ııuv.1~ IIARDIN S•IN 1 Yil~ AllA\II,ARI DERNI:CI MtiRDIN 21510 17 

Şl-:ıiMUZ IIAZtiR ÇlırTI.IK KOYO !IUIITARI MARDIN 215 28 00 

ŞI:IIIIIIZ TEKIN BI\LI.;DIYI': YAZI IŞI.I·:RI MCOORO M~RiliN 477 12 50 

ŞI:YIIMUS DUYrl ~ M,\RDIN S·IN~ YI 1 E IŞ t\0.1\II.IRI oı-:RNECI MARill~ 2151017 

ŞEYII\ILZ KF.Skl\ G~;I.I\KAY 1 Bf:Lt:Ditf: B>\Şl\~1 MA Rili~ IJ.IB2 477 62 40 

~~RO KARA ~l.llBI~ KIYII~KAIIUCI US.IYBI~lı\ROI\ 41510 2j 

TM. IT tiLBil RAK 7.1R \AT ll 1,\KASI C.ll' KRF.DILI:R Illi. BŞk MARDIN 5413102 

TE~I~ MURATOCI.U ll.S.B. M01l0Ri.OCO YARDIIIOSI MA Rili~ 23111 :ıo 

n:MI:I, KOÇA~I.\R M~RDIN V II.ISI MARDIN 212 10 06 

TUCG~~f:RAI. ıiDEIIIILDUTI 70. MK~Z. I'. TUG MARDIN 415454J 

Y\Ş\R Çi'!Tik kÖY IIIZ\If:TLERI MÜDÜRLllCO MARDIN 212 16 48 

YUSUf' AlDI~ KOJ.TOR MCJlCRO MIRJMN 212 13 52 

WSUFYII.Drl St:RBEııi BOI.Gf: MÜDÜRÜ M~ROI~ 471 i2 01 

Zf:Y~EL TU~ÇAI.AN MıS.Itlll~ ı:SNW \E k~FII.f:T K!XIPf:RATIP 1\AŞkt\ı\1 IIARDI~ 4151054 

Zf:Y~I AYA\' UliLTEI'E f:S.WOiliSI M,IROIN 312 3696 
313 73 00 
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T.C. 
BAŞBAKANLIK 

GÜNEYDOGU ANADOLU PROJESİ 
BÖLGE KALKINMA İDARESt BAŞKANLIGI 

ADRES Willy Brandt Sokak, No: 5 06680 Çankaya. ANKARA· Tel. (0312) 442 23 24 Fa.: (0312) 440 13 84 

BOL(.;E MUDURLUCU: Şanlıurfa Tunelı Çıkış Ajlzı, PK. 155 ŞANLIURFA· TeL (0.414) 314 17 50 Fax: (0414)31350 73 

E-mail~ gaırx@gap.gov.tr internet: www.gap.gov.lr 

GAP BÖLGE KALKI MA PLA 
PROjE EKiBI 

Cinnah Cad. No. 9619 
06550 Çankaya/ANKARA 

Tel : (0.312) 440 5210 • Fax : (0.312) 440 52 76 

In ternet : www.gapplan.org 
e-mail: ozbilen@gap.gov.tr. 

Af~r~lu Maıtıaası • 425 22 44 • ANKARA 
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